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Uvodnik

Julijan Čavdek

Skupno upravljanje
v  i  •  v  •nas politični olj

Cez p r ib liž n o  d o b e r  m esec  b o  p o tek a l 
d eže ln i k o n g res  S lovenske sk u p n o s ti -  
zb irn e  stranke Slovencev v Italiji. Politič

n ih  tem , vezan ih  n a  n a šo  n a ro d n o  sku p n o st 
v  Italiji, b o  seveda veliko. T em eljno izhodišče 
pa  b o  u sp eh  n a  le to šn jih  d eže ln ih  vo litvah , 
kjer se je S lovenska sku p n o st uveljavila in  d o 
segla izvolitev  Igorja G abrovca v  deže ln i svet 
FJK. To sta o m o g o čila  deže ln i v o liln i zakon  
in  d o g o v o r z D em o k ra tsk o  s tran k o . Izid 
d eže ln ih  vo litev  je p rin ese l no v o  situacijo , v 
kateri S lovence zastopata  svetn ika SSk in  M a
v ričn e  levice. Pri tem  je Igor G abrovec tu d i 
e d in i S lovenec, ki n a s to p a  zno tra j d eže lne  
svetniške skup ine  D em okratske  stranke. To 
p a  o d p ira  n a  zam ejskem  p o litič n e m  p rizo 
rišču  nove  razsežnosti, ki jih  gre p r im e rn o  
upoštevati, p redvsem  ko gre za sk u p n o  p red 
stavn ištvo  S lovencev v  Italiji.
O  sk u p n e m  p re d s ta v n iš tv u  oz. sk u p n e m  
p redstavn iškem  te lesu  se je veliko  govorilo  
in  d a n i so b ili tu d i p red log i, ki so n a le te li n a  
skeptičnost, m o rd a  ker so zadevali le c iv ilno  
d ru žb o , p a  tu d i zarad i n ač in a , kako so b ili 
p redstav ljen i ali p a  iz n ezau p an ja  g lede n a  
p re jšn je  izkušnje. Resnici n a  ljubo  si že lim o  
e n o tn o s ti , a  v en d a r si jo  vsak razlaga nekako  
p o  svoje.
Pri SSk je p o li tič n a  e n o tn o s t slovenske n a 
ro d n e  skupnosti v  Italiji tem elj delovanja . Z 
izvolitvijo  Igorja G abrovca za deželnega  svet
n ik a  se je to  konk re tiz ira lo  n a  najbo lj zgovo
re n  in  o tip ljiv  n ač in . Za ta  rezu lta t je b ilo  p o 
tre b n o  veliko vsestranskega dela; p ri tem  b i 
upošteval tu d i sku p n o  uprav ljan je  obč ine  Re- 
p en tab o r. To je e d en  izm ed  red k ih  prim erov, 
ko sm o  Slovenci šli lo čen o  n a  volitve, a n a  
p od lag i p red vo lilnega  dogovora sm o  po tem  
n as tav ili sk u p n e  sile za d o b ro  u p rav ljan je  
našega  teritorija , kar se obrestu je . P odo b n o  
lah k o  trd im o  tu d i za o b č in o  D olina. 
S lovenska sk u p n o s t je p rep ričana , da je po  tej 
p o ti p o tre b n o  nadaljevati, saj b i uveljavitev 
take "d o b re  prakse" o m o g o čila  m arsikatero  
p o z itiv n o  sp rem em b o  zno tra j slovenske n a 
ro d n e  skupnosti. Ta je danes še v ed n o  b lo k i
ra n a  n a  stari razdelitv i, k i p a  je iz ideo loške 
"belo-rdeče" p rešla  n a  izh o d iščn o  "vključe
van je  v italijanske s tranke-sam osto jno  n a s to 
pan je" .
Časi, ki so p red  n am i, n e  dopuščajo , da  b i se 
s svojo u so d o  igrali. D anes im am o  desn o sre 
d inske uprave o d  Rima, dežele FJK, do  tržaške 
in  goriške občine , ki so pokazale  svojo n eg a
tiv n o  n a s tro je n o s t d o  n a š ih  p ro b le m a tik . 
Bojim  se, da  se b o  to  stan je  sam o še s to p n je 
valo, če n e  b o m o  znali posegati p o  sredstvih, 
ki b o d o  italijanske in s tituc ije  prisilile  k  u p o š
tev an ju  n a š ih  n a ro d n ih  le g itim n ih  p o treb . 
N a o b č in sk i rav n i p a  te  p o tre b e  zadeva jo  
uprav ljan je  te rito rija  oz. naše  zem lje, ki je b i
s tv en a  se s tav in a  n a ro d n e  id e n tite te  in  
p rih o d n o s ti. N u jna  so torej sk u p n a  stališča, 
da  se n e  p o n o v ijo  zgodbe k o t Kraška gorska 
sk u p n o s t ipd .
N aslednje le to  b o m o  Slovenci v  Italiji p o k li
can i n a  volišča, saj b o d o  n a  vrsti evropske in  
občinske volitve. Prav p ri s ledn jih  b o m o  spet 
postav ljen i p red  izp it n a ro d n e  zrelosti in  od  
nas je odvisno , če b o m o  to  zrelost znali poka
zati. Slovenska sk u p n o s t je p ri tem  p rep riča 
n a , d a  b i la h k o  b il m o d e l sk u p n eg a  
uprav ljan ja  n a š ih  o b č in  tisti, k i b i to  zrelost 
po trd il in  osm islil. Pri tem  je najbo lj n araven  
p a rtn e r  D em okratska stranka, s ka tero  SSk že 
so d e lu je  v  d e ž e ln e m  svetu  in  v  sv e tn išk ih  
sk u p in ah  v T rstu  in  G orici. N a tak  n a č in  b o  
vsaka s tran  o h ra n ila  svojo id en tite to , ki b o  v 
službi skupnega  do b reg a  naše  slovenske n a 
ro d n e  skupnosti.

Saši m tn'-l v Stični
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GORICA Goriška nadškofija ima tri nove diakone

"Bodite zvesti sopotniki ljudi.
ki jih boste srečali!

Z leve: Mirko Butkovic, nadškof msgr. Dino De Antoni, Bruno Momcone in Nadir Piaato (foto DPD)

d i Jezus, d a  b i služ il lju d em . "B og je dar, svet- 
n iš tv o  p a  je ž iveti zav es tn o  ta  d a r" . K licani sm o , 
d a  b i b ili s lu ž a b n ik i n e  p o  sili, za rad i ju n a š tv a  
a li v ik t im iz m a , a m p a k  za to , k e r je  d a ro v a n je  
z n a č i ln o  za  K ris tu sa . Z a to  "vas p o z iv a m , d a  
s luž ite  B ogu in  lju d e m " . P ri te m  p a  " n e  b o d ite  
k o t s lu žab n ik i, ki se jem lje jo  p re t ira n o  zares ali 
j im  je težko  s lu ž iti” . P o m e m b n a  je p o n iž n o s t, 
sam o  tako  "b o s te  ljub ili ljud i bo lj o d  v a š ih  n a č r
to v " . Torej: s lu žen je  iz h v a le ž n o s ti, n e  p a  ko t 
p o tre b a  p o  tem , d a  b i iz s to p a li a li im e li m oč . 
S lužen je  p r in a ša  zan o s, je p a  tu d i težko , saj v o 
d i d o  K alvarije. B iti s lu ž a b n ik i "je  n a še  p rav o  
b o g astv o " . M arija, Božja M ati, je  sk len il p rid ig o  
n ad šk o f, na j tu d i  m la d im  d ia k o n o m  p o m ag a , 
d a  b i b ili v  s lu ž e n ju  res p o d o b n i K ristusu .

/s tra n  4 
DD

Novi publikaciji
Slori in ZRS-UP 

s ta  iz d a la  
raz iskav i  o 
p o lo ž a ju  in 

p e r s p e k t iv a h  
s lo ve nske  

m a n j š in e  v  Italiji

B o d ite  v  slu žb i lju d em , v e ro d o s to jn i p r ič e 
valci, p o n iž n i , vese li in  zvesti sp re m lje 
v a lc i v seh , k i jih  b o ste  srečali! Te goreče  

b e sed e  je g o rišk i n a d šk o f m sgr. D in o  D e A n to 
n i v  ned e ljo , 28. sep tem b ra , po lo ž il n a  srce tre m  
m la d e n ič e m , ki jih  je v  s to ln ic i sv. H ilarija  in  Ta- 
c ijan a  p o sv e til v  d iak o n e .
Lep jesen sk i p o p o ld a n  je p rik lica l k  slav ju  v  go- 
riško  cerkev  res ve liko  ljud i, ki so se že le li v ese 
l i ti  za  C erk ev  in  G o rišk o  p o m e m b n e g a  d o 
go d k a . Ta ra d o s t n a j n a v d u š i še d ru g e  m lad e , 
d a  se b o d o  p o g u m n o  o d zv a li n a  Božji k lic  in  
b o d o  p o s ta li p o sn e m o v a lc i K ristusove ljubezn i, 
je  u v o d o m a  raz lil svoje m is li iz  srca n ad šk o f, ko 
je v id e l n a t r p a n o  cerkev , v  k a te r i je  b ilo  k a r 
neka j m la d ih  obrazov . Po b e r ilih  v  ita lijan šč in i, 
fu r la n šč in i in  s lo v en šč in i se je začel o b re d  p o 
svečen ja  s p red s tav itv ijo  tr e h  k an d id a to v . M irko  
B utkovič (roj. 1979) izhaja  iz žu p n ije  sv. N ikolaja  
in  Pavla v  T ržiču, t r e n u tn o  je v  p a s to ra ln i s lu ž 
b i v  G ab rjah  in  R upi. B ru n o  M o llic o n e  (1975), 
p o  ro d u  iz žu p n ije  sv. Š te fana  v  k ra ju  R ualis p ri 
Č edadu , o p rav lja  p a s to ra ln o  s lu žb o  v  ž u p n iji sv. 
N ad an g e la  M ih a e la  v  Č e rv in ja n u . N a d ir  P igato  
(1973), p o  ro d u  iz ž u p n ije  sv. P etra  in  Pavla v  
k ra ju  N ove (V icenza), op rav lja  p a s to ra ln o  služ
b o  v  ž u p n iji  sv. A m b ro ža  v  T ržiču. V sakdo  iz 
m e d  n jih , p o k lic a n  p o  im e n u , je rekel: "Tukaj

sem ". V h o m ili ji  je  m sgr. D e A n to n i po v ed a l, 
d a  g a n je n  sto ji p re d  B ožjo d o b ro to , ki še v e d n o  
k liče  m la d e . Za to  se je z a h v a lil k a n d id a to m , 
n jih o v im  d ru ž in a m , p re d s to jn ik o m  in  s k u p n o 
stim . N ekaj b e sed  je p oveda l o  evangeljskem  o d 
lo m k u , v  k a te rem  sta  se b ra ta  n a  raz ličen  n a č in  
o dzvala  n a  očetovo  vab ilo , naj g resta  d e la t v  n je 
gov  v in o g ra d . O b  te m  je k a n d id a te  sp o m n il, d a  
se lju b ezen  o d raža  v  ra d o s tn e m , p re p ro s te m  in  
p o n iž n e m  slu žen ju . V ta k e m  d u h u  je p riše l tu -
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Franco Frattini je pisal predsednikoma SSO in SKGZ

Štoko in Pavšiča je povabil
na srečanje

Po izstopu Luke Koper iz družbe GCT

Trst ni še pripravljen na 
sodelovanje s Koprom

I talijansk i zunan ji m in is te r 
Franco Frattini je pisno pova
bil predsednika obeh krovnih 

organizacij, Rudija Pavšiča (SKGZ) 
in  Draga Štoko (SSO), na  srečanje, 
da bi poglobili vrsto vprašanj, ki 
zadevajo slovensko narodnostno  
skupnost, sodelovanje m ed  Slo
venijo in  Italijo ter skupne p o b u 
de, ki utrjujejo evropsko in tegra
cijo.
V dopisu, ki sta ga prejela p red 
sednika SSO in  SKGZ, se italijan
ski zunanji m inister se jim a zah
valjuje za vsebino pism a in  podpi
ra izrečene m isli. P redsednika 
Pavšič in  Štoka sta zapisala, da slo
venska narodnostna  skupnost že
li skupaj z večino  prebivalstva 
Furlanije Julijske krajine izposta
viti prepričanje, da je n u jn o  p re
seči p o jem  m an jšine , ker so v 
nekem  sm islu vsi narod i m anjši

na  v  združeni Evropi, usm erjeni v  
m iro ljubno  sožitje, v  m ir in  n a j
večje m ožno  sodelovanje. "V tem  
kontekstu bi m i kot m anjšina m o 
rali dobiti drugačen p o m en  v o d 
nosih  m ed narodnostm i in  različ

n im i jeziki, ki so resnično bogast
vo vsem  enako razpoložljive Evro
pske un ije . Skupna p rip ad n o st 
Evropski un iji in  tem u  odgo 
varjajoče preseganje meja, ne  sa
m o  zem ljepisnih, n am  nud i nove 
m ožnosti sodelovanja in  povezo
vanja, kjer velja kot p rim er nave
sti sodelovanje z italijansko 
m an jšin o  v Sloveniji in  n a  H r
vaškem ", sta še zapisala p redsed
n ika krovnih  organizacij. 
Italijanski zunan ji m in ister se v 
p ism u  sogovorn ikom a o p ra
vičuje, da zaradi vrste obveznosti 
n i b ilo  m ogoče skupno srečanje 
ob njegovem  nedavnem  obisku v 
deželi Furlaniji Julijski krajini. 
Predsednika krovnih  organizacij 
bosta v  nasledn jih  d n eh  stopila v 
stik z zunan jim  m inistrstvom , da 
bi se v  Rimu čim  prej srečala z m i
n is trom  Francom  Frattinijem.

Deželno tajništvo SSk ob volitvah v Sloveniji

Nadaljuje naj se 
začrtana pot

D e ž e ln o  ta jn iš tv o  
stranke  S lovenska sku
p n o s t  je  o c e n ilo  iz ide  

d ržav n o zb o rsk ih  v o litev  v  S lo
ven iji, k i so  p o tek a le  p re jšn jo  
n ed e ljo . N ed v o m n o  dejstvo  je, 
da  so se slovensk i vo lilc i in  vo- 
lilke o d lo č ili za zam en javo  te r  
p o d p rli levo opcijo , p ri ka teri je 
naj večji u sp e h  doseg la  s tran k a  
S o c ia ln ih  d em o k ra to v  skupaj s 
svo jim  p red sed n ik o m  B oru tom  
P ah o rjem . Izid je sicer zelo  te 
sen , ker je d o b e r  re zu lta t d o se 
g la  tu d i stran k a  sedan jega p re d 
sed n ik a  v lade  Jan eza  Janše, saj 
je zm agala v  p e tih  izm ed  o sm ih  
v o li ln ih  okrožij, ta k o  d a  b o  
d o k o n čn o  besedo  dalo  preštetje 
vo liln ic  iz tu jin e . Jasno  p a  je, da 
s sk ro m n im  re z u lta to m  k o a li
cije SLS-SMS in  stran k e  NSi n i 
m o g o ča  d esn o sred in sk a  v lada. 
R ezu lta t v o lite v  p red s tav lja  
p ravzap rav  p resen ečen je  g lede  
n a  dejstvo, d a  je S lovenija s se
d an jo  v lad o  doseg la  zavidljive 
u sp eh e  n a  m e d n a ro d n i ravn i in  
iz red n o  gospodarsko  rast, k i ji 
n i p rim erjave  v  n je n i zgodov i
n i. N a to  je precej vp liva la  vo lil
n a  k a m p a n ja , ki je z ra z n im i 
vp raš ljiv im i a fe ram i o d teg n ila  
p o z o rn o s t o d  p ra v ih  p o litič n ih

vseb in , s k a te r im i b i b ilo  prav, 
da  b i se vo lilc i in  volilke sooč i
li za o d d a jo  v o liln e  p o d p o re . 
S lovenska  sk u p n o s t iz 
raža  u p a n je , d a  se b o  z 
n o v o  v lad o , k a te re  n a j
v erje tnejši m a n d a ta r  b o  
ra v n o  p re d s e d n ik  SD 
B oru t Pahor, n ad a ljev a 
lo  d o b ro  n as tav ljen o  d e 
lo  v  p r id  s lovensk im  n a 
ro d n im  s k u p n o s tim  v  
zam ejstvu  in  S lovencem  
p o  svetu. Pri te m  Sloven
ska sk u p n o s t p ričaku je , 
da  b o  m a n d a ta r  im e n o 
val tu d i m in is tra  za Slo
v en ce  p o  sve tu  in  v  za
m e js tv u . P rav  tak o  p o 
m e m b n o  je, d a  se v  
D rž a v n e m  z b o ru  n a 
dalju je  p o sto p ek  za spre- 
m e m b n o  ustave, p o  k a 
te re m  b i b ili zago tov lje
n i dve d o d a tn i poslansk i 
m esti za Slovence, ki ži
v ijo  zu n a j m e ja  R epu 
b like  S lovenije. Pri te m  
S lovenska  sk u p n o s t iz 
raža zau p an je  v  n a m e n  
B o ru ta  P ahorja , k o t P rim orca , 
da  b o  slovenska v lada  p o sve tila  
u s tre z n o  p o z o rn o s t p rim o rsk i 
reg iji in  č e z m e jn e m u  so d e lo 

v an ju  n je n ih  o b č in  s so sed n ji
m i o b č in a m i v  Italiji, k jer živi 
slovenska  n a ro d n a  skupnost. 
S lovenska sk u p n o s t izreka isk
ren e  čestitke za izvolitev  o b em a  
p o s la n c e m a  ita lija n sk e  in  
m adžarske  n a ro d n e  skupnosti, 
R obertu  B attelliju  in  p ro f. Lasz- 
lu  G o n czu , in  jim a  izraža  vso  
p o d p o ro  v  p r iz a d e v a n jih  za 
uveljav itev  p rav ic  o b e h  av toh-

Damijan Terpin

Na dnu...

VNG sm o že večkrat pisali o 
p o b u d ah  za sodelovanje 
m ed  slovenskim i in  ia- 

lijanskim i pristaniškim i podjetji. 
Prvi poskus sodelovanja pred  
nekaj leti je bilo, kot se spom inja
m o, upravljanje kontejnerskega 
prom eta n a  sedm em  tržaškem po
m olu , ki pa je p ropadel zaradi 
m očnega pritiska tržaških nacio
nalističnih krogov, ki so m u  m eta
li po lena pod  noge in  m u  s tem  
povzročili finančne  izgu
be. Sledil je poskus sodelo
vanja n a  področju prom e
ta z južn im  sadjem, ki pa 
se konk re tno  n i n ikdar 
uresničilo. Letos spom ladi 
je tržaška Pristaniška usta
nova, ki jo vodi izkušeni in  
evropsko naravnani pred
sednik C laudio Boniciolli 
(v p reteklosti je u spešno  
upravljal pristanišče v Be
netkah), razpisala netečaj 
za upravljanje lesnega pri
stanišča za generalne tovo
re za p rih o d n jih  15 let. K 
tem u razpisu se je prijavila 
tudi družba General Čargo 
Term inal, ki so jo letos 
m arca v ta nam en  ustanovile hče
rinska družba Luke Koper Adria 
Term inali (z 48% kapitalskim  de
ležem) ter italijanski družbi Paco- 
rin i (s 44% deležem) in  O cean (z 
18% deležem ). Že sam o dejstvo, 
da je bilo v  tej navezi tud i prista
n iško podjetje iz Kopra, je v 
tržaških  konservativn ih  krogih 
sprožilo nasprotovanje, izdatno  
p o dp rto  z m edijsko kam panjo  v 
slogu parole, da Slovenija p ri
pravlja "obkoljevanje" jedra 
tržaškega gospodarstva, ki je pri
stanišče. Že uporaba vojaškega be
sednjaka odslikava znano  zaprto
st za enakopravno  sodelovanje 
slovenskih in  italijanskih podjetij 
v  obojestransko korist in  v n a 
prejšnje odklan jan je  vsakršnega 
sodelovanja s slovensko stranjo, za 
katero se vsaj v  besedah javno iz
rekajo politiki n a  vseh ravneh. V 
ta širši okvir sodijo p o m em b n e  
pobude, kot so sodobna cestna in  
železniška povezava proti srednji 
in  vzhodni Evropi, jadranska p o 
m orska p o t in  z le-to povezano so

delovanje vseh severnojadranskih 
pristanišč, ki ga n u jno  zahteva so
dobna globalizacija.
Kot protiutež om enjeni navezi je 
23 podjetnikov iz Trsta oz. dežele 
FJK ustanovilo alternativno nave
zo, in  sicer družbo Agentimar, ki 
se je prijavila k om en jenem u na
tečaju za bodoče upravljanje le
snega pristanišča. Z om enjenim i 
pod je tn ik i povezani krogi so 
istočasno sprožili v  m edijih  poli

tično kam panjo, v  kateri so prika
zovali stare "strahove" pred tujim i 
oz. slovenskimi pristaniškim i ope
raterji, četudi z nevečinskim  de
ležem  v  navezi še z dvem a italijan
skima podjetjem a. S takšnim  eno
stranskim  prikazovanjem  stvari so 
izvajali pritisk na  predsednika Pri
staniške ustanove in  člane n jene
ga upravnega odbora, naj ne  iz
peljejo do kraja razpisanega n a 
tečaja. Na seji pristaniškega odbo
ra 18. septem bra je bil sprejet 
predlog o predložitvi sklepanja o 
izbiri koncesionarja za upravljanje 
lesnega pristanišča. P redsednik 
Boniciolli je predlog sprejel, a hk 
rati poudaril, da nam erava jam či
ti p rozornost postopka in  da bo 
sklep o dodelitvi koncesije vezan 
na  vrednost letne najem nine. Sle
dil je predlog o odložitvi razprave 
za osem  dni, da se tako da m ož
n o st kom prom isne  rešitve m ed  
obem a navezam a.
V pričakovanju  nasledn je  seje 
upravnega odbora pa je v  torek, 
23. septem bra, popoldne vodstvo

Povejmo na glas

družbe Luke Koper sporočilo, da 
izstopa iz slovensko-italijanske na
veze GCT, ker ne  želi "biti tarča na
padov in  škodovati ostalim a part
nerjem a pri potegovanju za prido
bitev koncesije". O cenilo je nam 
reč, "da v Trstu še n i dozorel čas za 
podjetniško sodelovanje s sloven
skim  p a rtnerjem ". H krati so iz 
Luke Koper sporočili, "da ostajajo 
še naprej odprti za sodelovanje s 
tržaškim i oz. italijanskim i p a rt

nerji p redvsem  na  
osnovi d o b rih  o d n o 
sov s Pristaniško usta
novo".
O dločitev  slovenske 
strani o  u m iku  iz 
om enjene italijansko- 
slovenske naveze je 
p resenetila  tržaške 
kroge, ker jim  izbija iz 
rok razlog za njihovo 
po litičn o  nasp ro to 
vanje sodelovanju. 
Pristaniški odbor je na 
zadnji seji 24. septem 
bra zam rznil postopek 
za izbiro koncesio
narja  in  pozval obe 
navezi, naj se dogovo

rita o  en o tn i navezi. Predsednik 
Boniciolli je dejal, da, če ne  bo  v 
kratkem  sporazum nega dogovo
ra, bo  vztrajal na  licitaciji, vezani 
n a  vrednost ponujene najem nine. 
O b vsem  povedanem  je žalostno 
ugotavljati, da večji del tržaških in  
d rug ih  deželn ih  podjetnikov za
vrača sodelovanje s slovenskim i 
podjetji v  tržaškem pristanišču, če
prav sta se za takšno sodelovanje 
še pred dobrim  m esecem  zavzela 
italijanski in  slovenski zunanji m i
nister. O čitno  je, da se om enjeni 
del podjetnikov ne m ore rešiti iz 
začaranega kroga nacionalne ek
skluzivnosti, čeprav gre v  danem  
p rim eru  za sodelovanje v  skupno 
korist. Zato tudi ne  preseneča, da 
je prav v tem  času avstrijsko 
podjetje, ki skrbi za dostavo blaga 
p o  železnici iz tržaškega p rista
nišča na  Bavarsko, napovedalo od
poved zadevne pogodbe in  se 
preusm erilo na  Luko Koper. Za pa
m etnega je dovolj zgovorno dejst
vo.

Alojz Tul

to n ih  m a n jš in  v  R epublik i Slo
veniji.

D eželn i ta jn ik  SSk

Damijan Terpin

Italija ima najvišjo stopnjo 
davčnih utaj v EU

Italija ima med vsemi članicami 
Evropske unije najvišjo stopnjo 
davčnih  u taj, kaže n edavna  
raziskava združenja italijanskih 
davkoplačevalcev Contribuenti, ki 
jo povzema Slovenska tiskovna 
agencija . G lede na raziskavo 
Italijani davkariji ne prijavijo kar 48% 
v seh  obdavčljivih dohodkov. 
Raziskava je še  pokazala, da je 
44%  davčnih  utaj po sled ica  
nezadovoljstva davčnih zavezancev 
z javno upravo. 36% vprašanih, ki 
so utajili davke, je kot razlog navedlo 
zapleteno davčno zakonodajo, 20% 
pom anjkanje nadzora. Največ 
davkov naj bi glede na rezultate 
raziskave utajili v industriji (32%) ter 
banke in zavarovalnice (28%). V 
geografskem smislu so  davčne 
utaje najbolj razširjene na jugu 
Italije, najmanj pa na severovzhodu 
države.

Qlandia porušila ravnotežje
D a je Qlandia, novo trgovsko središče v  

Novi Gorici, porušila ravnotežje, je izja
va pristojnega odbornika goriške obči

ne. Gre seveda za trgovinsko-gospodarsko rav
notežje m ed sosednjima mestoma, ki da ga se
daj n i več, in to v  škodo Gorice. N imamo raz
loga, da odbornikovim besedam ne bi verjeli, 
pri čemer velja poudariti, da je pojav mogoče 
prepoznavati že nekaj let, namreč zelo hiter raz
voj in vzpon Nove Gorice oziroma širšega no 
vogoriškega območja. Stanovanjske in cestne 
gradnje, trgovska središča in vse višja raven vse
splošne ponudbe dokazujejo, da nikakor ni 
pretirana trditev, kako Nova Gorica svojo sta
rejšo sestro Gorico prehiteva in kako vsa zna
menja kažejo, da jo  bo prehitevala tudi v  
prihodnje. Vsekakor je sedaj na potezi Gorica, 
ki naj se dokoplje do novih in učinkovitejših 
razvojnih spodbud.
Kdo poreče, da število in privlačnost trgovskih 
središčne moreta biti merilo razvoja, toda dej
stvo je, da so omenjena središča nepogrešljiv 
odgovorna potrebe časa in predvsem ljudi. Ni 
jih priporočljivo odpraviti z  zamahom roke, češ 
da gre le za cenenost porabništva. V tem sm i
slu ima alarm goriške občine ob odprtju Islan
dije prav, trgovska središča z  razpoložljivim ur
nikom , parkirnimi prostori in raznoliko izbiro 
na enem samem mestu so nuja, ki jo  porajajo 
m rzlične obveznosti današnjega življenja. 
Alarm nam po  drugi strani pove, da Gorica v  
tem trenutku novem u času ne more povsem  
zadovoljivo slediti, m edtem  ko Novi Gorici to

uspeva. In zakaj je tako? Qlandia po  vsej verjet
nosti potrjuje domnevo, da marsikdo v  Gorici, 
in nemara tudi širše znotraj večinskega naroda, 
nastajanje nove Evrope n i jemal dovolj resno, 
nekako po  načelu, m i smo v  Evropski uniji že 
od prej in nam ni treba ničesar dodatnega še 
storiti. Vse skupaj v  duhu svetopisemske pri
like o delavcih, ki so pričeli z  delom zjutraj, pa 
se potem  jezijo, ker enako plačilo dobijo tudi ti
sti, ki so pričeli delati šele zvečer. Nova Gorica 
je skupaj s Slovenijo prišla v  Evropo resda ka
sneje, vendar to ne pom eni, da si vstopa ni za
služila. Zagotovo pa je bila za ta vstop visoko 
motivirana, kar Gorica očitno ni bila. Še več, 
bati se je, da je Gorica Novo Gorico ves čas pod
cenjevala in jo nemara podcenjuje še danes, 
kar ji, namreč Gorici, škoduje. Večvrednostni 
občutek tistemu, ki se takšnemu občutku pre
daja, dolgoročno ne prinese n ič dobrega, ker ta 
občutek pač živi od spodkopavajočega za
doščenja, da resnično poseduje večvredne vrli
ne. Večvrednostni občutek hoče slej ko prej bi
ti nad drugimi, v  kolikor pa ti drugi uspevajo, 
se raje zapre vase, ko t da bi se odprl sodelo
vanju, ki bi bilo zanj edino koristno.
Ker je odprtje Qlandije porušilo ravnotežje m ed  
mestoma, se je slednjič umestno vprašati, kako 
od danes naprej. Ne more biti nobenega dvo
ma: najboljši odgovor je odločno in aktivno  
sodelovanje z  Novo Gorico, in to na vseh rav
neh. In kdaj bo do takšnega sodelovanja spet 
prišlo? Bati se je, da m nogo prepozno.

Janez Povše

TOČNO TAKO! \
TO PA JE RAČUN!

KOT PSIHOLOG Ml TOREJ 
ZAGOTAVLJATE, DA DENAR 
NI BISTVO ŽIVLJENJA!
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POGOVOR | Predsednik lužiškosrbske ljudske stranke SLS (Serbska Ludowa Strona) Hannes Kell ter strankin tajnik SLS Henry Matusch

Mlada politična stranka Lužiških Srbov za ohranitev 
jezika in kulture manjšine ter za razvoj teritorija

K o se govori o m an jš in ah  
znotraj Nemčije, običajno 
om enjajo  Dance. V istem  

h ip u  pa  se še sp o m n im o  na  
nem ško  m an jšino  na  Danskem. 
O b južn i m eji dežele B ran d en 
bu rg  (D olnja Lužica) in  severni 
m eji dežele Saške (Zgornja Luži
ca) pa  živijo Lužijski Srbi, m anjši
n a  slovanskega izvora.
S p redsednikom  H annesom  Kel- 
lo m  in  ta jn ikom  H enry jem  Ma- 
tu schem  ed ine  po litične  stranke 
te  m an jšin e  sem  prip rav il in 
tervju, ki v nekaterih  točkah zrca
li vprašanja, s katerim i se spopa
da tu d i slovenska m an jšinska  
stranka  v Italiji, Slovenska sku
pnost.

Tukajšnji mediji slovenske 
manjšine so komaj ali nezado
stno poročali o ustanovitvi 
SLS. Kdaj je bila stranka usta
novljena, koliko članov ima? 

Matusch: SLS je ustanovilo 26. 
marca 2005 v  Cottbusu 12 usta
novnih članov. Trenutno šteje 
63 članov.

Na Vaši spletni strani http: 
//www. sls-portal. org/ ste 
objavili zgodovinski pregled o 
lužiški ljudski stranki, ki je bi
la ustanovljena leta 1919. Je 
Vaš namen navezati se na tra
dicijo ter nadaljevati z delo
vanjem Lužiških Srbov, ki ga 
je najprej nacionalsocializem  
spodrezal, nato realsodalizem  
Nemške Demokratične Repu
blike krnil, ali postaviti na no
ge nekaj povsem novega? 

Matusch: Naše današnje politič
ne in ekonomske razmere ne od
govarjajo več onim iz dvajsetih 
let prejšnjega stoletja, zato je da
nes treba v posameznih primerih 
najti nove odgovore. Na vsak 
način sledimo tradiciji stranke, 
ustanovljene leta 1919.
Kell: Hočemo se navezati na tra
dicijo ter v novem duhu izkoristi
ti bogastvo dvokulturnosti v prid 
celotnega lužiškega področja in 
vseh njenih prebivalcev, vštevši 
nemške. Novost je v tem, da ini
ciativa izhaja iz Dolnje Lužice. V 
preteklosti se je tako konceptual
na kot administrativna suvereno
st vseh inštitucij nahajala vedno 
v Budišinu (Bautz- 
nu) v Gornji Lužici.

Kako bi povzeli 
najpomembnejše 
dlje SLS?

Kell: Za nas je naj
bolj važno ustaliti s 
stranko samostojno, 
direktno manjšin
sko politično in par
lamentarno pred
stavništvo v  obči
nah, okrožjih in 
deželnem zboru. Istotako želimo 
v sklopu EFA na evropski višini 
promovirati naše ideje. Dose
danji politični predstavniki so 
vezani na ustaljene velike 
stranke in njihove strankarske 
obveznosti ali pripadajo izključ
no kulturnim društvom. K temu 
spada priznanje kot manjšinska 
in deželna stranka.
Najvažnejši cilj je ustanovitev in 
izoblikovanje nacionalnega ljud
skega zbora, ki bi imel temeljne 
avtonomne pravice odločanja za 
pokrajino. Sem spadajo neka 
davčna avtonomija, suverenost 
pri izobraževanju, široke subven
cije kulture in gospodarstva. 
Predpogoj za vse to je po našem 
m nenju tudi administrativna 
reorganizacija celotnega naselit
venega področja v  veliko okrožje 
Dolnja Lužica (Brandenburg) ter 
veliko okrožje Gornja Lužica 
(Saška).
Zgospodarskopolitičnega vidika 
stoji na prvem mestu izstop iz

termoenergije na premog in čim
prejšnja naselitev proizvajalnih 
obrti, logistike in storitev, ki so v 
sozvočju z  regeneracijo pokraji
ne po  opustitvi rudarstva in 
ustrezajo predvsem turizmu in 
kmetijstvu. Mi vidimo v tej pok
rajini križišče evropskega gospo
darskega prometa (vzhod- 
zahod).
Vsi ti cilji služijo ohranjanju te
meljev za manjšino in kulturo ter 
s tem povezanih regionalnih po
sebnosti.

Lahko rečemo, da je pred usta
novitvijo SLS krovna organi- 
zadja Domowina bila edina in 
vsestranska zastopnica intere
sov Lužiških Srbov v  Nemčiji? 
Je bilo morda to po mnenju 
ustanovnih članov SLS prema
lo?

Kell: Je že res, da je bila Domowi- 
na ko t kulturno društvo do tedaj 
edina zastopnica interesov. Mi 
imamo to za rezultat namenske
ga zreduciranja prejšnje in da
našnje lužiškosrbske politike na 
kulturo in folkloro. Za narod je 
problematično sprejeti nepo
sredno nadaljevanje "zastopstva 
interesov" v  istem gremiju ko t v 
časih NDR ter direktna odvisno
st možnosti dela od finančne 
podpore nemške države ter saške 
in brandenburške dežele. Mi 
smo še naprej mnenja, da je po
trebno neposredno politično za
stopstvo v  obliki politične orga
nizacije zato, da na politični rav
ni utira po t za kulturno udejstvo
vanje. Neobhodno potreben po
goj za to bi bilo koordinirano so
delovanje v zastopstvu interesov. 
Da je to, kar smo doslej dosegli, 
razvidno premalo, izhaja iz rezul
tatov: v  Dolnji Lužici in velikem 
delu Gornje Lužice grozi jeziku 
manjšine izumrtje, v sektorju 
izobrazbe imamo le obrobne za
snove posredovanja kulture in je
zika, pomen in zavest prednosti 
dvojezičnih dežel sta na splošno 
zakrnela in, če izvzamemo table 
krajev in druge napise, sta skoraj 
brezpomembna. Poleg tega sko
raj ni koordiniranega nastopanja 
regionalne in nadregionalnepo
litike, ki bi se dosledno zavzema
li za ohranitev jezika in manjši

ne.
Matusch: Pred ustanovitvijo SLS 
je Domowina v resnici bila edina 
zastopnica interesov. Spoprijeti 
pa se moramo z dejstvom, da si 
Domowina lasti izključno zasto
pstvo Lužiških Srbov in ga na vse 
načine brani; ima pa istočasno 
prednost, da njena celotna orga
nizacijska struktura prejema od 
države preko Sklada za lužiško- 
srbski narod primerno financi
ranje, medtem ko SLS ne preje
ma nikakršne podpore.

Gospod Kell, s svojimi 38 leti 
ste kar mladi predsednik 
stranke, generalni tajnik, go
spod Henry Matusch, tudi ni 
še dosegel 40 -  torej mlada 
ekipa. Veje v  Lužia nov, svež 
veter, so "mladi" vzeli krmilo 
v  lastne roke? Doživlja morda 
mlajša generadja nov razcvet 
zavesti pripadnosti?

Matusch: Trenutno raste sicer 
nova generacija, ki pa ni več šte
vilčno tako močna kot prejšnja.

A za socialnoekonomsko preži
vetje se moramo Lužiški Srbi 
aranžirati z  nemško hegemonijo 
kljub naši zavesti pripadnosti. 
Kell: To je naše upanje. Vemo, da 
tudi starejša generacija veliko 
upa v naše udejstvovanje, ker 
doživljamo široko podporo iz 
njenih vrst. Prihodnost bo odvi
sna od tega, ali nam bo uspelo 
prepričati sedanjo in tudi 
prihodnjo generacijo staršev o 
prednosti dvojezičnosti za njiho
ve otroke in jo navduši
ti za nadaljnjo zavzetost 
tudi na političnem po
dročju ter da bi tudi še 
živeči naravni govorci 
jezika starejše generacije 
imeli pogum vložiti več 
lastne odgovornosti v  to 
prihodnost.
Poleg tega nam mora 
uspeti, da prepričamo 
nem ško prebivalstvo 
naše dežele o prednosti 
dvokulturnosti in 
dvojezičnosti oziroma 
oboje proglašati in nare
diti uporabno.

Kako ocenjujete svoj 
volilni potendal, ko 
v  Brandenburgu živi 
približno 20.000  
Lužiških Srbov, na 
Saškem kakih 
40.000?

Matusch: Do danes n i
smo še imeli samostoj
ne politične formacije 
Lužiških Srbov, zato je 
zelo težko ocenjevati 
volilni potencial, in ker 
se nismo še udeležili no
benih volitev, nimam  
niti nobenih verodostojnih šte
vilk na razpolago. Prihodnje leto 
imamo na Saškem deželnozbor- 
ske volitve, katerih se namerava
m o udeležiti. Ni še gotovo, ali 
nam bo to uspelo.
Kell: Rad bi korigiral te številke. 
Nanašajo se namreč na ocenjeno 
število govorcev materinščine 
okoli leta 1960. Osebno domne
vam, da se to število v  politiki ra
do uporablja nekritično, zato da 
bi namenoma obveljala malošte- 
vilčnost manjšine. Sam menim, 
da sta v celotni Lužici dve tretji

ni prebivalstva 
vendskega izvora. 
(Na Irskem bi tudi 
nikom ur n e prišlo 
na misel, da bi go
voril o Angležih 
ali da bi imel Irce 
za manjšino, sa
m o zato, ker pre
bivalci sedaj 
večinsko govorijo 
angleško namesto 
irsko!) Zato meni

mo, da predstavljajo vsi Lužiški 
Srbi naš volilni potencial, saj so 
naši cilji vsem v  prid, kopa pred
stavljamo politično alternativo 
za vse!

Menite, da je obojestranska iz
menjava informadj med 
manjšinami oziroma njihovi
mi organi koristna in važna, 
tudi če delujejo v  velikih geo
grafskih razdaljah?

Matusch: Absolutno! Oboje
stranska izmenjava informacij in 
izkušenj m ed manjšinami in 
njihovimi organizacijami v  Evro
pi je po našem mnenju zelo važ
na in koristna. Trenutno smo že 
v  stikih s SSIV (Siidschleswiger 
Wahlerverband, http://. ssw-lan- 
desverband. de), t. j. Zvezo volil- 
cevJužnega Schleswiga, in hoče
m o jih še poglobiti. Želimo še 
bolj razširiti izmenjavo informa
cij in izkušenj, zaradi česar smo 
že zaprosili za članstvo v  EFA, Eu- 
ropean Free Alliance, t. j. 
Združenju evropskih manjšin

skih in deželnih političnih strank 
v  Evropi.

Pri tako im enovanih ustalje
nih strankah se gotovo udejst
vujejo tudi Lužiški Srbi, morda 
tudi kot deželni poslanci ali 
pri kakem glasilu javne admi
nistracije. Kakšno je sodelo
vanje z njimi, imate redne 
stike? Kako sodite o njihovi 
vlogi in  pomembnosti, ki jo 
lahko imajo v  sklopu svojih 
strank? So Lužiški Srbi uradno

vanje z  drugimi izvoljenimi na
rodnimi predstavniki res 
neobhodno potrebno pri zasto
panju interesov lužiškosrbskega 
prebivalstva. A če hočejo Lužiški 
Srbi v  ustaljenih strankah obsta
ti, se morajo podvreči vsakokrat
nem u prevladajočemu main- 
streamu, toku nemškega kova, v  
posameznih strankah. To je med  
drugim razvidno pri jezikovni 
politiki. Uradni in sodni jezik je 
izključno nemški tudi na naselit-

Hannes Kell

organizirani in  priznani kot 
"komponenta" celotne 
stranke?

Kell: Ne vidim skoraj nobene 
m ožnosti delovanja vendskih 
predstavnikov v  ustaljenih 
strankah. Še najbolje uspe na 
deželni ravni stranki Die Linke 
(Levica) proglasiti manjšinske te
me, kar pa ima pozitiven odziv le 
pri manjšem delu prebivalstva. 
Pri ostalih strankah, imam vtis, 
se morajo ti predstavniki stalno 
upravičevati in o ustaljenosti v  
duhu lužiškosrbske manjšine ni 
kaj opaziti. Vendar se trudimo, 
da gojimo stike z  ustaljenimi 
strankami, ker se zdi, da bi 
nekakšno lobijsko delo bilo mož
no.

V Vašem govoru na II. Kongre
su stranke SLS ste Vi, gospod 
Kell, govorili o "ozkem okle
pu strankarske zvestobe", v  ka
terem se znajdejo poslana v  
ustaljenih strankah, če si pri
zadevajo za lužiškosrbske so
državljane. In še: "Napačno je 
tekati za nemškimi politiki v  
upanju na izboljšanje lastne si- 
tuaaje". Kljub temu je vendar 
nujno potrebno sodelovati z 
dragimi izvoljenimi narodni
mi predstavniki v  zastopanju 
interesov lužiškosrbskega pre
bivalstva. Je po Vašem 
mnenju potendal politikov, ki 
delujejo v  sklopu ustaljenih 
strank, naj si bodo Lužiški Sr
bi ali N em a, zares tako nezna
ten?

Kell: Zavest in dejanska zm ožno
st uveljavljanja "ustaljenih "poli
tikov pri zastopanju interesov 
lužiškosrbske manjšine sta, z  ozi
rom na rezultate, nezadovoljiva. 
Seveda je še vedno preveč neizra
bljenega potenciala in pri temi 
samoodgovornosti deželnega 
prebivalstva so še vedno neizra
bljene možnosti. S tem mislim  
predvsem na aktivno izterjavo 
obstoječih pravic in okvirnih po
gojev!
Matusch: Dodal bi, da je sodelo

venem področju Lužiških Srbov. 
Priseljenci, ki hočejo ostati za 
stalno, morajo obvladati nemšči
no. O lužiškosrbščini v  zvezi s 
tem ni še nikoli bilo govora. Naš
tevanje bi lahko poljubno na
daljevali.

Junija meseca je bil izvoljen za 
ministrskega predsednika pro
ste države Saške Lužiški Srb, 
dr. Stanislaw Tillich. Je prišlo 
že pred njegovo izvolitvijo do 
stikov oziroma sodelovanja? 
Kaj si pričakuje SLS od novega 
ministrskega predsednika, kar 
se lužiškosrbskih potreb tiče? 

Matusch: Saški volilni zakon 
predvideva 5% volilni prag in 
predložitev podpornih podpisov. 
Potrebno je garantirati, da ta prag 
ne velja za narodnostno manjši
no Lužiških Srbov -  to je naša 
prošnja. Lužiških Srbov je manj 
kot 1 % saškega prebivalstva, zato 
bi bila to 95% omejevalna klav
zula, kar bi pom enilo dejansko 
prepoved samostojne lužiškosrb
ske stranke. Pristojno saško no
tranje ministrstvo je sporočilo 
stranki SLS, da se hoče ohraniti 
obstajajoči deželni volilni zakon, 
čeprav je sovražen do manjšin. 
Kell: Zaradi te konstelacije bodo 
odločitve raje težje ko t lažje, saj si 
lahko predstavljam, da nemški 
opozicijski politiki kritično pre
verjajo, kar bi bilo mogoče tol
mačiti kot favoriziranje določe
ne skupine prebivalstva. Poleg te
ga opazujem v  CDU izven saške 
deželne politike malo zavze
manja za lužiškosrbske teme. Go
spod Tillich ima torej verjetno 
“manjše" možnosti delovanja v 
zvezi s temi problemi. V kratkem 
bodo na dnevnem redu tudi od
ločitve o izobraževalni politiki, 
kjer se bo izkazalo, kaj je konkret
no možno.

V govora strankinega predsed
nika na II. Kongresu SLS je bil 
večkrat om enjen "Projekt 
novca v  prid Witaja". Kaj je 
"Witaj”, v  čem obstaja projekt 
novca in kakšen je njegov na

men?
Matusch: Asimilacija je v  vzhod
ni Gornji Lužici in v Dolnji Luži
ci že tako napredovala, da se 
lužiškosrbski jezik v vsakdanjosti 
skoraj ne govori več. Projekt “Wi- 
taj" bi ga moral spet obuditi. 
Predšolski otrok in kasneje v šo
li se nauči drugega ali celo tretje
ga jezika, v našem primeru bi to 
bil lužiškosrbski. Bretonci so iz
delali nekaj podobnega, kar se 
uporablja v  projektu DIWAN.

Projekt z  novcem je 
nameraval biti sim 
bolični poskus, da bi 
vzpostavili vez med  
SLS in Domowino in 
s tem izničili boja
zen, da SLS postavlja 
pod vprašaj zastopst
vo lužiškosrbskih in
teresov s strani Do- 
mowine.
Kell: “Witaj"pomeni 
dobrodošel. Ideja je 
bila, da bi ob naši 
ustanovitvi skupaj z  
Domovvino dali ko
vati poseben novec, 
ki bi ga prodajali po  
zvišani ceni v dobro
delne namene. V 
kratkem času smo 
tako nabrali nekaj
10.000 - evrov za 
"Witaj". Manjkajoča 
volja sooblikovanja 
funkcionarjev Do- 
mowine pa je kriva za 
hitro izumrtje projek
ta. “Witaj" je projekt 
za razvoj zgodnje 
otroške dvojezičnosti 
s pomočjo metode 

imerzije (http: //www. witaj. de). 
V otroškem vrtcu otroke “ogrne" 
lužiščina, ki se je igraje naučijo. 
Po mojem mnenju je to najbolj 
obetajoč projekt, s katerim bi 
dolgoročneje ohranili dvojezič
nost, če nam uspe ta projekt še 
razširiti in zagotoviti skozi vse 
nadaljnje šolanje po  otroškem  
vrtcu. Za to so seveda nujno po
trebna denarna sredstva. 

Aktualno vprašanje: podobno 
kot je leta 2004 "Beli ligi" bil 
odklonjen status manjšinske 
stranke, se mora leta 2008 
stranka SLS soočiti z nepriz- 
nanjem statusa kot stranka v  
Brandenburgu. Od kod zavr
nitev in kako boste reagirali? 

Kell: Zavrnitev lahko samo tako 
interpretiramo, da ustaljene 
stranke v Brandenburgu iznaj
dejo vse mogoče razloge, da bi 
nam odklonili odobritev, ker 
imamo m ožnost dobrih rezulta
tov. Utemeljitev se tokrat glasi: 
premalo članov (čeprav so leta 
2005pripustili na državne parla
mentarne volitve stranke s 35 
člani!) in premalo javnega poli
tičnega dela, torej baje “neraz
poznavne resne možnosti sode
lovanja pri javnem oblikovanju 
politične volje". Kar se javnega 
udejstvovanja tiče, lahko vsakdo, 
ki ima priključen internet, pri 
google ali podobnih, vstavi Han
nes Kell ali SLS- Wendische Volk- 
spartei in si bo lahko sam ustva
ril izčrpno sliko...
Informacijsko srečanje s pred
stavniki tiska je doživelo odličen 
odm ev na deželnem nivoju, bili 
smo prisotni z izčrpnimi prikazi 
naših ciljev in m nenj v vseh re
gionalnih časopisih. Dober zače
tek za novo časnikarsko delo, s 
katerim nameravamo osvestiti in 
navdušiti nem ško prebivalstvo 
za bogastvo in možnosti, ki jih 
nudi dvojezična dežela.

Gospod Kell, gospod Matusch, 
prisrčna Vama hvala za in
tervju.

Igor P. Merku'
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Bodite zvesti sopotniki...

Po h o m iliji je vsak izm ed 
kand ida tov  pred

nadškofom  izjavil, da želi 
b iti posvečen prek  polagan ja 
škofovih rok z daro m  Svetega 
D uha. Svečano, zavestno in  zbra
n o  so tu d i p ritrd ili, da želijo 
opravljati službo diakonata s p o 
nižnostjo  in  ljubeznijo v  pom oč 
duhovn ikom  in  v službi krščan
skega ljudstva. Zavezali so se, da

Kaj je diakona*?
D ia k o n a t j e  p rv a  s to p n ja  
d u h o v n iš tv a . Z d ia k o n a to m  
bogoslovec postane klerik in je 
inkardiniran v določeno škofijo. 
O bljubi p o k o ršč in o  ško fu  in 
neporočenost. Poleg diakonov, 
ki s e  p rip rav lja jo  na  p re jem  
m a š n iš k e g a  p o s v e č e n ja ,  
poznam o tudi sta lne diakone, ki 
so  lahko tudi poročeni. Diakoni 
sp re jm ejo  d o lžn o s t zv esteg a  
o p ra v l ja n ja  v s a k d a n je g a  
m o l itv e n e g a  b o g o s lu ž ja . 
Bogoslovec po petem  letniku na 
fa k u lte t i  d ip lo m ira , p re jm e  
d iak o n sk o  p o sv e č e n je  in s e  
vp iše  š e  v podiplom ski še s ti 
le tn ik , m e d te m  ko so  laiški 
š tu d e n t je  teo lo g i po p e te m  
letniku lahko absolventi. Poleg 
študija v šestem  letniku diakon 
p om aga  na župniji, kam or je  
dodeljen. V tem  letu pastoralne 
s p e c ia liz a c ije  in p a s to ra ln e  
prakse potrjuje svojo poklicanost 
in se  tako pripravlja na mašniško 
posvečenje.

bodo  čuvali skrivnost vere in  jo 
oznanjali z besedam i in  dejanji, 
da so pripravljeni živeti v  celibatu 
kot znam enju  popo lne  p redano 
sti Kristusu, da bo d o  zvesto 
opravljali vsakdanje m o litveno  
bogoslužje. Na koncu  so z vzk

likom  "Da, z Božjo pom očjo , 
ho čem " odgovorili tu d i na  
nadškofovo vprašanje: "Vi, ki b o 
ste n a  o ltarju  v  stiku s Kristuso
v im  telesom  in  krvjo, hočete usk
lajevati N jem u vse svoje
življenje"? N ato je vsakdo izm ed 
n jih , n a  ko len ih , z rokam i v 
nadškofov ih  rokah , ob ljub il 
p okoršč ino  in  sinovsko spošto 
vanje škofu in  njegovim  nasled
nikom .
Sledile so litanije, m ed  katerim i

so trije izbranci ležali 
n a  tleh , z ob razom  
ob rn jen im  v  tla. M ed 
veličastno h im n o  Ve
ni, creator Spiritus 

(Pridi, Stvarnik, Sveti D uh), ko je 
občestvo vneto  m olilo, da bi D uh 
Gospodov vodil m isli in  dejanja 
treh  m ladeničev, so tile klečali. 
Nato je nadškof s svečano in  lju
beznivo zbranostjo m olče položil 
svoje roke n a  vsakega od  treh . V 

cerkvi je 
vladala po 
p o ln a  tiši
na, ko t bi 
vsakdo od 
navzočih 
začutil, da 
gre za re
sn ično  ve
lik dogo
dek. Po 
škofovi 
m olitvi 
Bogu, da 
b i Sveti 
D uh utrdil 
nove
diakone s 
sedm im i 
darovi 
Božje m i

losti, so m ladeniči oblekli diakon
sko štolo in  dalm atiko, na to  pa od 
nadpastirja  sim bo lično  prejeli 
Kristusov evangelij. Napetost se je 
sprostila, ko jih  je msgr. De A nto
n i očetovsko krepko objel. In v  
cerkvi je m ogočno  zadonela p e 
sem  Jubilate Deo.
Bogoslužje se je nadaljevalo slo
vesno in  p razn ično  v veselje vseh 
priso tn ih , ki so bili po  obredu tu 
di povabljeni, da so v bližnjem  žu
pnišču nazdravili slavljencem.

Pri sv. Ivanu v Gorid je Sveti Duh vtisnil pečat svojih darov v srca mladih fantov. Leonardo, Alexander, Erik, Ga
briele, Andrea, Marko, Tadej in Ivan so se odločili, da bodo postali Jezusovi resnični prijatelji, ki ga bodo vključili 
v program svojega življenja. O tem jim je v nedeljo, 28. septembra, spregovoril g. nadškof Dino De Antoni. Svojo 
spodbudo je začel s provokativnim vprašanjem: "Ali želim biti ali samo izgledati"? Navezal se je na evangelij, ki 
govori o dveh sinovih, ki ju je oče poslal na delo v vinograd. Eden je ostal samo pri obljubi, drugi pa se je po pre
misleku odločil za dejanja. Vedno aktualen evangelij pa želi, da bi bili vsi podobni tretjemu sinu, ki ga evangelij 
sicer ne omenja, ki obljubi in stori, kajti vera brez del je mrtva; vera, podkrepljena s konkretnimi dejanji, pa ust
vari Božje prijatelje = svetnike.

Praznovanje sv. Frančiška v Gorici
Goriški kapucini in člani Frančiškovega svetnega 
reda prirejajo tudi letos, v duhu franč iškanske  
tradicije, praznovanje ob dnevu, ko s e  spom injamo 
sm rti-“p rehoda” velikega svetnika. V kapucinski 
cerkv i bo 2. o k to b ra  ob  1 8 .3 0  e v h a r is tič n o  
bogoslužje kot priprava na praznik sv. Frančiška. V 
petek, 3. oktobra, bo slovesna m aša ob 18.30, ob
2 0 .30  pa bo t. i. spom in na prehod sv. Frančiška. 
Pel bo zbor iz Aiella; po obredu bodo navzoči lahko 
pokusili “m ostacciole”, piškote, ki so bili posebno

dragi svetniku. V soboto, 4. oktobra, bo ob 18.15 
krajša uradna slovesnost ob Frančiškovem kipu 
pred cerkvijo, ob 1 8 .30  pa svečano bogoslužje; 
sledila bosta prižig svetilke in molitev za državo.

Teden za življenje 2008
Od 28. sep tem bra do 5. oktobra 2 0 0 8  poteka v 
Cerkvi na Slovenskem 17. teden  za življenje. Teden 
pripravlja društvo Gibanje za življenje. Organizatorji 
skupaj z udeleženci želijo razmišljati o življenju, se  
ga na novo razveseliti, odkrivati njegovo lepoto in 
njegov smisel, v katerega so zajete tudi človeške 
stiske in globine trpljenja.

(Ob Trubarjevem letu)

Lubi Slovenci!

K aj se b o m o  Slovenci 
(predvsem  zam ejci!) 
naučili ob letošnjem  Tru

barjevem  letu, bo pokazal čas. Vse 
m ogoče sm o slišali, ogledujem o 
si najrazličnejše razstave, odkriva
m o  Trubarjeve spom enike in  
k ončno  tu d i pogrevam o p ro te
stantizem  in  obsojam o na  dolgo 
in  široko protireform acijo. 
M alokdo pa se zaveda, da Primož 
Trubar ne  bi naredil toliko za naš 
slovenski narod , če n e  bi začel 
svoje poslanstvo m ed našim  ljud
stvom  kot katoliški duhovnik . V 
ljubljanski stolnici še vedno h ra
nijo  T rubarjev kelih. Njegovo 
duhovniško delovanje se je začelo 
v Loki pri Radečah, nadaljevalo v 
Laškem, Ljubljani, Trstu in  konč
n o  v Šentjerneju na  Dolenjskem. 
Protestantski pridigar je postal še
le leta 1548. Bil pa je izredno de
laven in  požrtvovalen . Prav s 
kranjsko zagnanostjo in  zavzeto
stjo je skušal ljudem  približati svet 
vere in  jim  razširiti obzorja. Zato je 
ob vsem  drugem  delu še veliko p i
sal, prevajal Sv. pism o, da bi ljudje

lahko sam i brali. Trubar im a m ed 
vsem i pro testan tsk im i pisci 
najobsežnejši knjižni opus. Sode
loval je, po  do sedaj znan ih  razi
skavah, v  31. publikacijah. 
Knjižne naklade v 16. stoletju so 
bile za tisti čas razm erom a visoke, 
saj so se gibale od  1.000 do 1.500 
izvodov. Do danes pa so se oh ran i
le komaj v  nekaj izvodih, izjema je 
D alm atinova biblija. Te je danes 
registrirane 78 izvodov.
Leta 1550 sta izšli prvi slovenski 
tiskani knjigi Abecednik in  Kateki
zem. Danes je ohran jen  sam o en  
izvod in  ga hranijo  n a  Dunaju. Po
novne  izdaje so b ile  leta 1555, 
1567 in  1574. Vsa Trubarjeva dela 
so bila natisn jena v Nemčiji, po t 
do slovenskega bralca pa je bila 
dolga in  zahtevna. Tovorili so jih 
v sodih, ker so pogosto uporablja
li rečne poti, gotova vodotesna p o 
soda pa je tedaj bil sod. M ed Slo
vence so tako nem šk i tiskarji 
pošiljali knjige v  sod ih  vse do 
začetka 19. stoletja. Pa še na  nekaj 
ne  sm em o pozabiti: ta  nač in  je 
najbolje p rikrival vseb ino

pošiljke.
Prva p ro testan tska knjiga, ki je 
m orala iz obtoka takoj, ko je bila 
tiskana leta 1564, je bila Cerkovna 
ordninga. V njej se je 
slovenski jezik prvič 
uveljavil kot strokov
n i cerkveni jezik.
Im ajo jo za utem elji
teljico slovenskega 
pravnega jezika. Po
leg o snovn ih  
vprašanj o cerkveni 
o rgan iziranosti vse
buje tud i navodilo o 
šolski ureditvi in  pra
vi, da m ora biti šola 
dostopna vsem  
otrokom, ne  glede na 
n jihov stan. S to  knji
go je Trubar posegel 
v  tedan jo  civilno 
oblast, ki je bila v  pri
stojnosti nadvojvode 
Karla. Zato je bil p o 
vod za un ičen je  te 
dragocene knjige na 
s tran i svetne in  ne  
cerkvene oblasti. O 
tem  m alokdo  spre
govori. Tudi to  se na 
naših  slovenskih za
m ejskih  šo lah  m a
lokdaj omenja!

Veliko se je pisalo  in  tu d i raz
pravljalo o usodi slovenskih prote
stan tsk ih  knjig. O b tem  se p o 
stavlja kar nekaj vprašanj. Koliko

1550 
ift ein
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Tode

teh  knjig je bilo  sežganih v dobi 
p ro tireform acije? Im a največjo 
krivdo res ljubljanski škof Tomaž 
Hren? Na ljubljanski m estni trg so 

jih  pripeljali n a  14 vo
zovih. Tam naj bi te
daj sežgali največ
2.000 knjig. V endar 
so bile m ed n jim i tu 
di nem ške in  latinske 
knjige. O učben ik ih  
pa vem o vsi, kakšno 
usodo  im ajo . Če jih  
dobijo  v  roke p rid n i 
učenci, se jim  ne godi 
najbolje. O b koncu
16. stoletja se je p i
sm enost pri Sloven
cih zelo dvignila, saj 
je bilo  pism en ih  enk
rat več kot ob začetku 
istega stoletja, zato sta 
Abecednik in  Kateki
zem  doživela kar štiri 
izdaje.
Kot zan im ivost naj 
dodam , kar m alokdo 
ve, da je bila v  Gradcu 
leta 1574 natisn jena  
naša slovenska na j sta
rejša katoliška knjiga 
Lenart Pachenecker: 
C o m pend ium  Cate- 
chism i in  Slavonica

lingua. O tem  je poročal sam  Tru
bar. Do danes n i poznan  n oben  
oh ran jen  prim erek  te knjige. Ta 
knjiga gotovo n i doživela usode 
p ro tireform acije, am pak  so jo 
p ridno  uporabljali tedanji sloven
ski ukaželjni Slovenci.
Samo D alm atinov prevod Biblije 
je bil izvzet iz seznam a knjig, ki 
naj bi jih  uničili. Da je do tega 
prišlo, da bi jo sm eli uporabljati 
tudi katoliki, gre zasluga prav ško
fu Hrenu, ki je za to posredoval pri 
papežu. Katoliški duhovnik i naj 
b i iztrgali iz te knjige le D alm ati
n ov  protestantski uvod. Nekateri 
so to  naredili, večina pa ne! To pa 
zato, ker se je delno lahko ta uvod 
s p rid o m  uporabljal pri svetopi
semski razlagi. (Tudi to  nekaj po
ve, seveda za tistega, ki to  lahko 
razum e!)
Tako spoznam o, da protireform a
cija le n i pokurila toliko sloven
skih knjig, kot se je v  polpretek
lem  času prikazovalo na  Sloven
skem. Res pa je, da so varuh i po l
preteklega časa skurili m arsikate
ro knjigo, ki bi danes bila ljubi
telju v  veliko veselje. Pa o tem  se 
ne  govori, ker sm o še vedno pre
več obrem enjeni s tem  časom  in 
njegovo ideologijo.

Am brož Kodelja

27. NAVADNA NEDELJA

Iz 5, 1-7; Ps 80; Flp 4, 6-9; M t 21, 33-43

Tudi ta nedelja prikazuje vero v  Boga ko t 
m ožato  držo. Ne pom ilu je  človeka zaradi 
Božje pravičnosti, strogosti, ne zaradi resno
sti življenja in  se ne  zanaša sam o na 
usmiljenje Boga (gl. Ef2, 47: "Bog, k i je bogat 
v  usmiljenju").
Kljub Božjemu usmiljenju m oram o delati za 
svoje zveličanje v  strahu in trepetu (Flp 2,12; 
1 Kor 2, 3), a ne v  suženjskem strahu, marveč 
ko t otroci nebeškega Očeta.
Tako zadržanje nasproti Bogu rodi veselje, ki 
se izraža s pesmijo. Tudi v  Svetem pism u piše, 
da sad vinograda razveseljuje človekovo srce 
(Ps 104, 15).
Tudi Jezus je nam reč vzel kruh in  vino ko t 
podobi za svoje prebodeno telo in  za svojo 
prelito kri. Jezus je bil doma v  prispodobah iz 
kmečkega, pastirskega in morskega življenja. 
V prvem  današnjem berilu pa opisuje svoje

verno ljudstvo k o t vinograd, k i ga je pripravil 
na rodovitnem griču. Zelo se je zanj zavzel, saj 
ga je prekopal, otrebil in zasadil z  žlahtno tr
to. Stolp v  sredini vinograda bi m u  služil ko t 
opazovalnica in tudi ko t obramba pred tato
vi. Izdolbel je tudi stiskalnico, da ne  bi bilo 
več potrebno mastiti z  nogami in s stiskalni
co.
Toda zgodilo se je nepredvideno. Zemlja se  je 
nam reč izkazala za neplodno, kajti rodila je 
neuporabno viničje. Vinogradnika je to tako 
užalilo in ujezilo, da je vinograd, ki je p o m e
nil vse njegovo delo, ves trud in vse upanje, 
sklenil zavreči in podreti ter uničiti.
Izaija piše, da je hiša Izraelova vinograd Go
spoda nad vojskami: Judovi m ožje so nasad 
njegovega veselja. Upal je, da bo pravica, pa 
glej, zatiranje, da bo pravičnost, pa glej, vpitje. 
Pa tudi drugje Sveto p ism o  prikazuje Boga, 
kako se kesa, da je ustvaril človeka, npr. pri ve
soljnem  potopu, a pusti, da ga premaga 
usmiljenje.
Psalm spominja na vse dobrote, ki jih je Bog 
izkazal izraelskemu ljudstvu in p o  njih vse
m u  človeštvu; vendar je vinograd postal

gmajna. Vsi ga lahko obirajo, kar je še ostalo 
od prvotnega vinograda, ki ga zdaj izruje 
merjasec iz  gozda in ga popasejo divje živali 
(Ps 80).
To je podoba človeškega srca, ki so ga zajele 
divje strasti z  nevero vred. Toda rešuje nas p o 
govor z  Bogom. Apostol Pavel v  p ism u Fili- 
pljanom  nas opominja, naj ob vsaki prilož
nosti izražamo svoje želje Bogu z  m olitvijo in  
prošnjo, z  zahvaljevanjem. Kljub vsej ogrože
nosti nas Bog ljubeče spremlja skozi vso zgo
dovino. Apostol vabi vse ljudi dobre volje, naj 
za dar Božjega miru posnem am o njega, ki p o 
sreduje za Božji mir, ki pom eni vse, kar je re
snično, vzvišeno, pravično, čisto, ljubeznivo, 
častno, le količkaj krepostno, hvalevredno. 
Tako bo z  nam i Bog miru (Flp 4, 6-97).
Jezus govori v  prilikah. Ljudje ga radi p o 
slušajo, ker jim  približa nauk o Božjem kralje
stvu v  prispodobah, zlasti iz  kmečkega  
življenja, v  katerem živijo.
Jezus n i samo in vedno usmiljen. Gori tudi 
za pravičnost. V današnji priliki nam  govori 
ko t odločen hišni gospodar. Priliko pripove
duje velikim duhovnikom  in starešinam ljud

stva. Isto beremo pri preroku Izaiju (Iz 5,1 -7). 
Vinograd, ki ga je zasadil, pom en i ljudstvo, 
ki ga Bog ima rad.
Govori, da je gospodar odpotoval. Toda ob tr
gatvi pošlje po  služabnikih p o  pridelek. Toda 
najem niki pokažejo vso svojo hudobijo: go
spodarjeve služabnike zaničujejo in  prete
pejo, dva celo ubijejo. Premagata jih hudo
bija, lakomnost.
Božji služabniki so preroki, ki jih je Bog ved
no  pošiljal. Tretjič in zadnjič pošlje lastnega 
sina, češ njega bodo spoštovali. A prav njega 
ubijejo, ker bodo prejeli bogato dediščino. 
Tako mislijo, a se motijo. Ostanejo ubijalci in 
vredni, da se kruto pokončajo.
Veliki duhovniki in starešine ljudstva spoz
najo, da Jezus govori o njih, zato ga hočejo  
ujeti, a on se jim  umakne, ker še n i prišla nje
gova ura trpljenja in smrti ter poveličanja. Vr
gli pa ga bodo iz mesta in pokončali na križu. 
Ker je oktober misijonski m esečin  rožnoven- 
ski, je primeren za globlje premišljevanje Je
zusove skrivnosti. Z  Marijo je m o litev  bolj 
doživeta.
Potrudimo se zanjo.
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Po Stični vsi vabljeni na Mladinsko mašo za začetek dejavnosti 18.10. na Opčinah! magati. p0 maši se je
Festival nadaljeval s 

r / /  ko n ce rto m  StičneV Stični smo "prejeli moč
V soboto, 20. septem bra, se 

je v  cistercijanskem  
sam ostanu  v Stični zbralo 

več ko t 7500 m lad ih  iz cele 
Slovenije in  letos tud i iz zam ejst
va n a  vsako le tnem  srečanju  
slovenske verne m ladine. Letošn
jega 27. festivala Stična m lad ih  se 
je nam reč  p o  nekaj le tih  odso t
nosti udelež ila  tu d i skupina 
m lad ih  iz Trsta. Pobudo je sproži
la Slovenska prosveta  iz Trsta v  
sklopu projekta Poletje za m lade, 
ki je p o n u d il m lad in i kar nekaj 
zan im iv ih  pobud  skozi celo, ko
m aj m in ilo  po letje .
Slovenski prosveti se 
je takoj p rid ruž ila  
Zveza cerkvenih  
pevskih zborov, ki se 
je navdušila  za p ro 
jekt, da bi "odpeljali" 
našo  m lad in o  v 
S tično, za kar se je 
strinjal tud i O dbor za 
slovensko m ladinsko 
p asto ra lo  iz Trsta.
Slovenska prosveta je 
poskrbela  za brez
p lačen  prevoz do 
Stične, tako se je z av
tobusom  odpeljalo iz 
Trsta okoli 25 višješol- 
cev, ki jih  je sprem l
jala šolska sestra A n
dreja Kete od  Sv.
Ivana p ri Trstu, a n i
m a to r iz župn ije  v  
Žavljah D am jan  Purger te r Raf
faella Petronio iz društva MOSP. 
M ladi zamejci, ki so se udeležili 
le tošn je  Stične, so b ili p rije tno  
p resenečen i n ad  nesk o n čn o  
m nožico  m lad ih , ki se je z vseh 
strani vila na  prireditveni prostor, 
se trla pod  od rom  in  z m ladostno  
zagnanostjo  pela  in  p lesala  na  
poskakujoči ritem  pesm i in  glas
be Stične banda. Presenečeni so 
bili nad  drug im i m lad im i - an i
m atorji, ki so jih  čakali že n a  ces
ti pred  sam ostanom  z neštetim i 
igricam i, posrečen im i trik i in  
zabavnim i idejam i, kako se p rib 
ližati d rug  d rugem u , d rugem u  
nekaj podariti in  m u  v rn iti nas
m eh . N ekateri so si na  m ajico  
p ripeli k a rto n  z n ap iso m  "p o 
darim  objem " in  so vsakogor, ki 
so ga srečali, res z n asm eh o m  ob 
jeli. Drugi so si izm islili detektor 
-  lesena vrata, skozi katera  je 
m oral iti vsak, kot n a  na  letališk

ih  kontrolah. V resnici je detektor 
zapiskal vsakič, ko je "po tn ik" šel 
m im o  njega brez nasm eha... Igric 
in  zabave je b ilo  brez konca, vse 
p repletene z lepo glasbo in  7500 
n asm ejan ih  obrazov, ki so bili 
zagotovilo , da se m lad i lahko  
zabavam o brez drog in  alkohola, 
b rez sužnosti te lefončka in  
d ru g ih  "m o d e rn ih  p r ip o 
močkov", da "bi bilo  naše življen
je bolj udob n o ". Na plakatih , ki 
so jih  n a  od ru  dvignili an im ato r
ji srečanja, je pisalo "sm o priče" 
in  res sm o bili vsi priso tn i priče

itivn ih  v redno tah  in  jo spodbu
jati k zdravem u nač inu  življenja, 
kar je še kako po trebno  v današn
ji družbi. A nim atorji so prebrali 
in  ko m en tira li del papeške 
poslan ice  m lad im , kasneje pa 
predstavili p rogram , ki je sledil 
uvodnem u  delu. Delavnic je bilo 
več kot 30 in  so bile res zanim ive, 
saj so se dotikale najrazličnejših  
področij: an im ato rstva , p ro s to 
voljnega dela, razpoznavanja živl
jenjske pok licanosti, odnosov  
m ed  fan ti in  dekleti, 
sam opodobe, m ladinske ustvar-

veselja, preprostosti in  m iru , ki so 
vladali naokrog.
Poleg pouličnega program a je na 
dvorišču sam ostana  po tekal o s
redn ji p rogram . Začel se je ob
9.30 s Festivalom m ladostne vere, 
ko je n a  od ru  zapela in  zaigrala 
S tična b an d , g lasbena skupina 
m lad ih , ki je sprem ljala ce lod 
n ev n i p rogram . A nim atorji so 
glasbo obogatili še s p rikupn im i 
koreografijam i, ki so se jih  m ladi 
p o d  o d ro m  takoj naučili. S p o 
m očjo  kratk ih  skečev in  dialogov 
so p redstav ili tem o  in  vseb ino  
le tošn je  Stične. Geslo je b ilo  
sporočilo iz Apostolskih del: "Pre
jeli boste m oč, ko bo  Sveti D uh 
p rišel n ad  vas, in  boste  m oje 
priče! " (A pdl,8). To je b ilo  tudi 
geslo letošnjega svetovnega dne
va m lad ih , ko papež  nagovori 
m lade  celega sveta. S svojim  
sporočilom  želi Stična prispevati 
k oblikovanju m lade osebe v poz-

jalnosti, kulture  življenja itd. Ves 
dan  je bila p riložnost za spoved. 
Sv. m ašo je ob 14.30 vodil koprs
ki pom ožn i škof dr. Jurij Bizjak, 
ki je m lade nagovoril s preprosto, 
a uč inkov ito  besedo. Razložil 
n am  je darove Sv. D uha in  geslo 
iz Apostolskih del, kako ga lahko 
danes u resn ič im o , kaj p o m en i 
b iti p riče v n ašem  svetu in  kaj 
pom en i biti m očni. Biti m očni ne 
po m en i si dovoliti vse z nasiljem, 
a im eti m oč pod  kontro lo  vesti in  
srca, ki n a m  pove, kaj in  kako 
nekaj narediti. V ravnovesju vseh 
razsežnosti človeka, ki so 
te lesnost, duševnost in  
duhovnost, je p rava m oč. M ed 
m ašo  sm o tu d i slovesno odprli 
le tošn je  pasto ra ln o  le to  na  
Slovenskem , ki b o  posvečeno  
m lad im . Pom ožni škof dr. Jurij 
Bizjak se je zavzel, da bo  pastoral
n o  le to  m lad ih  n a  Slovenskem  
priložnost jim  p risluhn iti in  po-

banda, ki je s številni
m i g lasben im i u s
pešnicam i duhovne in  

lahke glasbe dobesedno  "vžgal" 
pub liko , ki je pela, p loskala in  
p lesala  po  celem  dvorišču 
stiškega sam ostana. Okoli 18. ure, 
ko se je srečanje končalo, sm o se 
u tru jeni, a veseli odpravili n a  av
tobus, ki nas je srečno peljal do 
Trsta.
Pri p rip rav i le tošn je  S tične je 
sodelovalo 45 m lad ih  an im ato r
jev, en  vzgojitelj in  en  duhovnik , 
poleg teh  pa še okoli 100 d rugih  
m lad ih , ki so b ili voditelji 
delavnic, u ličnega program a in  
sodelavci organizacij sko- 

tehn ične  ekipe. V Stično 
so se pripelja li okoli 85 
avtobusov, n eskončno  
število o sebn ih  av tom o
b ilov  in  p o p o ln o m a  
zaseden  p o sebn i v lak iz 
Ljubljane, ki je pripeljal v 
Stično več ko t 500 
m lad ih . To n a m  lahko  
pove, da m ladi tud i danes 
iščejo odgovore na  
neskončna vprašanja, da 
iščejo sm isel življenja in  
stik z Bogom in, zakaj pa 
ne, dobro  družbo in  pri
jatelje, s ka terim i 
preživeti m ladostniška le
ta. Dobri prijatelji so ved
n o  veliko bogastvo, da ne 
zaidem o na  slepo pot. Da 
b om o  ohran ili stike s p ri
jatelji in  spoznali tu d i 
nove, se b o  p o d o b n o  

veselo vzdušje p o n o v ilo  na  
M ladinski m aši za začetek 
šolskega leta, ki jo organizirajo  
O dbor za slovensko m lad insko  
pastoralo, ZCPZ in  društvo MOSP 
v soboto, 18. oktobra, ob 18. uri v 
M arijanišču na  O pčinah. Srečan
je se bo  začelo ob 16.00 z zabavn
im i spoznavn im i igram i, če bo  
vrem e n ak lo n jen o  tu d i z m in i 
odbo jkarsk im  ali n o g o m e tn im  
tu rn irjem  na  odprtem . Sledili bo 
do d u h o v n a  pog lob itev  božje 
besede, ki b o  p reb ran a  m ed  
m ašo, priprava na  m ašo in  učen
je d u h o v n ih  popevk, ki jih  b om o  
peli pri maši. Vabljeni so vsi sred
nje- in  višješolci, š tu d en tje  in  
m lad i v  poklicu , da z božjim  
blagoslovom  in  veselim  slavljen
jem  začnem o šolsko, študijsko ali 
de lovno  leto! Za info: D ruštvo 
MOSP, ul. D onizetti 3, Trst, tel.: 
040/370846 ali 3397046331.

Raffaella Petronio

Kratke

Sv. maša na festivalu mladih v Stični

Nagovor škofa msgr. 
dr. Jurija Bizjaka

B ratje in sestre, dragi mladi, 
dragi jutranji stražarji, ču
vaji in znanilci jutra! Pris

rčno vas pozdravljam in vam že
lim obilje milosti in miru. Poz
dravljam vse, ki ste zbrani tu na 
samostanskem dvorišču, kakor tu
di vse, ki ste ostali zunaj in sledite 
našemu obredu bolj od daleč. 
Geslo letošnje Stične je sestavljeno 
iz treh delov: "Prejeli boste moč, 
ko bo prišel Sveti Duh nad vas, in 
boste moje priče! " (Apd 1,8) Us
tavimo se na kratko pri vsakem 
delu, od poslednjega k  prvemu. 
“In boste moje priče" -  to je naše 
poslanstvo. Moramo ga na novo 
odkriti in začutiti. Ne delamo zase 
ne v svojem imenu. Smo izvoljeni 
in izbrani, poklicani in poslani! 
Priče navznoter in priče navzven. 
Najprej navznoter: zvesti sebi, 
zvesti Cerkvi, zvesti svoji skupnos
ti in zvesti svojemu izročilu. ",Sam 
sebi bodi zvest in iz tega bo sledi
lo kakor dnevu noč, da drugemu 
ne boš nikoli izdajalec"! (W. 
Shakespeare, Hamlet)
In nato navzven: “Vi ste luč sveta, 
vi ste sol zemlje"! (Mt5,13) “Ne
beško kraljestvo je podobno kva

su" (Mt 13,33). Kvas testo oživlja 
in ga dviguje, kvas testo rahlja in 
ga prezračuje. To je naše delo med  
ljudmi na svetu, to je naše delo v 
naših skupnostih. Svetilke ne po
stavljajo pod mernik, ampak na 
svetilnik (prim. Mt5,15). Naša luč 
naj bodo naša dobra dela. Naša luč 
naj bo naša dobra volja, naša luč 
naj bo naše potrpljenje!
"Ko bo prišel Sveti Duh nad vas 
..." Duh s sedmerimi darovi: Duh 
modrosti in razumnosti, Duh sve
ta in moči, Duh spoznanja (ved
nosti in pobožnosti) in strahu 
Gospodovega.
Duh modrosti in razumnosti za 
tiste med vami, ki vas razum ovi
ra, da bi se iztrgali iz okov razu- 
marstva in preračunljivosti in se 
prepustili vetrovom vere in pre
sežnosti. Da bi v boju proti zlu bili 
zviti kakor kače!
Duh sveta in moči za tiste med va
mi, ki vam primanjkuje volje in 
odločnosti za opravljanje dolžnos
ti in vztrajanje v  dobrem. Da bi 
številni Gospodovi navdihi v  vas 
ne zamrli, temveč bi bili za njiho
vo izpolnitev in uresničitev polni 
njegovega upanja in močni kakor

levi.
In Duh spoznanja in strahu Gos
podovega za tiste m ed vami, ki 
Gospoda ne občutite kot svojega 
Očeta, temveč kot tekmeca in na
sprotnika, ki ga je treba premagati 
ali pa m u uiti in zbežati proč od 
njega. Da bi si čim prej nabrali do
brih izkušenj v življenju z Gospo
dom, da bi bili pred njim kot jag
nje in ga polni njegove ljubezni s 
čisto vestjo začutili ko t svojega 
varuha in dobrotnika: “Gospodje 
moj pastir" (Ps 23).
"Prejeli boste moč". Pred nekaj leti 
me je kupec, od katerega sem ku
poval avto, povabil na poskusno 
vožnjo in m i med potjo povedal: 
"Imamo dve vrsti avtomobilov: 
nekateri so taki, da pritisneš na 
plin in čutiš, da se tam pod pokro
vom sicer nekaj dogaja in tudi po
raba se poveča, učinka pa nobene
ga, avto ne poskoči in hitrost se ne 
poveča. Drugi pa so taki, da pritis
neš na plin in motor se odzove, av
to poskoči in požira cesto pod se
boj".
Tako je tudi z  našimi duhovnimi 
konjički. Vsi poznamo to izkušn
jo, kako pritiskamo na plin in ho
čemo pospešiti in napredovati, to
da naš duhovni motor se ne odzo
ve, ni učinka, ni pospeška, ni na
predka. Stična ima namen, da se 
naši duhovni konjički odzovejo in 
prebudijo, da jih z ostrogami 
spodbodemo in poženemo v  dir, 
da z  njimi poletimo čez ovire in

nas ponesejo v nove svetove du
hovnega bogastva in blaginje. Na
še geslo nas s svojimi tremi sesta
vinami dobro podžiga in usmerja. 
Rekli smo, da bi bili močni kakor 
levi, in to najprej in zlasti navznot
er. Močni kakor levi za premagov
anje vsake notranje zasvojenosti 
in vsake duhovne ohromelosti. 
Ponovno vam kličem v spomin 
vašo vest. Bodite ljubosumni nase 
in na svoje srce. Naj vam ne bo 
vseeno, kakšno je in kaj se v njem 
dogaja. Ohranjajte si čisto vest in 
proste roke. Ne dovolite, da vas 
katera koli slaba navada omreži in 
zaprede. Sonce naj nikoli ne zaide 
v  vaši jezi. Preganjajte iz svojega 
srca vsako zagrenjenost in žalost. 
Bodite iznajdljivi in podjetni.
Tu med vami je na desetine in sto
tine duhovnih poklicev. Duhov
nih poklicev v ožjem in širšem 
pomenu: duhovnikov in redovni
kov, redovnic in misijonarjev, pa 
tudi vseh vrst animatorjev in dru
gih duhovnih sodelavcev in po
močnikov. Koliko od teh se bo 
uresničilo? Običajno vsak misli, 
da lahko pogreši, če se odloči za 
duhovni poklic. V resnici pa ena
ko lahko pogreši tudi tisti, ki ima 
duhovni poklic, pa se zanj ne od
loči. Končajmo z duhovnim mrt
vilom: Bodite pogumni in sledite 
klicu, ki ga nosite in čutite v svojih 
srcih. Pustite se poklicati in izzvati, 
bodite velikodušni in pogumni. 
Amen.

Papež pozval k boju proti revščini
Papež Benedikt XVI. je  v nedeljo, 21. sep tem bra , svetovne voditelje, 
p red  z a č e tk o m  s p lo š n e  razp rav e  6 3 . G e n e ra ln e  sk u p š č in e  
Združenih narodov, 
p o z v a l k
okrepljenem u boju 
p ro ti la k o ti  in 
re v š č in i v s v e tu .
“R evščina, lako ta , 
n e v e d n o s t  in 
bolezni prizadenejo 
p re d v se m  najbo lj 
ranljive", je  opozoril 
p a p e ž  v C a s te l  
Gandolfu.
N a g o v o ril j e  
ro m arje , ki so  ga  
o b iska li v njegovi 
poletni rezidenci v 
Castel Gandolfu, in 
opozoril, d a  so  si 
Z d ru ž e n i  n a ro d i  
zadali uresničitev ciljev tisočletja do leta 2 0 1 5 , do letos pa naj bi 
bili ti cilji na sredi poti. Med tem i cilji, ki so  bili dogovorjeni leta 
2 0 0 0 , so  p red v sem  z m an jšan je  sk ra jn e  revščine  v sv e tu  za 
polovico, zagotovitev osnovnega  šo lan ja  za v se  in zaustav itev  
pandem ije  a id sa . Po poročanju S lovenske tiskovne agencije je  
sveti o če  pozval sve tovne  voditelje, naj bodo  pogum ni in naj 
sprejm ejo  po trebne  ukrepe  za izkoreninjenje sk ra jn e  revščine, 
lakote, nevednosti in bolezni. Priznal je  sicer, da  poziv prihaja v času  
finančne krize, k ije  prizadela m nogo ljudi na Zahodu. Kljub tem u 
pa je  kritiziral predvsem  ZDA, EU in Japonsko, ker niso izpolnile 
svojih zavez do revnih držav. Kot je  pokazalo poročilo ZN, bi m orale 
razvite države povečati pom oč državam  v razvoju za najm anj 12 
milijard evrov letno.

Kačišnica 2008
Marijina božjepotna cerkev, ki stoji m ed v asem a  D ane in Kačiče, 
vsako leto zaživi v praznični podobi ob M alem šm arnu . Včasih so  
n a  Božjo po t 
porom ali v se  
od  I s tr e  in 
zgornjega 
K rasa, pa tudi 
iz Brkinov in s  
Tržaškega.
C e rk e v , z
značilno 
kraško
arhitekturo, ki 
jo  o z n a č u je  
z v o n ik  v
preslici, iz leta 
1 7 8 4 , je  tud i 
letos zasijala v 
v s e j le p o t i  
zgodnje 
je sen sk eg a  
sonca .
Letošnji 
rom arski 
s h o d  s e  j e  
p r ič e l  s  
prepevanjem
Marijinih pesm i, ki s ta  jih izmenjaje podajala rodiški cerkveni pevski 
zbor pod vodstvom  Edija R aceta in ob orgelski spremljavi prof. 
S tan e  Mavec-Umek te r otroški pevski zbor iz Rodika in Divače, ki 
g a j e  za to  priložnost pripravila in vodila zborovodkinja iz Divače 
Petra Sosič. Sveto m ašo  je  daroval rodiški župnik Iztok Mozetič, ki 
je  v pridigi izrazil skrb, da  d a n e s  ni želje, da  bi vero živeli s  srcem , 
am p ak  bi jo  radi naredili za form alnost, brez zahtev in križa, daleč 
od tistega, kar nam  je  Jezus pokazal in kar so  živeli naši predniki. 
Pri naših prednikih je  bilo znam enje križa tisto, kar jih je  spominjalo, 
da  pripadajo Kristusu. Današnji liberalizem pa sm eši Kristusov križ, 
si sposo ja  krščanske  sim bole in molitve sam o  zato, da  bi zavajal 
ljudi in tržil s  svetimi stvarmi ter tako  poskušal izničiti pom en vsega, 
kar nosi naziv katoliško. Lažnih prerokov, ki obljubljajo srečo  brez 
napora, brez križa, je  d an es  veliko preveč. Končal pa je  s  spodbudo, 
da  je  d a n e s  potrebno spreobrnjenje, po trebna je  vrnitev k Bogu, 
zato  je  rom arje povabil, naj s e  obrnejo  k žalostni Materi Božji. 
Njene solze so  izraz globoke bolečine zaradi zla, ki ga počenjam o 
ljudje, zaradi nevere, k ije  prisotna, predvsem  pa zaradi tistih, ki se  
kljub njenim pozivom ne m arajo spreobrniti. A njene solze so  tudi 
znam enje upanja za vse, ki resno jemljejo spreobrnjenje, pa čeprav 
za ceno  preizkušenj in trpljenja. V teh  ljudeh je  poveličan Jezusov 
križ.
Shod s e j e  nadaljeval v druženju na prireditvenem  prostoru, ki ga 
je  skrbno organiziralo turistično in kulturno društvo M ejam e iz Dan 
pri Divači te r  s  tem  zaključilo niz celotedenskih kulturnih prireditev. 
/ J .B .

Slovenski dom počitka v Avstraliji
V m estu  Kew v Avstraliji so  naši tam kajšnji rojaki zgradili in razvili 
Slovenski dom  počitka, k ije  glede poslovanja in urejenosti lahko 
v zgled drugim takim  ustanovam , tudi v Sloveniji. Dom s e  im enuje 
po pokojni Romani Toplak, prvi sestri redovnici, ki je  v Avstralijo 
prišla leta 1 9 6 5 . Zemljišče za ustanovo je  odkupil Slovenski mi
sijon v Melbournu, d en a r za gradnjo pa so  pridobili s  prostovoljnimi 
prispevki. Plačilo in višino dnevne  o sk rbe  določajo na podlagi 
pokojnine varovancev te r zn aša  8 5  odstotkov avstralske s ta ro stn e  
pokojnine. V dom u upoštevajo načelo Doživljenjsko ostati v enem  
prostoru. To pom eni, d a  upokojenec o s ta n e  v ustanovi tako  dolgo, 
kot želijo on ali njegovi svojci. O skrbovanci in o se b je  so  vsi 
s lovenskega rodu. V dom u kuhajo slovenske jedi in opravljajo 
različna ročna dela, s  slovenskim i motivi in vzorci. Dom v m estu  
Kew v Avstraliji bodo razširili, v njem pa bodo zagotovili zlasti več 
enoposteljnih sob  višjega stan d ard a .
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Kratke
Seja U pravnega odbora Z veze  
slovenske katoliške prosvete
Dne 2 5 . s e p te m b ra  s e  je  po po le tnem  prem oru  zo p e t se s ta l 
Upravni odbo r Zveze slovenske  katoliške prosvete. G lavne točke  
dnev n eg a  reda so  bile Koroški kulturni dnevi na Prim orskem , 
revija Cecilijanka, predstavitev zbirke sk ladb  Patricka Q uaggiata 
te r  postavitev obelež ja pokojnem u Mirku Š p a c a p a n u . Koroški 
dnevi na P rim orskem  bodo potekali od 5. do 11. oktobra 2 0 0 8 . 
P rired ite lji te g a  tr a d ic io n a ln e g a  s r e č a n ja  so , p o le g  Z veze 
s lovenske  katoliške prosvete , š e  K rščanska  ku lturna zveza iz 
Celovca in S lovenska  p rosveta  iz Trsta. P redstav ljene  so  bile 
g lavne to čk e  go riškega  p ro g ram a, ki predvideva: g ostovan je  
g ledališke skup ine  KPD Planina Sele; odprtje  likovne razstave 
um etn ika  A lberta Krajgerja; s rečan je  g lasben ih  šol te r  lutkovno 
predstavo Srečni kraljevič. Letošnja Cecilijanka bo jubilejna, saj bo 
5 0 . po vrsti in bo v soboto , 22 ., in v nedeljo, 23 . novem bra, v 
K ulturnem  cen tru  Lojze Bratuž v Gorici. P osvečena bo duhovniku 
in skladatelju  S tanku  Jericiju ob  80-letnici rojstva. Zveza bo izdala 
priložnostno knjižico te r  podelila G allusove značke  pevcem , ki s e  
že  v eč  le t u k v arja jo  z zb o ro v sk im  p e tje m . N ekaj dn i p red  
Cecilijanko, in s ice r 18 . novem bra, bo v Kulturnem  cen tru  Lojze 
Bratuž p redstav itev  zbirke m lad eg a  g lasb en ik a  in sk lad a te lja  
Patricka Q uaggiata, ki ga  bo predstavil sk ladatelj in zborovodja 
Ambrož Čopi. V ponedeljek, 8 . d ecem b ra  2 0 0 8 , bo ob telovadnici 
K u ltu rn e g a  c e n t r a  L ojze B ra tu ž  o d k r i t je  o b e le ž ja  M irku 
Š p acap an u . Pri tej pobudi sodelu je  tudi Zveza slovenske katoliške 
prosvete.

Radio Z astava v  Kulturnem dom u
V četrtek , 2. oktobra, ob  2 0 .3 0  bo v K ulturnem  dom u v Gorici 
nastop ila  skup ina  Radio Z astava , ki izvaja k lezm er in balkan- 
g lasbo . Predstavila bo svoj p rvenec  The funam bolik  hep te t, v 
ka terem  je  zbranih 10  avtorskih pesm i, ki jih je  sed em č lan sk a  
skup ina  v živo posnela  v gledališču  v C om egliansu. K oncert v 
sk lopu g la sb en eg a  festivala A cross th e  bo rder 2 0 0 8  prirejata 
K u ltu rn i d o m  G o r ic a  in k u l tu r n a  z a d r u g a  M a ja , p o d  
pokroviteljstvom  FJK, goriške občine , pokrajine in Trgovinske 
zbornice, ZSKD in Fundacije goriške hranilnice. Info: Kulturni dom  
v Gorici (ul. B rass 2 0  -  tel. (0 0 3 9 ) 0 4 8 1 3 3 2 8 8 ) .  Vstop prost.

Slovenska skupnost čestita Mirku Brulcu
Spošt. Mirko Brulc, Župan MO Nova Gorica
V im enu S lovenske skupnosti, zbirne s tran k e  S lovencev v Italiji, 
Vam izrekam  isk rene  čestitke  ob  Vaši 
izvo litv i v D ržav n i z b o r  R e p u b lik e  
S loven ije . O b en em  Vam vošč im  čim  
u sp e šn e jše  delo  v osredn jem  državnem  
o rg a n u  n a š e  m a t ič n e  d o m o v in e  in 
države.
D ovolite, d a  p o d č rta m  p o m e m b n o s t 
V aše izvolitve tudi zaradi občutljivosti, ki 
s t e  jo  v v se h  te h  le tih  izkazali n a š i 
narodni skupnosti v Italiji, š e  posebno  za 
S lovence , ki živijo v goriški pokrajini.
P r e p r ič a n  s e m ,  d a  b o s t e  z n a li  to  
občutljivost p renesti tudi v Državni zbor Republike Slovenije.
V tem  sm islu  o s ta ja m  na razpo lago  za katerokoli m oreb itno  
sodelovan je ali izm enjavo informacij in pogledov.
Lep pozdrav. /  Pokrajinski tajn ik  SSk - Gorica, Julijan Čavdek

“Vroča” seja občinskega sveta v Gorici

Vprašanja opozicijskih svetnikov 
ostajajo brez prepričljivih odgovorov

M. Koršič

Po daljšem  obdobju  je 
b ila  v  ponede ljek ,

29. septem bra, v  Go
rici spe t seja občinskega 
sveta. N ič novega po d  son 
cem , b i lah k o  rekli s 
kančkom  grenkobe, saj je 
večina  že spet pokazala  
svoj pravi obraz in  dokaza
la, kakšen  o d n o s  im a  do 
opozicijskih sil.
Vroč je b il že začetek seje, 
ker se je žu p an  odpovedal 
svojem u uv o d n em u  poročilu , ki 
je b ilo  p redv ideno  p o  dnevnem  
redu, in  prešel kar k d rug i točki. 
O pozicija, ki je m ed  d ru g im  še 
isti p o p o ld a n  sklicala tiskovno  
ko n feren co  in  se bolj strn jen a  
predstavila v  občinskem  svetu, je 
soglašala, da je nezaslišno, da po  
70 dneh , odkar se je zadnjič se
stal občinski svet, Rom oli n im a 
kaj povedati svetnikom , m edtem  
ko je n a  s tran eh  k ra jev n ih  ča
sn ikov  red n o  p riso ten . V ročih 
tem  ne  m anjka, m ed  tem i goto
vo zaseda p rvo  m esto  p rodaja  
IRIS-a. Prav glede te bi m oral žu 
p a n  p o roča ti, saj je p rih a ja l s 
srečanja z župani. R om oli je tud i 
n a  veliko obljubljal trom bolizo  v 
nov i b o ln išn ic i Janeza o d  Boga 
in  še v ed n o  obljublja, da se bo  
boril za nu k lea rn o  m edicino; sa
m e obljube in  n ič  konkretnega! 
Svetnik M arko M arinčič  je 
sprožil vprašanje o  urejan ju  p ro 
m eta  in  ugotovil, da je bil odbor 
n a  p redstav itv i n ač rta  odso ten , 
kar je p rava sram ota . Svetnik 
Božo Tabaj je postavil vprašanje, 
kakšno m nen je  im ajo  odborn ik i 
o prefektu De Lorenzu, izrednem  
m ožu, po tem  ko so lahko slišali o 
n jem  tako  n eg a tiv n a  m n en ja  s 
stran i kolegov skrajne desn ice. 
Vprašal je tudi, kako ti isti sodijo 
G ianfranca Pinija in  njegovo di
stanciranje od  fašizma. In po tem  
vse tih o  je bilo... Tabaj se je ob r

n il tu d i n a  župana glede poteka 
del v  Š tandrežu, ki so bila doslej 
sam o delno  opravljena. Prosil je 
za "kariolo in  m aterial", češ da si 
bodo  sam i pom agali. Župan, ki 
je ob en em  od bo rn ik  za javna de
la, je zvrnil krivdo n a  odgovor
nega inžen irja , Tabaj pa m u  je 
od v rn il, da si m o ra  ko t žu p an  
vzeti o d g o v o rn o s t tu d i za n a 
pake; n i dovolj, da žanje sam o 
pohvale v  p rim eru  pozitivn ih  izi
dov. Svetnik Silvan P rim ožič je 
izrazil zaskrbljenost, ker naj bi na 
o b č in i od p ad la  slovenska p re 
vajalka, ki je še kako po trebna pri 
čezm ejnem  sodelovanju z Novo 
G orico. D obil je zagotovilo , da 
bo  prevajalska služba sicer ostala,

a hk ra ti povedal, da zm anjkuje  
denar, ki ga je obljubila deželna 
uprava. Svetnica M arilka Koršič 
se je zavzela za cestno  razsvetlja
vo n a  javnem  park irišču  pred  
srednjo šolo Ivan Trinko v p o d 
poro  ravnateljici Elisabetti Kovic, 
ki je že dvakrat poslala u radu  za 
javna dela p isno  prošnjo. O dgo
vor je bil, da bodo  določili lestvi
co p rio rite t in  po tem  začeli z de
li. Ker pa je denarja m alo, n e  m o 
rejo dati n o b e n ih  zagotovil.
Po še n e k a te rih  svetn išk ih  
vprašan jih  je prišla n a  vrsto  raz
p rava o o b raču n u  ob č in sk ih  
lekarn . M arilka Koršič je spom 
nila, da dela v  dveh lekarnah  se
dem  farm acistov, ki oprav lja jo

tu d i d o lžnosti 
spravljanja in  raz
porejanja  zdravil. 
Nad njim i od  časa 
d o  časa visi kot 
D am oklejev m eč 
grožnja, da bodo  
lek a rn i p rodali. 
Zato je svetn ica 
pozvala  odbor, 
naj nared i vse, da 
o s tan e ta  v  javn i 
upravi. Spom nila 

je tu d i n a  p o m an jk an je  zdrav
n išk ih  am bulan t, posebno  pri sv. 
Ani. To je b ilo  tu d i n jen o  svet
n iško vprašanje, n a  katerega pa 
n i b ilo  p rim ern e g a  odgovora. 
Poudarila  je tu d i po trebo , ki so 
jo  izrazile farm acistke  iz Štan- 
dreža, da je za boljše poslovanje 
n u jn o  p o tre b n o  izboljšan je  
znan ja  slovenščine. Svetnika Pri
m ožič in  VValtritsch sta v  zvezi s 
po slo v an jem  postav ila  nekaj 
konk re tn ih  vprašanje, posebno  v 
zvezi z n a lo žb am i. Za n ad a lje 
van je  seje je n a to  zm anjkalo  le
galno  število p riso tn ih , ki ga je 
zagotavljala opozicija. Seja se je 
prekinila, ker je opozicija zapu
stila dvorano.

Gostilna D evetak organ izira  v ponedeljek, 6. oktobra 2 0 0 7 . ob 20. u ri 
v eostiln i Devetak na Vrhu sv. Mihaela dobrodeln i večer

Težka izguba naj lajša tegobe
PETJE IN BESEDA V SPOMIN NA NEKOGA, KI GAJE 
ZAHRBTNA BOLEZEN ODTRGALA IZ NAŠE SREDE

Nastopili bosta pevski sku- Spazzapan in  dr. Maurizio
pin i Akord iz Podgore in  j ( Mascarin,  onkolog pediater,
Bodeča neža z Vrha sv. odgovoren za oddelek mladih
Mihaela. v onkološkem središču CRO v
Na večeru, ki ga prirejamo v Avianu (kateremu je namenjen
sodelovanju s sovodenjskimi krvo- izkupiček večera),
dajalci, bosta prisotna dr. Simon ’ Čotova družin a  Devetak

Občni zbor MePZ Lojze Bratuž

Iskreno in z zanosom 
v nadaljnje delovanje

Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž je 15. septem bra 
sklical redn i o b čn i 
zbor, ki se ga je udeležila večina 

pevk in  pevcev. Predsednik  
M arko Terčič je nagovoril zbrane, 
n a to  pa je ta jn ik  in  b lagajn ik  
M iloš Č otar prebral zapisnik zad
njega občnega zbora iz 
le ta  2004. S ledilo je 
branje predsedniškega 
poročila, ki je pevce in  
d irigenta spom nilo  na 
vse lepe trenu tke , ki 
sm o jih  doživeli v  m in 
u lih  letih.
M arko Terčič je 
poudaril, da je "od 
zadnjega občnega zbo
ra za nam i res zan im i
vo in  sadov p o ln o  o b 
dobje. P redvsem  n a  
nekate re  podvige in  
dosežke sm o lahko u p 
ravičeno ponosn i. Ve
liko vaj in  veliko n a  
novo  n aštud iranega  
program a in , kar je n a 
jpom em bnejše, neverjetno dober 
občutek  v  zboru, so nas privedli 
do  zavidljivih rezultatov. Pevska 
skup ina  je v ed n o  posvečala ve
liko p o zo rn o s ti p rijateljsk im  
o d n o so m  m ed  člani in  d ru žab 
nosti.... Zbor je bil in  je tudi danes 
po jem  zborovskega petja  na

Goriškem.... Udeležili sm o se ve
liko tekm ovanj in  revij. Število 
pevcev iz leta v  leto raste in  kot 
nekoč so se zboru  p rid ruž ili 
pevke in  pevci širše okolice. Letos 
so dokončno  padle fizične m eje 
m ed  Italijo in  Slovenijo. Pri nas 
mej n i več že od nekdaj, saj pri

zboru  sodeluje lepo število pevk 
in  pevcev, ki prihajajo  iz m atične 
dom ovine . Tako lahko  s p o n o 
som  rečem o, da je danes zbor 
Bratuž del širšega goriškega pros
tora".
P redsednik se je spom nil poko 
jnega profesorja Stanka Jericija, ki

je dolgo let vodil zbor, in  prijatel
ja M irka Špacapana, ki je pustil 
veliko p razn in o  tu d i v  n ašem  
zboru.
Po zahvali d ir igen tu  B ogdanu 
Kralju, po d  katerim  je zbor spet 
začel blesteti, in  voščilu pevcem  
je predsednik Marko Terčič predal 
besedo  ta jn ik u  in  b lagajn iku  
M ilošu Čotarju.
"Število pevcev se veča vsako leto, 
kar tud i prispeva k tem u, da se je 
zborovski sestav številčno ustalil 
in  n im a  večjih  n ih an j, saj novi 
prilivi nadom estujejo tud i kakšen 
odstop. Zbor šteje danes nad  50 

članov, kar je povsem  za
vidljivo število. V svojih 
poročilih , ki jih  je treba 
vedno  pisati za to  ali ono  
priložnost, najraje vedno 
podčrtu jem  iskreno, p ri
jateljsko in  veselo vzduš
je, ki vlada v skupini. O d 
nekdaj sem  n am reč  
p rep ričan , da je to  n a 
jp o m em b n ejša  p la t 
d ruštvene  povezave in  
prav to daje skupini take 
tem elje, ki lahko k ljubu
jejo velik im  n apo rom , 
živ ljenjskim  sp rem em 
b am  in  p o m e m b n im  
preizkušnjam . Prepričani 
sm o, da se naši pevci 
udeležujejo vaj, ki so po 

de lovnem  dnevu  večkrat n a 
porne , ker se tu  razvedrijo, sreča
jo prijatelje in  se duševno in  glas
b en o  bogatijo. To je prav gotovo 
m ed  tem eljn im i nazori in  cilji 
takega društva, kakršno je naše", 
je povedal Čotar in  n a to  opozoril 
na  finančne težave, ki jih  im ajo

pri organizaciji dela.
Poudaril je, da sm o "izpeljali kar 
nekaj iz redn ih  načrtov, ki bodo  
gotovo ostali v  zgodovini zbora.

Predsednik je že om en il obisk pri 
slovenskih izseljencih v  Parizu le
ta 2006 in  gostovanje pri sloven
ski skupnosti v  B erlinu aprila 
letos. Poleg tega sm o ženskem u 
delu  zbora poskrbeli za nove 
bluze, katerim  bodo  km alu  sledi
la nova krila. P o m em b n o  o b o 
gatitev predstavlja prav gotovo na 
novo urejeni n o tn i arhiv, ki šteje 
danes 2475 skladb, ki so spravl
jene v n ov ih  om arah . Kot blaga
jn ik  se javno zahvaljujem  vsem  
n aš im  ustanovam , ki so im ele  
p o slu h  in  zaupan je  v  nas: SSO, 
Z druženju  cerkven ih  pevskih 
zborov, Zvezi slovenske katoliške

prosvete in  K u ltu rnem u cen tru  
Lojze Bratuž. M islim , da sm o do
deljena sredstva izkoristili n a  n a 
jboljši n ač in  in  p redvsem  z n a 

m en o m , da o h ran jam o  sloven
sko besedo, kulturo  in  priso tnost 
iz roda v rod. Zbor im a danes tu 
di funkcionalno spletno stran: na 
sp le tn em  naslovu  h ttp : //w w w . 
m epzlbratuz. org lahko  obisko
valci sledijo delovanju zbora. Na 
spletnem  portalu  so na  razpolago 
ažurirane  novice, fotografije z 
nastopov  in  turnej, posnetk i ter 
vrsta d rug ih  zanim ivosti". 
Dirigent Bogdan Kralj je podčrtal, 
da je zbor v  zadnjih  le tih  postal 
čudov it laboratorij čezm ejnega 
sodelovanja. K zboru  je n am reč  
p ristop ilo  precej č lanov  iz 
Slovenije; d irigen t verjam e, da je

do  tega p ristopa  prišlo  zaradi 
kvalitete zbora (izbor in  zan 
im ivost program ov, koncerti) in  
zaradi zelo d ob rih  pogojev dela 
(prostori in  organizacija). D iri
gen t je še dodal, da je zbor vedno 
o dp rt vsem  in  da vodstvo društva 
delu je v ed n o  z g lavn im  n a 
m enom , da se valorizira slovens
ki živelj v  krščanskem  duhu , u p 
oštevajoč n a  p rv em  m estu  kra
jevno delovanje. D irigent se je za
hvalil predsedniku, odborn ikom  
in  vsem  sodelavcem : M artin i 
Hlede, Franki Žgavec in  Bogdanu 
Podveršiču za korepetiran je  ter 
M irjam  Furlan, ki večkrat sprem l
ja pevce pri orglah. Tudi o n  se je 
zahvalil organizacijam , ki podp i
rajo delovanje zbora, in  m edijem , 
tu d i N ovem u glasu, ki sprem ljajo 
naše delovanje in  uspehe. 
O dborn ika  M iloš Č otar in  Niko 
Di Battista sta opravila iz jem no 
delo, ko sta pospravila ce lo tn i 
n o tn i arh iv  ter uredila in  katalo
gizirala v  in fo rm atsko  obliko  
2474 skladb in  50 pesm aric . 
O d b o rn ik  Paolo Posillipo je na  
občnem  zboru  predstavil spletno 
stran.
Sledili so pozdravi Janeza Povšeta 
v im en u  ŠSO, Franke Padovan za 
ZSKP, VValterja Bandlja v  im enu  
PD Podgora. Tajnik je prebral še 
čestitke predsednice KCLB Franke 
Žgavec, Andreja in  Lojzke Bratuž 
(ZCPZ) in  pokrajinskega tajn ika 
Slovenske skupnosti Ju lijana 
Čavdka.
M ed diskusijo  je d irigen t orisal 
svoje načrte in  zamisli za nadaljn
je delo zbora.

Ivana Paljk

Bogdan Kralj (foto JMP)
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Goriško tajništvo SSk po volitvah v Sloveniji

Nova vlada naj bi izpeljala 
začrtane pobude

V tiskovnem  spo
ročilu  pokrajinske
ga tajništva Sloven

ske skupnosti Ju lijan  Čav- 
dek p repričano  izjavlja, da 
je izvolitev novogoriškega 
žu p an a  M irka Brulca v 
D ržavni zbor RS p o m em b 
n a  p rid o b itev  za ce lo ten  
čezm ejni prostor. "Z n jim  
b o  o sredn ji zak o n o d ajn i 
o rg an  slovenske države 
dobil osebo, ki se tem eljito  spoz
na  n a  čezm ejno sodelovanje ter 
na  konk re tno  stanje, po trebe in  
pričakovanja slovenske naro d n e  
skupnosti, ki živi n a  ita lijansk i

stran i m eje, 
po leg  seveda 
p o treb  n o v o 
goriškega 
prostora". 
Cavdek pa  se 
le de ln o  
s trin ja  z 
Brulčevo izja
vo, da sloven
ska država n i 
veliko na red i

la za Slovence n a  italijanski stra
n i m eje. Po nastanku  sam ostoj
ne  slovenske države je v p rvi slo
vensk i v lad i sedel m in is te r  za 
Slovence po  svetu in  v  zamejst-

V sredo, 24. septembra, je bilo v župnijski dvorani Anton Gregorčič v Štandrežu 
lepo kulturno srečanje, na katerem so Damjan Paulin, Jurij Paljk ter avtorja Erika 
Jazbar in Zdenko Vogrič predstavili knjigo Gorica - Vodnik po mestu in po sle
dovih slovenske prisotnosti, ki jo je izdala Goriška Mohorjeva družba. Večer je 
priredilo Prosvetno društvo Štandrež in prav zato so tako avtorja kot predstavi- 
telja spregovorili o sedanjem stanju na Goriškem s posebnim poudarkom na 
Štandrežu in okolici.

K O R O Š K I KULTURNI D N E V I  
N A  P R IM O R S K E M

OD 5 . DO 12 . OKTOBRA 2 0 0 8
Prireditve na G oriškem

N e d e l ja ,  5 .1 0 .2 0 0 8 ,  o b  17. uri 

Števerjan, Sedejev dom

G le d a liška  p redstava Sveti p lam en 

N a s to p a  G leda liška  skupina KPD Planina Sele 

S o p rired ite lj SKPD F.B. Sedej

P o n e d e lje k , 6 .1 0 .2 0 0 8 ,  o b  1 8 . uri 

Gorica, Travnik, Razstavni prostori nad Katoliško knjigarno

O d p rtje  likovne razstave de l A lb e rta  K ra jge rja  

S o p rired ite lj d ruštvo ARS

Č e tr te k , 9 .1 0 .2 0 0 8 ,  o b  1 8 . uri 

Gorica, Komorna dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž

S rečan je  g lasbenih  šol 

S o p rired ite lj S lovenski center za  g lasbeno  v z g o jo  Emil Komel

P e te k , 1 0 .1 0 .2 0 0 8 ,  o b  9 . 3 0  in  1 0 .4 5  

Gorica, Kulturni center Lojze Bratuž

Lutkovna predstava Srečni kra ljevič 

N a s to p a  Lutkovna skupina N a v ih a n c i - SKD C e lovec 

S o p rired ite lj Kulturni center Lojze Bratuž

Z veza  slovenske ka to liške  prosvete -  Gorica 
S lovenska  p rosveta  -  Trst 

Krščanska kulturna z v e z a  -  C elovec

vu. V naslednje  vlade ta re
sor žal n i bil več vključen. 
S tanje se je b is tv en o  iz
bo ljšalo  z Janševo  v lado. 
Poleg aktivnejšega pristopa 
državnega sekretarja, ki je 
bil nam eščen  pri p redsed
stvu vlade, je bil izglasovan 

po m em b en  zakon, ki Slovencem 
zunaj m eja  RS daje p rim e re n  
p ravn i sta tus te r določa obveze 
slovenske države. U stanovljen je 
bil Svet za Slovence po  svetu in  v 
zam ejstvu, katerem u predseduje 
sam  p redsednik  vlade; zadnjega 
zasedanja tega telesa so se u d e 
ležili tu d i vsi pom em bnejš i slo
venski m in istri. V zakonu je tud i 
p redv iden  m in is ter za Slovence 
p o  svetu in  v zam ejstvu, ki naj bi 
nastop il že z novo vlado. Te p o 
zornosti Slovenci zunaj m eja Slo
venije prej n ism o  bili deležni. 
Čavdek sicer p o p o ln o m a  soglaša 
z ugo tov itvam i g. Brulca, da je 
p o tre b n o  o v red n o titi v ses tran 
sko bogastvo  zam ejcev  te r  to  
nadgrad iti z gospodarskim  sode
lovanjem  brez ideo lošk ih  predz
nakov. P om em bna je tu d i p o b u 
da glede sp rem em be slovenske 
ustave, p ri čem er bi bili dve p o 
slanski m esti dodeljen i S loven
cem, ki živijo izven m eja d o m o 
v ine . P riso tnost slovensk ih

rojakov v D ržavnem  zboru  RS bi 
bila tem eljenega po m en a  in  naše 
p ro b lem atik e  b i b ile  b is tveno  
bolj p riso tne  in  poznane.
Vsa ta  izhod išča  in  n jihovo  
u spešno  nadaljevan je  so v tem  
trenu tku  še posebno  aktualna za
radi tre n u tn e g a  po litičn eg a  
stanja, ki vlada v Italiji, tako na  
državni kot deželni ravni. Dolgo 
p ričakovan  zagon  pri izvajanju  
zaščitne zakonodaje Slovencev v 
Italiji, ki se je sprožil s prejšnjim i 
levosrednskim i upravam i, se je z 
Berlusconijevo v lado v  Rim u in  
T ondovo  v Trstu p o p o ln o m a  
ustavil. Priča sm o hu d im  poizku
som  razdeljevanja slovenske n a 
rodne skupnosti v videm ski pok
rajini, k jer se m im o  strokovnih  
in  zgodovinskih dokazov želi oši- 
b iti av toh tona  slovenska priso t
nost.

¥

Za o b e le ž je  
Mirku Š p a c a 
panu  na te lo 
vadnici Kultur
n e g a  c e n tr a  
L ojze B ra tu ž  
d a ru je  R em o 
Devetak 60,
D. P. 100 evrov.

DRUŠTVO ARS, Z G O D O V IN S K O  DRUŠTVO ZA SEVERNO PRIMORSKO, 

KROŽEK A N T O N  GREGORČIČ in KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

vljudno  vabijo  na p red s ta v itev  knjige:

JANKO KRALJ, UTIŠANI IN POZABLJENI 
SLOVENSKI POLITIK (1 8 9 8 -1 9 4 4 )

K n j i g o  b o s t a  p r e d s t a v i l a  a v t o r i c a  Lučka Kralj Jerman 
in  z g o d o v i n a r  mag. Renato Podbersič

Kom orna d voran a  K ulturnega centra Lojze Bratuž 
P onedeljek , 6 . ok tobra 2 0 0 8 , o b  2 0 . uri

Združenje
...

K on certn a  se zo n a  
2008-2009

GODALNI KVARTET

FEGUŠ - Maribor
Na sporedu:

L. Janaček, J. Suk, M. Feguš, Š. Mauri

Kulturni center Lojze Bratuž 
četrtek, 2. oktobra 2008, ob 20.30

v sklopu Kogojevih dnevov 2008 

Predprodaja vstopnic na tel. št. 0481 531445

Obvestila
Župnija sv. Justa m učenca iz
Podgore in tam kajšn ja  krajevna 
skupnost vabita na tradicionalni 
praznik Roženvenske Matere Božje, 
ki bo v n e d e ljo , 5 . o k to b ra . 
Praznovanje Mariji v č a s t s e  bo 
začelo ob 10.30 z molitvijo svetlega 
dela rožnega venca, ob 11. uri bo 
sv. maša. Popoldne bodo ob 15. uri 
molitev častitljivega dela rožnega 
v e n c a , ob  1 5 .3 0  n ag o v o r in 
procesija, ki jo bo vodil g. Maks 
Suard, ob 16 .30  pa pete litanije 
M a te re  B ožje in b lagoslov . 
Praznično nedeljsko  slavje, pri 
katerem sodeluje tudi PD Podgora, 
se  bo ob 17. uri nadaljevalo na trgu 
z družabnostjo, ki jo bo popestrila 
godba na pihala iz Tržiča.
Društvi SKRD Jadro, SKRŠD Tržič 
in Z druž. s t a r š e v  slov. šo le  v 
R om janu ob p raznovanju  100- 
letnicetržiške ladjedelnice vabijo na 
skupinsko vodeni ogled razstave 
“C an tie re  - 1 0 0  ann i di navi a 
M onfalcone”, ki bo v nedeljo, 5. 
oktobra. Zbirališče pred vhodom 
lad jedeln ice ob 1 5 .4 5 . S am o s 
prijavo na tel. številki 0481474191  
ali 0 4 8 1 4 8 2 0 1 5 .
Župnija Rupa-Peč p rire ja  
vsako letno  rom anje s  kulturno- 
družabnim delom; letošnje bo 5. 
oktobra k malo znani Materi Božji v 
Lipici pri Bazovici. Romarji si bodo 
med drugim ogledali Kraljeve freske 
zlasti v cerkvi v Lokvi. Pod noč bodo 
obiskali kmečki turizem. G. župnik 
Viljem Žerjal p riporoča, naj s e  
udeleženci romanja pripravijo tudi 
duhovno. Spovedovanje je vsakdan 
tam, kjer se  tudi med tednom bere 
sv. m aša. Če bo čas dopuščal, si 
bodo ogledali tud i Š k o c jan sk e  
ja m e . N ajp rej bodo  p o č a s tili 
bazoviškejunake; spomnili s e  bodo 
Srečka Kosovela. Prisrčno vabljeni! 
Vpišite se  takoj!

obvešča, da bo 
društvo imelo občni zbor v četrtek, 
9. oktobra, ob 20 .30 v župnijskem 
domu Anton Gregorčič. Vabljeni! 
Nujno iščem sorodnike pok. gospe 
L eo p o ld in e  M akovec, ki je  
stanovala v ul. Leopardi 8  v Gorici in 
je  bila rojena 31.10.1902. Saverij 
Rožič, tel. 0 4 8 1 3 9 0 6 8 8 .

Darovi
V spomin na teto Marijo Čevdek 
daruje Julijan Ožbot z družino 25 
evrov za sekcijo krvodajalcev iz 
Sovodenj in 2 5  evrov za Cro iz 
Aviana.

Čestitka
Odbor Goriške Mohorjeve družbe 
č e s t i t a  Lidi Truk ob lep em  
življenjskem jubileju in ji kliče še  na 
mnoga leta.
V soboto 27. septem bra, s ta  si v 
cerkvi sv. Florijana v Števerjanu 
obljubila večno zvestobo domačin 
Matej Pintar in Jana Soban. Ob tako 
važnem življenjskem mejniku se  z 
njima veseli števerjansko župnijsko 
občestvo, župan z odbornikoma in 
sv e to v a lc i, s e k c ija  S lo v e n sk e  
skupnosti za Števerjan, društvo F. 
B. Sedej ter mešani pevski zbor, ki 
jim a  iz s r c a  vošč ijo  ob ilo  
m ed seb o jn eg a  razum evan ja  in 
ljubezni.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 3 .10 . do 9 .10.2008)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu sfrekvencami 
za Goriško 97.5 , 9 1 .9  Mhz; za 
Furlanijo 103 .7 , 1 0 3 .9  Mhz; za 
Kanalsko dolino 95 .7 ,99 .5  Mhz; za 
spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; za 
Karnijo 97.4, 91, 103 .6  Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. it. 
Slovenske oddaje so  na sporedu 
vsak dan, razen ob nedeljah, od 
18.30 do 19.30, na soboto ob 15. 
uri. Spored:
Petek, 3. oktobra (v studiu Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
dom ače viže, zborovski kotiček, iz 
krščanskega sveta, zanimivosti in 
humor.
S o b o ta , 4 . o k to b ra  (vodi Ezio 
G o sg n ach ): O kno v B enečijo : 
oddaja v beneškem in rezijanskem 
narečju.
P o n ed eljek , 6 . ok to b ra  (v s tu d iu  
Andrej Baucon): Sodobni sound, 
živemu se  vse zgodi, vroči šport in 
rubrike, obvestila in zanimivosti. 
Torek, 7 . oktobra (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 8 . oktobra (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Goriški 
sam ostan  na Kostanjevici - Izbor 
melodij.
C etrtel( 9 . oktobra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Posnetki z 
naših kulturnih prireditev-Glasba iz 
studia 2.

Pri t e ž a v a h  s krčnimi ž i la m i  in 

o d p r t im i  r a n a m i  se  o b r n i t e  n a  

C e n t e r  z a  z d r a v l j e n j e  

v e n s k i h  b o l e z n i  v  P o r t o r o ž u ,  

t e l .  0 0 3 8 6  31 8 3 7 2 1 8

Društvi SKRD JADRO, SKRSD TRZIC in ZDRUZENJE STARSEV 
SLOVENSKE ŠOLE V R O M JA N U

o b  100-letnici tržiške lad jedeln ice

v a b i j o  n a  o k r o g l o  m i z o

SLOVENCI V LADJEDELNICI
p o v e z o v a l e c :  Milan Pahor, zgodovinar 

p r e d a v a t e l j i :  Giulio Mellinato, zgodovinar  
Vlado Klemše, novinar 
Danilo Peric, sindikalist

g la s b e n i  pok lon :  M eP Z  STARŠI ENSEMBLE p o d  v o ds tvom  Silvie Pierotti

p e tek , 3 . o k to b ra  2 0 0 8 , o b  18.00 uri 
p re d a v a ln a  so b a  tržiške občinske knjižnice, ul. C eriani 10

S k u pa j r a z p ir a m o  nova o b z o r j a
Za h v a l j u j e m o  se  v s e m , k i s o  n a  k a t e r ik o l i  n a č i n  p r i p o m o g l i  u s p e š n e m u  p r a z n o v a n j u  s t o l e t n i c e

o
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G ledališče Miela /  Festival filma

1000(0)d uprtih 
v sodobni film

Poldrugi teden se je dogajal v 
tržaškem  gledališču M ieli 
n en avaden  festival, p o 

svečen film u in  um etnosti, s po 
m enljivim  naslovom: 1000 (O) či, 
Tisoč oči. Sugestivni "vertovski" 
naslov je ponud il tud i letos zelo 
osebno izbran prikaz novih  in  tu 
di "neaktualnih" del, klasičnih in  
m alo znan ih  naslovov, ki spadajo 
v zgodovino film a, ali pa so po 
menljivi za avtorski oz. artistični 
film , n e  sam o hollyw oodski in  
evropski.
Bodisi zaradi posebne lege Trsta, 
m ed  Jadranom , Donavo in  Balka
nom , bodisi zaradi svojskega kri
tiškega okusa in  naravnanosti na 
vsestransko kontam inacijo  njego
vega izum itelja in  vodje, Tržačana 
Sergija G rm eka G erm anija, p o 
nu ja  festival poseben  vpogled  v 
sodobno kinem atografijo, vendar 
ne  tisto, ki jo sla
vijo veliki festiva
li kot beneški, 
canski ali številni 
drugi. Gre za tiste 
njene izseke, pod
zem ne kraške sil
n ice in  estetske 
asociacije, ki se 
navdihujejo  pri 
klasikih oz. gi
ban jih  in  ob 
dobjih, ki so m a
lo raziskovana.
G rm ek, M ira La
zič in  skupina 
d rug ih  ita lijan 
skih in  m ed n a
ro d n ih  sodelav
cev združenja An- 
n o U n o  im ajo b o 
gato izoblikovan 
film sko -  m itski 
svet, n a  osnovi 
katerega gradijo 
in  ponujajo iz leta 
v leto izvirne splete ne  sam o fil- 
m oloških  itinerarijev, a tudi dra
gocene povezave z drugim i m edij
skimi in  um etniškim i prostori. 
Letos n a  p rim er so ob osrednjem

poklonu  hollyw oodskem u celost
nem u  ustvarjalcu (gledališčniku, 
dram atiku, scenaristu, režiserju in  
producentu) Robertu Rossenu p o 
stavili še poseben, lokalno  obar
van dogodek: program  filmskih in  
televizijskih del in  razstavo, p o 
svečeno znanem u tržaškemu poli
tiku in  razum niku Brunu Pincher- 
leju in  njegovi strastni obsesiji za 
Stendhala, pisatelja, ki je, kot zna
no, živel tudi v Trstu.
O d Rossena, ki je bil zaradi mac- 
cartyjstičnega "lova n a  čarovnice" 
prisiljen v  izgnanstvo v  Evropo, je 
bilo  m ožno  si ogledati tu d i The 
Hustler (Lo spaccone) iz 1961, zna
m enito  bivanjsko ljubezensko dra
m o  z m lad im  Paulom  Nevvma- 
n o m  - ki je prav te dn i p rem inil - 
in  šarm an tno  Piper Laurie. N jen 
očarljivi po rtre t je b ila  tud i le
tošnja sim bolična podoba festiva

la, ki vsako leto izbira senzualno, 
a nekonvenc iona lno  ikono, da 
poudari eno  od  sestavin fascini
ranja filmske um etnosti, erotični 
naboj ženske lepote. V pregledu

Rossen je bil tud i film  Lilith 
(1964) z jean  Seberg, posvečen 
kom pleksni ženski osebnosti. 
Ob tem  in  d rugih  klasikih pa 
so predvajali tudi erotične ali 
pornografske film e z istim  n a 
slovom  oz. igralko, ki se tako 
im enuje. V sorodni sekciji 
Convergenze parallele so pred
vajali tudi Dreyerjevo mojstro

v ino Ordet, film  znanega režiser
skega para  Jean-M arie Straub in  
Daniele Huillet Der Bautigam, die 
K om ediantin u n d  der Zuhalter iz 
1968 in  tudi najnovejše delo naše

Katje Colja, igrani dokum entarec 
A ltrom ondo  (na sliki) o  tržaški 

meji-nemeji, ki ga je 
kom aj posnela  z 
rimsko produkcijo, a 
z lokaln im i igralci 
in  tu d i nekaterim i 
sodelavci, npr. Alek
sand rom  Ipavcem  
za glasbo.
Kot rečeno, Pincher- 
le slovi ob svoji pe- 
diatrski in  javno-po- 
litični dejavnosti tu 
di kot velik ljubitelj 
in  poznavalec
Stendhalovega opu
sa. Tako so bile na  
ogled eksplicitne ek- 
ranizacije in  tud i 
"kalki", ki se nav
dihujejo  ali p o  so
rodnosti navezujejo 
na  znam enite rom a
ne, kot so Rdeče in  
črno, Lucien
Leuwen, Parm ska 
kartuzija, A rm an- 

ce... M ed znan im i in  m anj znani
m i im eni predvajanih avtorjev so: 
Autant-Lara, Mankievvicz, Berto- 
lucci, Bolognini, Genina, Viscon- 
ti, Argento. Grmek, ljubitelj Geni-

ne in  melodram skega filma, je po 
skrbel za ustvarjalno asociacijo in 
predlagal izbor film ov drugega ve
likega italijanskega, prem alo upoš
tevanega avtorja zgodovinskih del 
Vittoria Cottafavija, kjer kraljujejo 
ženski liki. V sklopu p e tih  del z 
značiln im  podnaslovom  De l'A- 
m our je bil tud i "furlanski" Maria 
Z efiz l. 1982.
Med drugim i razkritim i ponikal
nicam i tega posebnega festivala so 
bili v ideoperform ansi o D evin
skih elegijah Brede Beban, um et
nice, rojene v Srbiji in  živeče v An

gliji, ali hom m age eni od filmskih 
ikon  60. let, Bulle Ogier. "Uži
vanju 60. let" je bil tudi posvečen 
program  del v  znam enju  franco
skega režiserja Jacquesa Baratiera; 
v  tem  nizu je bilo  tud i srečanje z 
bogato  izkušnjo naj večje izve
denke Satieja, Tržačanko, živečo v 
Parizu, O rnello Volta.
Na koncu bi še om enil odkritje fe
stivala, opus ameriškega režiserja 
angažiran ih  artističn ih  film ov 
Johna Gianvita, katerem u je šla le
tošnja nagrada A nno uno . V n a 
grajenem  delu Profit m otive and 
th e  vvhispering w ind  je posnel 
pom nike in  grobove junakov nez
nane in  neuradne zgodovine ZDA, 
od  p o m o rjen ih  Indijancev, 
sužnjev, rudarjev do borcev za svo
bodo in  pravice delavcev, žensko 
enakopravnost itd . Ekspresivno 
m očna so bila tud i druga njegova, 
dokaj heterogena dela z nekonve- 
cionalno dram aturško strukturo, 
ki ne  sodijo v  navadno kom ercial
n o  distribucijo. V en em  od  teh, 
The Flovver of Pain (na sliki), je na
stopil kot protagonist nj egov prlj a- 
telj Tom Conser, sam  režiser in  av
to r zelo im presivnega filmskega 
eseja Expurgation.

Davorin Devetak

Vesti s tržaške filozofske fakultete

Možnost opravljanja 
izpitov iz slovenščine

V akadem skem  letu 
2007/2008 je prof. M ira
nu  Košuti po  dolgotrajnih 

p rizadevanjih  in  zap le ten ih  p o 
stopkih uspelo preseči dosedanji 
položaj in  za slovenščino dosegel, 
da im a enak položaj kot drugi je
ziki Evropske zveze. Tako je sedaj 
m ogoče opravljati posebej izpite 
iz jezika in  posebej iz književnosti 
ter tako pridobiti ugodnejše števi
lo kreditov. Žal pa n i sredstev, da 
bi nam estili še enega profesorja za 
slovenski jezik. Z velikim  trudom  
je uspelo pridobiti zunanjega h o 
norarnega profesorja, ki je bil le
tos dr. Matej Šekli.
Po reform i študija v  skladu z bo 
lonjsko deklaracijo je na  FF tržaške 
univerze m ogoče slovenski jezik 
in  književnost vpisovati n a  n a 
slednjih študijskih sm ereh:
1. V okviru dodiplom ske študijske 
sm eri Sodobni tuji jeziki in  ku ltu 
re (Corso di studi in  Lingue e cul- 
tu re  straniere m oderne) je m o 
goče slovenščino izbrati kot d i
plom ski p redm et (3 leta študija), 
po leg  tega pa  tu d i kot d rug i ali 
tretji jezik.
2. V okviru dodiplom ske študijske 
sm eri Literatura (Corso di studi in  
Lettere) je predvidena tudi u sm e
ritev slovenistika, ki je nam en je
na  poglobljenem u študiju sloven
skega jezika in  književnosti (3 le

ta študija, slovenistična d ip lom 
ska naloga). V študijski sm eri Lite
ratura je m ogoče slovenščino vpi
sovati tud i kot 2. ali 3. p redm et v 
različnih študijskih usm eritvah.
3. V okviru dodiplom ske študijske 
sm eri M edku ltu rne  vede in  
tehn ike  (Corso di studi in  
Scienze e Tečniche de li1 Inter- 
cu ltu ra lita ')  je m ogoče slo
venščino  študirati kot prvi, 
drugi ali tretji jezik.
4. Kot enega izm ed izb irn ih  
jezikov je slovenščino m o 
goče vpisovati v  okviru kakrš
nekoli študijske usm eritve (ce
lo kot diplom ski predm et) tu 
di v  okviru 23. razreda dodi
plom ske študijske sm eri Vede 
in  tehnologije likovnih um et
nosti, glasbe, uprizoritven ih  
um etnosti in  m ode (Classe 23 
- Classe delle lauree in  scienze 
e tecnologie delle arti figura- 
tive, della mušica, dello spet- 
tacolo e della m oda).
Za posam ezne izpite je predvi
d en ih  od  3 do  18 k red itn ih  
točk letno, kar je odvisno od 
program a, ki si ga izbere štu
dent.
Samo n a  Filozofski fakulteti v  Tr
stu -  na  O ddelku za tuje književ
nosti, kom parativistiko in  ku ltu 
rološke študije (D ipartim ento  di 
Letterature Straniere, Comparati-

stica e Studi Culturali) je m ogoče 
slovenščino študirati kot glavni di
p lom ski p red m et in  s tega p o 
dročja tud i d ip lom irati ozirom a 
pripraviti diplomsko nalogo v slo
venščini. Poleg tega se slovenščina 
lahko vpisuje tudi kot dopoln iln i 
ali izbirni p redm et z različnim  šte
vilom  kreditov, m ogoče pa  jo je 
študirati tud i kot enega tu jih  je
zikov na  nefiloloških sm ereh.
V študijskem letu 2002/2003 je Fi
lozofska fakulteta v  Trstu uvedla 
tud i dveletni podiplom ski študij

za področje jezikov (Laurea spe
cialistka di Lingue), vendar spe
cialistični študij iz slovenistike za
radi pom anjkan ja  učiteljev in  
sredstev v  tem  okviru še n i uve
den. Skupno z Visoko šolo m oder

n ih  jezikov za prevajalce in  to l
m ače v Trstu se sicer pripravljajo 
tudi program i za specialistični štu
dij.
Na podlag i m eduniverzite tnega 
sodelovanja (univerze v Celovcu, 
Gradcu, Trstu, M ariboru, Szom- 
bathelyju, Budim pešti in  Bielsko 
Biali) nastaja tako meduniverzitet- 
n i specialistični študij SLANG MA- 
STER.
Lansko leto  so s slovenističnim i 
tem am i diplomirali:
Erik Kuret: Ascoltare il confine. 

Aspetti interculturali nella vi
ta  e n e ll 'o p e ra  di Pavle 
M erku ' (Poslušati m ejo. 
M edkulturni vidiki v  življenju 
in  delu Pavleta Merkuja). 
Irina D ružina: La nuova real- 
ta ' interculturale nella scuola 
slovena in  Italia con  riferi- 
m en to  alL insegnam ento  del
la lingua  slovena (Nova 
m ed k u ltu rn a  stvarnost slo
venske šole v  Italiji z ozirom  
na  poučevanje slovenskega je
zika);
Sara Stoico: Barriere in tercul
tu ra li (M edkulturne pregra
de);
M artina Cesar: La letteratura 
e cultura italiana nel Prim or
ski dnevn ik  1980-1990 (Ita
lijanska kultura in  književno
st v  Prim orskem  dnevn iku  
m ed 1980 in  1990).
Učitelji: M iran  Košuta, p ri

druženi profesor 
Matej Šekli, gostujoči profesor; je
zikoslovec, proučeval je tud i n a 
rečja v Beneški Sloveniji in  Reziji 
Milica Russsi, lektorica 
Zoltan Jan, lektor

Miran Košuta (foto JMP)

Kratke
V razstavišču Stolp na vratih v Štanjelu: 
razstava del dveh slikark
V znanem  razstavišču Stolp na vratih v Štanjelu, ki uspešno posega 
v slovensko likovno tvornost, so pripravili novo razstavo. Svoja dela 
predstavljata slikarki Ana Hanzel in Sonja Peroci. U m etnostna 
zgodovinarka in likovna kritičarka Anamarija Stibilj-Šajn je o Ani 
H anzel z a p is a la , “da  je  že na z ače tk u  sv o jeg a  z a n im an ja , 
usm erjenega v likovno um etnost, pred petimi leti, postalo jasno, da 
bo izhajala iz človeške figure. Ta predstavlja motivno izhodišče s 
tradicijo, ki je  bilo v zgodovini um etnosti že ničkolikokrat in na 
najrazličnejše načine uprizorjeno, posam eznem u ustvarjalcu pa je 
vselej predstavljalo tudi najbližjo pot do sam ega sebe. Ana se  je  
odločila za specifično in hkrati povsem sam ostojno tem atiko znotraj 
upodabljanj človeške figure, za akt, natančneje za golo žensko telo”. 
Sonja Peroci pa se  s svojimi deli najraje odpravlja na ustvarjalni 
sprehod po dom ačem  prostoru, po rodnem in življenjskem miljenju, 
po njeni Koprivi, slikoviti strnjeni kraški vasici, mimo vinogradov in 
gmajn. Slikarkina paleta zelo rada pripada oljnim barvam in ubira 
bogastvo naravnoposnem ajočih tonov, ki jih poskuša razpreti v 
barvno in svetlobno stopnjevanje vrednosti. Umetnica v svojih 
akvarelih velikokrat zapušča  realistično maniro. Prepoznavnost 
motiva ostaja, a ta  ni več mimetično "toga in h ladna”.
Razstava del obeh slikark v razstavišču Stolp na vratih v Štanjelu 
bo odprta do 15. novembra.

N o v o g o r išk a  m estn a  ga ler ija  začen ja  
sezono z razstavo kontra. punkte.
M estna galerija Nova Gorica, en a  osrednjih primorskih likovnih 
razstavišč sodobne vizualne um etnosti, začenja novo sezono z 
razstavo mlajših avtorjev graške fotografske scen e  kontra. punkte., 
ki so  jo odprli v petek, 26. sep tem bra . Na ogled so  fotografije 
različnih formatov, tehnik in vsebin.
Razstava kontra. punkte., ki jo v Novi Gorici pripravljajo tudi v 
sodelovanju s Kulturnim 
forum om  avstrijskega 
v e le p o s la n i š tv a  v 
Sloveniji, prinaša pred
v se m  d e la  m la jš e  
g e n e r a c i je  g ra š k e  
fo to g ra fsk e  s c e n e , ki 
z a je m a  u m e tn ik e , 
rojene med leti 19 6 4  in 
1985 . Predstavljajo se  
R uth  A n d e rw a ld  - 
L e o n h a rd  G rond ,
Carmen Brunner, Sonja 
Gangl, G erhard Gross,
A lex an d ra  H am m erl,
Miriam Koban, Tatiana 
L e c o m te , M artin  
Osterider, VValter Seidl,
M ark u š  T a x a c h e r  in 
Christine VVinkler.
Gre torej za 12 v Gradcu 
rojenih ali tam  delujočih 
u m e tn ik o v , ki ob 
k la s ič n i fo to g ra fi ji 
uporab lja jo  tudi nove 
m edije  in delu jejo  na 
raz ličn ih  u m e tn išk ih  
področjih, kar ustvarja 
zelo raz lične  k o n cep 
tu a ln e  in e s t e t s k e  
pristope.
"Čeprav mlajši fotografi z različnimi koncepti in prijemi v likovnem 
smislu predstavljajo sam ostojno, starejši generaciji nasprotno linijo, 
tvorijo v kontrapunktu, ki je  po definiciji kompozicijska tehnika 
voden ja  in kom bin iran ja  dveh ali več sam o sto jn ih  glasov, s  
starejšimi fotografi in njihovimi deli harmonično celoto", pojasnjujejo 
v novogoriški galeriji.
Kot poroča Slovenska tiskovna agencija, se  dela mladih na razstavi 
sooča jo  z ustvarjan jem  fotografa s ta re jš e  g en erac ije  Branka 
Lenarta, sicer pionirja z močnim pedagoškim vplivom na mlado 
generacijo fotografov na avstrijskem Štajerskem . Razstava, ki bo v 
Novi Gorici na ogled do 23. oktobra, je  nam reč posvečena tudi 
Lenartovi 60-letnici, omogoča pa obilo možnosti za premislek o 
vlogi fotografije v sodobnosti.

Medana med najbolj urejenimi vasmi
Na zaključni prireditvi letošnjega m ednarodnega tekm ovanja Zlati 
cvet Evrope -  Entente Florale 2008, ki je  konec septem bra potekala 
v Splitu na Hrvaškem, je bila M edana iz Goriških Brd v konkurenci 
okoli tisoč vasi iz 12 evropskih držav, ki so  se  potegovale za naziv 
najbolj urejene, uvrščena na odlično tretje mesto. Bronasta medalja 
na tem  uglednem tekmovanju, ki ga organizira Evropsko združenje 
za cvetje in krajino s  sed ežem  v Bruslju, potrjuje dolgo letna 
prizadevanja vaščanov in širše skupnosti za izboljšanje kulturne 
krajine in življenja v vasi za prebivalce in obiskovalce. Je  tudi 
potrditev, da je  koncept razvoja vasi M edana ter območja Brd kot 
celote ekološko ozaveščen, okolju prijazen in pravilno usm erjen v 
vinarstvo, kulinariko in turizem. /  N. N.
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Kratki
Tolminski ljubiteljski slikarji z razstavo  
o rapalski meji
K ulturno d ru š tv o  slikarjev  a m a te r je v  Tolmin (DSAT) je  24 . 
s e p t e m b r a  v b o v šk e m  k u ltu rn e m  d o m u  o d p r lo  likovno  
razs tavo  z naslovom  R apalska  m eja. Po poročanju  S lovenske  
tisk o v n e  ag e n c ije  p rin a ša  p o stav itev  p red v sem  pog led  na 
sp re m e m b e  v načinu  življenja, ki jih je  konec  prve sv e to v n e  
v o jn e  p o s ta v l je n a  m e ja  p o v z ro č ila  pri d o  te d a j  b ližnjih  
so se d ih .
R apa lska  m eja  je  ločnica, ki je  povzročila e n o  od največjih  
traged ij s lovenstva  v 2 0 . s to le tju . N asta la  je  že  ob  koncu prve

Izšla je knjiga o dr. Janku Kralju (1898-1944)
Pri založbi Družina v Ljubljani je  izšla knjiga z naslovom  Janko  
Kralj, u tišan i in pozab ljen i s lo v en sk i politik  (1 8 9 8 -1 9 4 4 ) . 
Knjiga osvetlju je  lik in de lo  dr. Jan k a  Kralja, goriškega politika 
in p ro sv e tn eg a  de lav ca , ki je  deloval v Gorici in na š iršem  
P rim o rsk em  v le tih  n a jh u jš e g a  fa š is t ič n e g a  p re g a n ja n ja . 
N ap isa la  jo  je  Kraljeva hčerka  Lučka Kralj Je rm a n , ki je  po 
vojni z d ru ž in o  o d š la  v e m ig ra c ijo  v A rg en tin o  in si ta m  
ustvarila  dom  in novo življenje. Knjiga je  n a s ta ja la  v rs to  let. 
Z u p o rab o  o b se ž n e g a  d o k u m e n ta rn e g a  grad iva , že z n a n e g a  
kot tud i povsem  novega, p o d robno  o svetlju je  de lo v an je  dr. 
J a n k a  K ralja m ed  S lovenci na  P rim o rsk em . To d e lo v a n je  
do sle j š e  ni bilo celovito  p red s tav ljen o , m n o g o k ra t je  bilo 
celo  zam o lčano . Avtorica je  z o sebn im  poznavan jem  okoliščin 
in m nogih o seb n o s ti p rispevala  knjigi av ten tično  pričevanjsko 
dim enzijo .
L jub ljansk i k rs tn i p red s tav itv i b o s ta  v n a s le d n je m  te d n u  
sledili p redstav itv i v Gorici in Trstu, s e  pravi v okolju, sred i 
k a te re g a  s e  je  p red  d e s e t le t j i  odv ija la  v eč in a  K raljevega 
po litičnega in k u ltu rno -p rosve tnega  d e la . V Gorici bo tovrstn i 
v e č e r p riredilo  D ruštvo Ars v so d e lo v an ju  z Zgodovinskim  
d ruš tvom  za S ev ern o  P rim orsko in Krožkom A nton G regorčič, 
in s ice r v p o n ede ljek , 6 . ok tobra , ob 2 0 .3 0  v Komorni dvorani 
K u ltu r n e g a  c e n t r a  L o jz e ta  B ra tu ž a  n a  d r e v o r e d u  XX. 
s e p te m b ra  8 5 . Knjigo bo p redstav il m ag . R enato  P odberšič , 
ob njem  pa b o s ta  sp regovorila  š e  av torica  Lučka Kralj te r  
prof. Tom až S im čič, ki je  de lu  p rispeval dva k ra jša  se s ta v k a . 
V T rstu  bo  p re d s ta v i te v  m o n o g ra f ije  o dr. J a n k u  K ralju 
organiziralo  D ruštvo slovensk ih  izobražencev, in s ic e r v to rek , 
7. o k to b ra , ob  2 0 .3 0  v Peterlinovi dvoran i v ul. Donizetti 3 . 
P redstavil jo  bo prof. P e te r Č ernič, ta k o  kot v Gorici pa b o sta  
sp regovorila  tud i av torica  Lučka Kralj te r  prof. T om až S im čič. 
Oba v e č e ra  bodo  popestrili m ladi g la sb en ik i, p ravnuki dr. 
Ja n k a  Kralja.
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Pisana paleta 
raznovrstnih prireditev
O lanski zelo uspešno  iz

peljani sezoni K ulturne
ga cen tra  Lojze Bratuž 

priča bogata, dvanaj sta po  vrsti, le
p o  oblikovana brošura s k ro n o 
loškim seznam om  vseh prireditev, 
ki so potekale v  tem  pom em bnem  
slovenskem ku ltu rnem  središču v 
m estu Gorica. Raznolikost glasbe
nih , pevskih, gledaliških, razstav
nih , predstavitvenih... vsebin od- 
slikavajo tudi povedne fotografije, 
ki spremljajo besedilo. V sprem ni 
besedi je podpredsedn ik  KCLB 
D am jan Paulin na  kratko preletel 
delovanje Centra, ki je v  pretekli 
sezoni veliko pozornosti posvetil 
Prim ožu Trubarju ob 500-letnici 
rojstva, pa tudi predsedovanju Slo
venije Evropski zvezi. M ed glasbe
nim i gosti je om enil prestižni Mla
dinski zbor Vesna iz Moskve, ko
m orn i zbor iz Bratislave in  klavir
ski recital znane p ianistke D u
bravke Tomšič-Srebotnjak. Zausta
vil se je še pri uspelem , široko 
zasnovanem  delu o ljudskem  iz
ročilu v  besedi in  glasbi iz širšega 
goriškega prostora. Kulturni cen
ter v  teh prvih  jesenskih dneh  up i
ra pogled naprej in  je svoje začrta
ne  cilje za sezono, ki je tik pred  
durm i, predstavil v  torek, 30. sep
tem bra, v  kom orn i dvorani na  ti
skovni konferenci, na  kateri sta bi
li p riso tn i predsednica KCLB 
Franka Žgavec in  prof. Lojzka Bra
tuž, predsednica Združenja cerk
venih  pevskih zborov, ki je opozo
rila, kako privabiti čim  več občin
stva n a  kakovostne koncerte in  da 
je treba nanje vsakokrat povabiti 
institucionalne predstavnike p o 
svetnega in  verskega življenja. 
Franka Žgavec je v  predstavitvi pe

stre sezone poudarila, da Center 
ostaja zvest svojim koreninam  in 
predvsem  jeziku. Sezona se bo  po 
preverjenih stalnicah vila po  treh  
tirih: glasbenem , gledališkem  in 
razstavnem. Poleg tega pa bo še ve
liko prostora za priložnostne prire
ditve, predstavitve publikacij, go
stovanja najrazličnejših  skupin,

m ednarodna tekm ovanja v  sode
lovanju z drugim i, tudi italijanski
m i društvi.
K oncertna sezona, ki jo KCLB pri
reja z ZCPZ in  SCGV E. Komel, se 
začenja že ta teden, in  sicer v  četr
tek, 2. oktobra, z G odalnim  kvar
te tom  Feguš iz Maribora. Koncert 
spada v Kogojeve dneve 2008. V 
novem bru se bo  preselila v  cerkev 
sv. Silvestra v  Pevmi, kjer bo MePZ 
H rast iz D oberdoba izoblikoval 
Koncert ob sv. M artinu, ki bo  iz
vajal m ed  drugim  m ašo n a  čast sv. 
M artinu  Štefana M aurija. V de
cem bru  bo  na  letošnji Božični

koncert prišel v  goste Zbor pravo
slavnega patriarhata  iz Moskve. 
Zadnja dva koncerta  bosta  v  fe
bruarju in  maju, ko bodo nastopa
li M ladi goriški solisti in  orkester 
ArsAtelier in  pevski zbor iz ZDA, 
U niversity  o f U tah  Singers. 
Srečanja z glasbo bodo ponudila 
dva večera: januarja bo  Klavirski

recital zmagovalca 8. M ednarod
nega klavirskega tekm ovanja v 
Gorici, N agrada G iuliano Pečar 
2008, m arca pa Trio Alex z do 
m ačim i um etniki. Poleg navede
nega bodo na  odru  KCLB poteka
le tradicionalne revije zborovskega 
petja, Cecilijanka, M ala Ceci- 
lijanka, Zlata grla... Zelo bogata  
gledališka sezona bo  im ela v  go
steh nekaj predstav abonmajskega 
p rogram a Slovenskega stalnega 
gledališča, ponud ila  bo  tradicio
na ln i n iz  veseloiger ljubiteljskih 
gledaliških skupin Iskrivi sm eh na 
ustih  vseh, ki spremlja veselo raz

položenje pustnega časa, in  seveda 
vse predstave za naj mlajše obisko
valce dvorane Goriški vrtiljak. 
Otroško sezono Center pripravlja 
v  sodelovanju s Slovenskim  n a 
rodn im  gledališčem Nova Gorica, 
ob podpori dežele FJK in  Funda
cije goriškega bančnega zavoda 
Cassa di Risparmio. V sezono za 
otroke je seveda vpleteno tud i di
daktično ravnateljstvo, saj si šolarji 
predstave ogledajo v sprem stvu 
učiteljev v jutranjih  šolskih u rah  
in  so del učnega programa, ki ga je 
sprejelo ravnateljstvo. Otroci si bo
do, porazdeljeni v  dve starostni 
skupini, m alčki iz vrtca in  p r
vošolčki ter učenci ostalih osnov
nošolskih razredov, v  abonm ajih  
Malega in  Velikega Polžka ogleda
li po  štiri predstave. Vsakič bosta 
n a  sporedu dve ponovitvi, saj je 
m alih  gledalcev veliko več kot se
dežev v dvorani. A bonenti Malega 
Polžka bodo od oktobra do marca 
sprem ljali igrice: Hej, zbudi se, 
pravljica (GOML Ljubljana), Pipi 
in  M elkijad (M ini teater Ljublja
na), Muca Copatarica (Prešernovo 
gledališče Kranj), H udobna 
m ačeha in  dobra pastorka (Gleda
lišče na  vrvici Nova Gorica). Veliki 
Polžki pa bodo v istih mesecih uži
vali ob predstavah Srečni kraljevič 
(Lutkovna skupina Navihanci Ce
lovec, v  sklopu Koroških dnevov 
n a  Primorskem) Maček M uri (Slo
vensko lutkovno gledališče Celje), 
Č arovnik iz Oza (Hiša o trok  in  
um etnosti Ljubljana), Marsovčki 
na  obisku (Amaterski m ladinski 
oder SNG Nova Gorica).
Razstavna dejavnost se je v  Kultur
n em  centru  Lojze Bratuž začela že 
v  vročih avgustovskih dneh, ko je 
b ilo  odprtje  skupne fotografske 
razstave goriških fotoklubov Šest 
za... en o  razstavo. V ok tob ru  se 
obeta  nov  likovni dogodek: raz
stavljal bo  Aleksander Nikolajevič 
Mašukov. V februarju  2009 pa 
KCLB načrtuje Spominsko razsta
vo ob 50-letnici sm rti Lojzeta 
Spazzapana.

Iva Koršič

m
Foto AČ

Ob četrti obletnici delovanja Raziskovalne postaje ZRC SAZU

Predstavljene nove publikacije

V R aziskovaln i p o sta ji 
Z nanstvenoraziskoval
n eg a  c e n tra  S lovenske 

akadem ije  z n an o sti in  u m e tn o 
sti v  N ovi G orici so počastili če
t r to  o b le tn ic o  n je n e g a  d e lo 
vanja . O b tem  jub ile ju  so p red 
stavili nove pub likacije  sodelav
cev raz iskovalne  p osta je , ki jo  
o d  u s tan o v itv e  dalje vod i zgo
d o v in a r  p ro f. dr. B ranko  M a
rušič.
Petra K olenc je nap isa la  b ro šu ro  
o k n jižn ic i dr. H en rik a  T um e, 
goriškega po litika , od v e tn ik a  in

vsestranskega in te lek tua lca . Izš
la je ob  1 5 0 -le tn ic i n jegovega 
ro jstva. Dr. H en rik  T um a je 
kn jižn ico  ustvarjal in  d o p o ln je 
val vse svoje življenje. V sebuje 
okoli 4 .000  k n jižn ih  naslovov, z 
n ek a te rim i deli, ki so še zm eraj 
zelo p o m e m b n a . K njižnico h ra 
n i in  vzdržuje R aziskovalna p o 
staja ZRC SAZU v N ovi G orici, 
zan jo  p a  skrbi avtorica  b ro šu re  
d ip lo m ira n a  u n iv e rz ite tn a  bi- 
b lio te rk a  Petra K olenc. Brošura 
predstavlja le uvod  v  kata log  Tu
m ove knjižnice, ki je objavljen  v

elek tronsk i ob lik i n a  svetovnem  
sp letu . V n jem  je pop is v seh  p u 
blikacij, k i jih  vsebuje  kn jižn ica  
u g le d n e g a  go riškega  p o litik a , 
o d v e tn ik a  in  vsestranskega in 
te lek tualca . Petra K olenc je ob  
predstav itv i svojega dela  p o u d a 
rila, "d a  k n jižn ica  dr. H en rik a  
T um e še v ed n o  ostaja  e d en  p o 
m e m b n e jš ih  v iro v  za p re u č e 
v an je  g o rišk ih  S lovencev  o b  
k o n cu  19. p a  vse do  tr id e se tih  
le t 20. sto letja". Sodelavka Razi
skovalne postaje  ZRC SAZU Ve
sn a  M ia Ipavec je p red s tav ila

b v e r a v n e  v o j n e ,  u r a u n u  
pa je  bila uk in jena  š e le  
se p te m b ra  1 9 4 7 , ko je  
b i la  P r im o r s k a  
p rik ljučena Sloveniji. V 
življenje ljudi ob  njej je  
v n e s l a  v e l ik e
s p r e m e m b e .  M ed  
p o sam ezn ik e , d ružine, 
vasi in m e s ta , ki so  bila 
b l iž n j i  s o s e d j e ,  j e  
n a m r e č  z a r e z a la  ko t 
o s t r a  lo č n ic a  m e d  
dv em a  so v ražn im a d ržav am a  z vsem i oviram i, ki so  bile za 
ta k o  m e jo  o b ič a jn e . Pa ni š lo  le za  m e jn ik e , z a p o re  in 
vojaštvo , tem v eč  tudi za sp re m e m b e  v nač inu  življenja, kar 
j e  tu d i  g la v n i p o u d a r e k  r a z s ta v e .  D ru š tv o  to lm in s k ih  
a m a te r s k ih  s lik a rjev , ki d e lu je  že  v eč  ko t tri d e s e t le t ja ,  
t r e n u tn o  zd ru žu je  5 6  likovnih u s tv a rja lcev  iz v se  s e v e rn e  
P rim o rsk e . V sako  le to  p rip rav lja jo  v sa j tri ex -te m p o re  in 
p rip ad a jo če  razs tav e , p reg ledno  razs tav o  del č lanov  d ru š tv a , 
strokovno  de lavn ico  te r  h u m an ita rn i ex -tem pore v Drežnici.

3. mednarodni festival sodobne umetnosti v obeh Goricah

Arhipelag 2008
nekaj p redavan j in  lite ra rn ih  
b ran j, p redstav itev  u m e tn išk ih

N a trgu  pred  novogoriško 
železniško postajo , kjer 
se združujeta obe mesti, 

so v  četrtek , 25. sep tem bra , 
zvečer odp rli le to šn jo  izvedbo 
Arhipelaga, m ednarodnega festi
vala sodobne um etnosti. K ultur
n o  u m e tn išk o  d ruštvo  Lim b iz 
Nove Gorice je po  lanskoletnem  
p rem o ru , ko festivala jim  n i 
u spe lo  p rip rav iti zarad i p o 
m an jk an ja  d e n a rn ih  sredstev 
oz irom a p o s lu h a  lo k a ln e  sku
p n o sti, le tos posk rbe lo  za 
uspešen  "com eback". K sodelo
vanju  jim  je uspelo  p ritegn iti kar 
59 ustvarjalcev iz devetih  držav. 
V sodelovanju  z likovnim  d rušt
v om  C o ro n in i iz Šem petra  p ri 
Gorici in  trem i ku ltu rn im i d rušt
vi iz G orice (P un to  di Fusione, 
Equilibri in  A rterrante) so poskr
beli za to , da so b ila  dela sode
lu jo č ih  u m e tn ik o v  do  p o n e 
deljka, 29. septem bra, n a  ogled 
n a  šes tih  raz ličn ih  lokacijah  v

o b e h  m estih , v  novogorišk i 
knjižnici, n a  gradu K rom berk in  
v  tam kajšn jem  parku, v  ro tund i 
Slovenskega n a ro d n eg a  g leda
lišča N ova Gorica, v  Vili Bartolo- 
m ei v  Solkanu, v  galeriji C oron i
n i v  Šem petru te r v  ateljeju Ber- 
n o t v  Gorici in  n a  javn ih  površi
n a h  v  o b eh  m estih . Festival tud i 
letos n i bil tem atsko om ejen  in  je 
spodbujal različne oblike u m e t
niškega izražanja. Predstavljena 
so b ila  slikarska, kiparska, fo to
grafska in  v ideo  dela, risbe, in 
stalacije, perfo rm an s i... Č lani 
KUD Limb so Arhipelag zasnova
li leta 2005 ko t poskus aktivnega 
posega v po litičn i in  um etn išk i 
d iskurz n a  o b e h  s tran eh  m eje. 
P odobn i poskusi povezovanja 
ustvarjalcev z o b eh  stran i m eje 
segajo v šestdeseta leta prejšnjega 
stoletja, ko sta društvi Associazio- 
ne  Provinciale Artisti in  kasneje 
2xGO prirejali čezm ejne razsta
ve v  p o litič n o  in  k u ltu rn o  raz

deljen i Goriški 
p o k ra jin i in  
skrbeli za k u l
tu rn i  d ialog 
m ed  Jugosla
vijo in  Italijo .
O snovn i n a 
m e n  festivala 
Arhipelag je bil 
tud i letos prese
ganje  m eja  v 
vseh  pog led ih , 
saj n i povezal le 
ustvarja lcev  iz 
o b e h  Goric, 
am pak je priva
b il v  svoj krog 
tu d i u m e tn ik e  
iz d rug ih  delov 
Slovenije in  Ita
lije, pa  tu d i iz 
Hrvaške, Srbije,
Avstrije, N em 
čije, Turčije,
Švice in  z Nove Zelandije. V sklo- projektov in  e-hiše na  M ostovni, 
p u  festivala je po tek a lo  tu d i Nace Novak

svojo k n jig o  z n as lo v o m  
M urve in  "K avalirji", Svi- 
logo jstv o  n a  G oriškem . 
R azčlen ila  in  o c e n ila  je 
zg odov ino  in  razvoj svilo- 
go jstva in  z n jim  poveza
n eg a  go jen ja  m u rv  n a  G o
riškem . D elo je n a m e n je 
n o  tako  strokovn i ko t tu d i 
la ičn i javnosti. S p o m o č jo  
te knjige je m ogoče p rip ra 
v iti razstavo o svilogojstvu 
n a  G oriškem  ali p a  tu d i 
o b u d it i  t r a d ic io n a ln o  
g o jen je  sv ilo p re jk  v  izo 
braževalne, k u ltu rn e  in  tu 
ristične  n am en e . A vtorica 
želi, "d a  b i o v re d n o tili 
m u rv o  z v id ika  k u ltu re  in  
n ač in a  življenja p reb ivalst

va n a  G oriškem , saj tu d i n jen a  
k n jig a  po z iv a  k o h ra n ja n ju  in  
varovan ju  tega drevesa k u ltu rn i 
k ra jin i G oriške". M arica K olenc 
se v  kn jig i z n aslo v o m  O nkraj 
G ovcev sp o m in ja  svojega 
ž iv ljen ja  oz. dog o d k o v  n a  Voj- 
skem , v  M rzli R upi in  n a  o b 
m o č ju  G o ren je  T rebuše . To je 
p rv a  kn jiga v  zbirk i z naslovom  
Besede s P lanote, ki jo pripravlja 
Sekcija za k u l tu rn o  d e d išč in o  
D ruštva P lano ta  v  sodelovanju  z 
Z n an stv en o raz isk o v a ln im  c e n 
tro m  SAZU, R aziskovalno  p o 
s ta jo  v N ovi G orici. N a m e n  
zbirke je sp odbu ja ti odkrivan je , 
o h ran jan je  in  objav ljan je  zap i
sov te r raziskav n a  Banjški in  Tr
novsk i p lan o ti.
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Kratke
Klub prijateljstva na izletu v Ljubljani
Klub prijateljstva, ki deluje v okviru Slovenske Vincencijeve konference 
v Trstu, je  konec septem bra organiziral za svoje člane in prijatelje izlet 
v Ljubljano s  pestrim kulturnim programom. Izletniki so si najprej 
ogledali zanimivo in bogato razstavo o Primožu Trubarju. Prijazna 
vodička je stem peram entno razlago obiskovalcem govorila o življenju 
in delu tega velikega Slovenca, ki s e je  rodil pred 5 0 0  leti. Razstava 
prikazuje dosežke slovenske reformacije v književnosti in likovni 
umetnosti. S številnimi pripomočki (kratkimi besedili, fotografijami, 
zemljevidi, ilustracijami, predmeti, rekonstrukcijami, kopijami) je 
prikazano Trubarjevo življenje, njegova osebnost in okoliščine, ki so 
njegovo delo bodisi navdihovale in podpirale bodisi zavirale. 
Obiskovalca tak o  popelje v eno  prelom nih obdobij slovenske  
zgodovine. Razstava je bil glavni cilj izleta (zasluga za njegovo uspešno 
izpeljavo gre gospe Veri Puntar in g. Aldu Štefančiču), vendar so 
organizatorji obiska slovenske prestolnice dopolnili z ogledom 
Plečnikovega monumentalnega vhoda v mestno pokopališče na Žalah 
in Plečnikove cerkve sv. Mihaela na ljubljanskem B arju./(m ab)

Deželna komisija za slovenske šole
V četrtek, 18. septem bra, se  je na svoji drugi seji sestala Deželna 
komisija za slovenske šole, ki je  uradni zborni organ, v katerem so 
zastopani predstavniki šolnikov, staršev in dijakov slovenskih šol na 
Tržaškem in Goriškem ter Dvojezične šole v Špetru. Na začetku seje 
je  člane Komisije pozdravil deželni šolski ravnatelj dr. Ugo Panetta, 
nakar je  Komisija prešla k obravnavi dnevnega reda in sprejela 
naslednje sklepe. Najprej je  sklenila, da s e  pristojnim organom 
predlaga dopolnitev pravilnika, ki zadeva delovanje sam e Deželne 
komisije, in sicer da se  vanj vključi člen o njenih pristojnostih. Sklep 
vsebuje tudi predlog, naj bi se  sestava Deželne komisije dopolnila s  
predstavnikom učnega osebja otroških vrtcev. V nadaljevanju seje je 
bilo soglasno odobreno besedilo, ki jemlje v pretres nekatere vidike 
nedavno sprejetih vladnih ukrepov na področju šolstva, insicer glede 
na specifiko slovenske šole v Italiji. Vtem smislu je  bila izražena skrb, 
da  bi predvidena redukcija kadrovskega sezn am a  ne okrnila 
teritorialne razčlenjenosti slovenskega šolstva ter njegove raznolikosti 
na ravni srednješolske vzgojno-izobraževalne ponudbe. Komisija se  
zavzema za to, da bi bila jezikovnim manjšinam priznana pravica do 
odstopan ja  od vsedržavnih param etrov. Tudi g lede m orebitne 
racionalizacije šolske mreže je Komisija poudarila, da manjšina ne 
more odstopati od pravic, ki so  ji bile že priznane (izrecno je  bil 
omenjen 0. P. R. št. 2 3 3 /1998 ) in da morajo biti tozadevni ukrepi 
sprejeti s  soglasjem  m anjšine sam e. In končno je  bila v zvezi z 
načrtovano vrnitvijo k enem u sam em u učitelju izražena skrb, da bi bil 
osnovni šoli v vsakem primeru zagotovljen takšen šolski urnik, ki bi 
zagotavljal dovolj časa za učenje tako m aternega jezika kot jezika 
okolja. Komisija je tudi izpostavila dejstvo, da bi uvedba “enega 
sam eg a  učitelja” prizadela zlasti šolo v Špetru, saj sloni njena 
dvojezičnost prav na modelu “en učitelj - en jezik". Besedilo, ki g a je  
sprejela Deželna komisija, so  pristojni uradniki že posredovali 
Ministrstvu za šolstvo v Rimu. Na koncu seje je  Vodja urada za 
slovenske šole Tomaž Simčič nakazal potrebo, da bi v naslednjih 
tednih - ne glede na novosti, ki se  obetajo na vsedržavnem prizorišču 
- razmislili, ali bi kazalo predlagati ustanovitev določenega števila 
večstopenjsk ih  šol, ki naj bi nadom estila  se d a n ja  d idaktična 
ravnateljstva in nižje srednje šole. Poglobljeno naj bi o tem  Komisija 
razpravljala na naslednjih sejah.

Šolska reforma in slovenska manjšina
“Reforma italijanskega šolstva s  posledično korenito racionalizacijo 
šolske mreže in organikov lahko hudo prizadene tudi slovensko 
manjšino. Prve znake imamo že z dvojezično šolo v Špetru, kjer bi že 
sam a uvedba enotnega učitelja dejansko izničila uravnovešen sistem 
dvojezičnega poučevanja”, je  poudaril deželni svetnik SSk Igor 
Gabrovec v pogovoru, ki ga je  imel z vodjo slovenskega oddelka pri 
Deželnem šolskem uradu prof. Tomažem Simčičem. Slovensko šolstvo 
v Italiji s e je  tudi spričo demografske in socialne sprem em be v vseh 
povojnih desetletjih stalno soočalo s  krčenjem šolske mreže. “Številne 
šole, ki so  bile m ednarodno zaščitene na osnovi Londonskega 
mem orandum a, so le še  bled spom in”, je  poudaril svetnik Gabrovec, 
ki je  ugotavljal, da sm o Slovenci v Italiji že racionalno in odgovorno 
reorganizirali svojo šolsko ponudbo, kar je  zahtevalo nemajhne žrtve. 
Sam zaščitni zakon potrjuje veljavnost predsedniškega odloka št. 
233 iz leta 1989, ki priznava specifičnost slovenske stvarnosti tudi pri 
načrtovanju šolske mreže. Osnutek italijanske ministrice za šolstvo 
Gelminijeve bi tudi ob upoštevanju napovedanih olajšav za manjšinsko 
stvarnost vsekakor ponovno udaril po slovenskem šolstvu. “Slovenska 
šola je  v vseh teh letih odigravala pomembno in nelahko vlogo tudi 
na področju kulturno-jezikovne integracije, saj je  v slovenskih šolah 
ničkoliko otrok iz mešanih zakonov”, je  še  poudaril deželni svetnik 
Gabrovec, ki soglaša s  predstojnikom prof. Simčičem, da je nujno 
potrebno, da se  ob deželni šolski komisiji čim prej ses tan e  slovensko 
omizje javnih upraviteljev, sindikata, šolskih ravnateljev in krovnih 
organizacij: pozabiti namreč ne smemo, da glede ustroja šolske mreže 
ima prav Dežela ključne pristojnosti.

Ključ pri Trstu

Starodavni pil, znak 
prijateljstva in sožitja

ki ga je vpeljal v  rabo  sv.

Prije tn o  jesensko 
sonce je sprem ljalo  
krajšo slovesnost, na 

kateri so dom ačin i iz Ric- 
m an j, Brega in  okolice v  
nedeljo , 28. sep tem bra , 
p risostvovali b lagoslovu  
n a  novo  postav ljenega 
starodavnega p ila  na  
Ključu, ki stoji m ed  L onjerjem  in  
R icm anji. K am nito  obelež je  je 
b lagoslov il tržaški škof Evgen 
R avignani. Leta 2005 so steber 
zaradi del n a  g radb išču  velike 
prom etn ice  razstavili, da bi zago
tovili njegovo ohran itev  in  ob 
novitev, za katero je poskrbel 
m estn i m uzej za u m etn o stn o  
zgodovino.
V n a š ih  k ra jih  je Ključ z n a 
m e n it zarad i svoje p o seb n e  
lege, saj je na  stičišču kraške in  
istrske zem lje: n ek a te ri celo 
m enijo , da n a  tem  kraju p o te 
ka prava geografska črta m ed  
Istro in  Krasom.
D om ačin i so n a  Križpotje na  
Ključu m očno  navezani: vaške 
kronike beležijo nam reč, da so 
se nekdan ji R icm anjci n a  tem  
k raju  daljnega le ta  1797 
spopadli s četo N apo leonov ih  
vojakov, le ta  1816 p a  so ob 
odp rtju  nove ceste, ki je pove
zovala Lonjer s celo tno  dolino  
G linščice, postav ili s teber z 
n ab o ž n im  zn a m e n je m  n a  
v rhu , ki v  reliefu prikazuje beg 
sv. D ružine v  Egipt: pil je n a m 
reč posvečen  sv. Jožefu, m ožu  
Device Marije in  zavetniku celo t
n ega  P rim orja . N a d rug i stran i 
plošče je vklesana p odoba  keru 
b in a  z o k ro g lim  obrazom : n ad  
n jo  so v reliefu  vk lesane  črke 
IHS, to  je kristološki m onogram ,

B ernardin  v XV. stoletju.
Ob p ilu  so Ricm anjci sprejem ali 
p redstavn ike  so sed n jih  pa  tu d i 
oddaljen ih  društev, Ključ je n am 
reč po sta l kraj v sesp lošnega

sn iden ja  -  je m ed  k ra jšim  gov
o ro m  dejala A nna M attie tti, 
p red sed n ica  d ru š tva  Slavec iz 
Ricmanj in  Loga. O spom eniku  
je spregovoril tu d i ricm anjsk i 
pesn ik  Aleksij Pregare, ki je kam 
nito  obeležje opesnil tud i v  neka
terih  svojih verzih; MePZ Slavec 
-  Slovenec p o d  vodstvom  D ani

jela Grbca pa je bila prepuščena 
glasbena točka.
D olinska žu pan ja  Fulvia Pre- 
m o lin  se je v  svojem  posegu  
sp o m n ila  poko jnega  ricm an- 
jskega žu p n ik a  g. A ngela Kos

mača, ki si je m o čn o  prizadeval 
za o h ra n ite v  starodavnega 
nab o žn eg a  obeležja. Ravnatelj 
m e s tn ih  m uzejev  A driano 
D ugulin  je obnovil p renovitvene 
postopke, k a te rim  je b il p o d 
v ržen  sp om en ik , ki p redstavlja 
prijateljstvo in  k u ltu rn o  izm en
javo ter izročilo našega prostora.

Na sliki, ki je p riložena  
članku , je m ed  o sredn ji
m i gosti p riso ten  tu d i 
tržaški ž u p an  R oberto 
D ipiazza: slednji je m ed  
slovesnostjo  užaljeno  za
pu stil p rired itv en i p ro s
tor, po  vsej verjetnosti za
to, ker ga prireditelji n iso 

o m e n ili v  u v o d n ih  pozdrav ih . 
Kot so n a m  organizatorji ob  za
ključku priznali, je b il to  pač n ji
ho v  spodrsljaj, "žu p an u  pa so 
taka tea tra lna  dejanja všeč. Včer
aj je še do  zadn jega odk lan ja l 

naše vab ilo”.
V erjetno se je župan  ob  p ri
h o d u  n a  Ključ kesal, da n i 
nedeljskega ju tra  preživel 
drugače in  predvsem  d rug
je: za p ilom  so n am reč  člani 
K oordinacijskega o d bo ra  
k rašk ih  vasi obesili tra n s
p a ren t z n ap iso m  'N a naši 
zem lji že lim o  tu d i 
slovenske n ap ise ' v  znak  
p ro testa  p ro ti en o jez ičn im  
ita lijan sk im  sm erokazom , 
ki so se v  zadn jih  m esecih  
pojav ili n a  tam k a jšn jih  
p rom etn icah . Prisotni so ga 
n a to  še opo zo rili n a  n a 
p ačen  slovenski p revod  
p o im en o v an eg a  pila : na  
obeležju, ki stoji tik  ob  kam 
n ite m  steb ru , se slovenski 
prevod glasi 'Beg iz Egipta', 

m ed tem  ko se je sv. D ružina  
u rn o  p o m ik a la  v  deželo 
faraonov, n e  pa iz nje!
D odati gre, da je b il p ro tes tn i 
tra n sp a re n t n am eščen  na  
zem ljišču , ki je last ricm anjske 
srenje, n a  kateri že itak stoji star
odavni pil.

IgoiGiegori
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Vsakoletna srečanja tržaških pritrkovalcev prireja ZCPZ

Pojo, pojo zvonovi... na Kontovelu

Letošnje srečanje tržaških 
pritrkovalskih skupin Pojo, 
pojo zvonovi, ki ga tradi

cionalno prireja Zveza cerkvenih 
pevskih zborov, so organizatorji 
vključili v slovesnosti ob kon- 
tovelskem farnem zavetniku sv. Hi
eronimu. Pod večer v soboto je bilo 
najprej slovesno bogoslužje, ki ga je 
vodil domači župnik Jože Špeh, na 
koru pa je ubrano pel cerkveni pevs
ki zbor ob spremljavi organista Da
vorina Starca.
"Sv. H ieronim  je bil velik mož, 
znanstvenik in svetnik. Do tega so 
ga vodile predpostavke, ki imajo

naslednji skupni imenovalec: nare
dim vse, da postanem odrasla ose
ba", je začel pridigo g. Špeh in pod
črtal, da je sv. Hieronim ob branju 
božje besede priznal svoje slabosti 
in napake, s tem  pa si je gradil dober 
značaj in dosegel zastavljen življen
jski cilj. Realizacija integrirane os
ebnosti velja za vsakega, je poudar
il Špeh in po zgledu sv. Hieronima 
pozval, naj vsak razvija darove, s ka
terimi nas je Bog obdaril: "Da bomo 
luč in da bom o sol; potem ne bo več 
prostora za napuh, ki je kom pen
zacija nerealiziranj a".
Po sveti maši so na kontovelskem

zvoniku že čakale tri letošn
je skupine nastopajočih: 
pritrkovalci z Opčin, Kon- 
tovela in iz Mačkolj (www. 
pritrkovalci, mackolje. org). 
Uigranost pritrkovalcev in 
soj sončnega zahoda sta 
pričarala izredno prijetno 
in  zanim ivo doživetje. 
Nastope je povezoval 
Tomaž Susič s krajšim opi
som  zgodovine zvonov. 
Povedano je bilo, da so 
zvonove poznali že v 4. ti
sočletju pred Kristusom in 
da sega najstarejša arhe-

BAZOVICA | Cerkev sv. Marije Magdalene

Nastop slovenskih 
glasbenikov iz Argentine

H i
~T TT odil po  zem lji sem  

naši... in  p il nje 
.prelesti", je naslov 

le tošn je  tu rn e je  skupine 
Slovencev iz A rgentine, ki bodo  
z duhovno-glasbenim  projektom  
nastopili pri Slovencih iz m atične 
dom ovine in  nekdanjega zam e
jstva v  sklopu vseslovenske tu rn e 
je v  devetih postajah.
Vodilni član  zasedbe je ba rito n 
ist Luka D ebevec Mayer, ki se 
poklicno  ukvarja z glasbo in  nar- 
odnozavedno  goji slovensko lit
eraturo  ob delovanju n a  o p e rn ih  
od rih . Svojo ljubezen  in
navezanost n a  d o m o v in o  je 
izkazal tu d i z ustanov itv ijo  
pevsko-glasbene skupine m ladih, 
sinov slovenskih staršev, ki jo vo
di že p e tn a js t let. Že več le t se 
člani skupine še tesneje povezuje
jo s svojimi koren inam i z redn i
mi, vseslovenskim i gostovanji, s 
katerim i izražajo n aro d n i ponos 
in  spoštovanje do slovenske ku l
ture in  zgodovine.
Skupina pevcev in  glasbenikov je 
letos obiskala tržaške Slovence z 
n as to p o m  v cerkvi sv. M arije

M agdalene v Bazovici. N astop je 
nasta l n a  povab ilo  Zveze 
cerkvenih pevskih zborov.
O b sodelovanju  krajevne 
župnije sta koncert podprla 
Urad Vlade RS za Slovence 
po  svetu in  Rafaelova druž
ba. Večer so oblikovali bari
ton ist Luka Debevec May- 
er, sopranistka Ani Rode in  
gostje D am ijan  A hlin, 
Cvetka Kopač in  D iego Lic- 
ciardi.
Cerkev je n aravn i okvir 
tega d uhovno  obarvanega 
projekta, v  katerem  nabož
na  glasba in  beseda ustvar
ja ta  d ialog  n a  osnovi 
sozvočij verskih vsebinskih 
spodbud. Predsednik ZCPZ 
Marko Tavčar j e v  pozdravu 
p odčrta l, kako projek te  
skup ine  zaznam uje  ustvarjan je  
posebn ih  atm osfer, in  to  je velja
lo tu d i za letošnji program , ki se 
predstavlja v  ob lik i večdelne 
celote z u v o d n im  sp revodom  
nastopajočih , ki sim bo lično  
združuje luč vere in  barve narave. 
S počasnim i, slovesnim i koraki se

pevci sta ln o  p rem ika jo  v  p ro s
to ru , kjer g lasben i pogovori 
potekajo  tu d i m ed  oddaljen im i 
izvajalci n a  koru, p red  o ltarjem  
ali n a  prižnici. Besedila črpajo iz 
n a ro d n o  d u h o v n e  zakladnice, 
glasba pa razvija vsebine na  p o 
dročju  m ed n a ro d n e  lite ra tu re . 
Trije solisti in  organist so izvedli 
znane nabožne skladbe Francka,

M ozarta, S chuberta , G ounoda, 
priljubljene speve iz slovenske in  
tuje cerkvene literature v potpuri- 
ju, ki m u  je bilo  vodilo  razm išl
janje o  navezanosti človeka na  
ro d n o  zem ljo  in  vero. "L irični 
prikaz besede in  pesm i", kot so 
ga izvajalci d e fin ira li v  sklopu

projekta"K ozm os duše”, je obse
gal tri vsebinske sklope: v rn itev  v 
svetišče, M arijino čaščenje in  stik 
m ed  nebesi in  zem ljo. Priredbe 
arij in  duetov pre tirano  dolgega 
sporeda so skušale poudarjati di
aloška razm erja, en o b a rv n o s t 
vedno zelo glasnega in  agresivne
ga izvajanja pa n i veliko ustreza
la sporočilu. M anj pretenciozna

program ska zasnova in  večja po 
zo rnost do  interpretacije bi bolje 
ovrednotili v  osnovi dober po ten
cial skupine. Naslednjega dne  so 
izvajalci n astop ili v  Š tandrežu, 
kjer je gostovanje potekalo s sode
lovanjem  župnije sv. Andreja.

PAL

ološka najdba, ki spominja na zvon, ze o uporabi zvonov na Zahodu pa 
kot ga poznam o danes, v prvo ti- datiramo v 7. stoletje pred Kr., bro-
sočletje pred Kristusom. Prve doka- naste zvončke so arheologi našli pri

slavnem mestu 
Sparti. Zvonovi 
so postali sim
bol krščanstva 
ob koncu 5. sto
letja. Najstarejši 
zvon v Evropi 
sega v leto 613 
po Kr., hranijo 
pa ga v m est
nem  m uzeju v 
Kolnu.
Prva svetovna 
vojna je v zvo- 
narstvu zahte
vala hud  davek. 
Za vojne po
trebe je avstro-

ogrsko vojno m inistrstvo jeseni 
1916 in poleti 1917 odvzelo večino 
zvonov na Slovenskem, tako da je v 
talilne kotle končalo veliko 
dragocenih primerkov. Tudi druga 
svetovna vojna je hudo opustošila 
primorske zvonike. Italijanske obla
sti so leta 1942 odpeljale celo tiste 
zvonove, ki so jim prizanesle avstro- 
ogrske oblasti. V italijanskih topil
nicah je končalo okoli 1.500 pri
morskih zvonov.
Pa še to v razmislek. Da im am o 
Slovenci do zvonov in zvonjenja res 
poseben odnos, priča prav pritrko- 
vanje (ritm ično zvonjenje, ko se 
posamezni zvonovi pretakajo v stro
go določenih zaporedjih ali melodi
jah). Nikjer drugje ga ne poznajo v 
taki obliki kot pri nas.

MR
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Slori in Znanstveno raziskovalno središče -  UP

Pre-misliti manjšino v novih
okoliščinah

Sodelovan je  m ed  S loven
skim  raziskovalnim  in š titu 
to m  in  Znanstveno razisko

v aln im  središčem  iz Kopra -  U ni
verze na  P rim orskem  je v  sklopu 
c iljn ih  raziskovaln ih  p ro jek tov  
obrod ilo  dve tem atsko povezani 
publikaciji. O snovna  iz točn ica 
naslova je pri obeh  štud ijah  ista: 
glasi se n am reč  Pre
m isliti m an jšino .
Podnaslova pa bralcu 
razkrijeta d rugačno  
v seb ino  posam ezne  
publikacije.
V zaje tnejši študiji, 
katere po d n aslo v  je 
Pogledi rep rezen ta 
tiv n ih  predstavnikov 
Slovencev v Italiji in  
p ravnopolitičn i

m lad i 
in  
iz

goriške 
zbrali 
pred- 

razn ih  
gospo-

o b m e jn ih  regij in  čezm ejnega 
sodelovanja.
Z godovinski p reg led  po litično - 
p ravnega po ložaja  slovenske 
m an jšin e  sta v  p rv em  delu 
prispevala Gorazd Bajc in  Borut 
Klabjan, predgovor in  uvod pa  sta 
nap isa la  Jože Pirjevec in  M ilan  
Bufon.

o b m ejn em  p rosto ru  ob sloven- 
sko-italijanski meji; v  zaključnem  
prispevku  Zaira V idali p o n u ja  
poskus sin teze o sred n jih  spoz
nanj, ki jih  je prinesla  raziskava. 
Vidalijeva opozarja, da je za u re 
sn ičitev  skupnega slovenskega 
k u ltu rn eg a  p ro s to ra  p o treb n a  
obojestranska volja, tako s strani

Foto Kroma

okvir, so 
raziskovalci 
raziskovalke 
tržaške in  
okolice 
pog lede  
stavnikov 
p o litičn ih , 
darskih, k u ltu rn ih  in  
širših  d ru žb en ih  
sredin , ki tvorijo o r
ganiziranost 
slovenske n a ro d n e  
skupnosti v  Italiji. Raziskava, ki 
sloni n a  54 in terv ju jih , želi p ri
d o b iti vseb insko  pog lob ljena  
izhodišča za analizo o d p rtih  n o 
tran jih  m an jšinsk ih  vprašanj in  
razvojnih p rednostn ih  nalog, "še 
zlasti pa n ov ih  perspektiv, ki jih  
odp ira  vstop RS v  EU in  Schen- 
genski p rostor v zvezi z m ožnos
tm i razvoja tako slovenske skup
n o sti v  Italiji ko t skupnega 
slovenskega k u ltu rn eg a  p ro s to 
ra", piše v  uvodu študije, ki si za
stavlja dvoje ciljev. V p rv i vrsti 
skuša prispevati k razum evanju  
raz ličn ih  v id ikov razvejene in  
kom pleksne  stvarnosti, ki oz
načuje slovensko n a ro d n o  skup
n o st v  Italiji, o b en em  pa  želi 
posredovati R epubliki Sloveniji 
zn an stv en o  u tem eljen e  sm er
nice, da se n a  pod lag i teh  
učinkovito  aktivira v  korist svo
jih  m an jšin sk ih  skupnosti v  
so sedn jih  d ržavah te r  dejavno  
uporablja in s tru m en te  za razvoj
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V prvem  referatu se je Borut Klab
jan  ukvarjal z analizo  pravno- 
p o litičn eg a  položaja  slovenske 
n aro d n o s tn e  skupnosti v  Italiji; 
G orazd Bajc je v  svojem  
prispevku obravnaval p o m em b 
n e  znač ilnosti n o tran je  o rga
n iziranosti naše m anjšine; Mari- 
an n a  Kosič in  M artina Flego sta 
tem eljito  p reuč ili in tegracijske 
p rocese m ed  p rip ad n ik i 
slovenske skupnosti in  p rip ad n i
ki večinskega italijanskega n a ro 
da; D evan Jagodic se je v  svojem 
prispevku  p og lob il v  analizo  
odnosov  m ed  slovensko m anjši
n o  v Italiji in  državo m atičnega 
naroda, p ri čem er je n am en il 
p o seb n o  p o zo rn o s t ocen i n e 
davno  sprejetega zakona o 
o d n o s ih  RS s Slovenci zunaj 
n jen ih  meja; ravnateljica Slorija 
M aja M ezgec je p reučila , kako 
p rip ad n ik i slovenske n a ro d n e  
skupnosti v  Italiji doživljajo 
evropske integracijske procese v

slovenske n a ro d n e  skupnosti v 
Italiji ko t s strani RS. "Iz analize 
izhaja, da je p o treb n o  m an jš in 
sko p rob lem atiko  in  tem o skup
n ega slovenskega k u ltu rn eg a  
p ro s to ra  n a  različne n ač in e  
vključevati v  delovanje  znotraj 
RS, p redvsem  v  šole, m edije  in  
d ržavne resorje": pom an jk an je  
strategij n a  ravni slovenske m a n 
jšine je tud i negativno  pogojeno 
s pom anjkan jem  prim erne strate
gije RS do n jen ih  'zam ejstev '. V 
n ašem  so hk ra ti še razv idne 
razpoke n a  ideo lo ško -po litičn i 
ravni, "ki pogojujejo zm anjšanje 
m anjšine kot po litične skupnos
ti". O bčutena je zato po treba po 
učinkovitejši no tran ji organizira
nosti m anjšine in  skupnem  pred
stavn ištvu . Izpostaviti gre zato 
m nen je  nekate rih  sogovornikov, 
ki so v  svojih in terv ju jih  po udar
ili p o treb o  p o  v lagan ju  več e n 
ergije v  kakovost delovanja m a n 
jš insk ih  ustanov, v  strokovnost

n jen ih  kadrov in  v  splošno  izo
braževanje. M anjšina je torej v 
fazi tranzicije , to  je v  procesu  
dem okratizacije, ki zahteva pre
obrazbo  v o d iln ih  in stituc ij in  
kadrov. Publikacijo  sklepata 
štud iji o  p rim erjav i n ek a te rih  
vidikov pravne zaščite in  pravic 
italijanske m anjšine v Sloveniji s 
slovensko m anjšino  v  Italiji oz. o 
zakonu  o o d n o s ih  R epublike 
Slovenije s Slovenci zunaj n jen ih  
m eja, ki sta ju  p rip rav ila  Petra 
Kavrečič oz. Božo M arinac. Ured
n ika  d ruge pub likacije  N orina  
Bogateč in  M ilan  Bufon sta svoje 

delo  osnovala  na  
anketi m ed  član i 
slovensk ih  društev  
v  Italiji. Raziskoval
ca sta pri svojem  
delu analizirala stal
išča 150 članov 
razn ih  slovenskih  
d ru štev  v seh  treh  
pokrajin , kjer živijo 
Slovenci: tem atsk i 
sklopi vprašalnikov 
so jem ali v  poštev  
pričakovanja anke
tirancev  p o  vstopu  
RS v  schengensko  
obm očje , p r ih o d 
n o s t slovenskega 
jezika in  zam ejske 
slovenske šole ter 
n o tra n jo  orga
n iz iran o st m a n 
jšine. Izsledki
raziskave so pokaza
li zlasti nasledn je: 

"V ključenost v  slovensko okolje, 
raba slovenskega jezika in  odnos 
do m atične  države, ki se izraža v 
sp rem ljan ju  n je n ih  m edijev  in  
zaupanju  v  n jeno  podporo  v  ko
rist slovenske m anjšine v Italiji, 
te r uveljavljanje skupnega 
slovenskega ku ltu rnega prostora 
so v id ik i, ki najbo lj označu jejo  
dva o sn o v n a  p ro fila  an k e ti
ran ih " . P ozitivni p redznak i so 
bolj o č itn i p ri T ržačan ih  in  
G oričan ih , m anj p riso tn i pa  so 
na  V idem skem , kar sicer n e  pre
seneča, saj se to  obm očje  po  
zgodovinsk ih , geografsk ih  in  
d ružben ih  značilnostih  dokaj ra
zlikuje od  ostalih  dveh pokrajin , 
kjer živijo Slovenci.
V sklopu te d n a  raziskovanja, 
katerega n a m e n  je p rom ocija  
slovenskega raziskovanja v  Italiji, 
sta publikaciji doživeli p red 
stavitve v  Č edadu, G orici in  
Trstu.

IG

Slovenski raziskovalni inštitut

Letošnji nagrajenci 
razpisa

N a razpis, ki ga Slovenski 
raz iskovaln i in š ti tu t 
vsako le to  n am en ja  za

s lužn im  u n iv e rz ite tn im  š tu d en 
tom , se je tok ra t prijavilo 19 kan 
d idatov . S trokovna kom isija  je 
m ora la  p resod iti 16 d ip lom sk ih  
n a lo g  in  3 m agistrske oz. d o k 
torske naloge. N agra jen ih  je b i
lo  p e t študentov.
N agrado za d ip lo m o  prve sto p n 
je je p re je l L uciano  Lister, š tu 
d e n t videm ske un iverze. V svo
jem  delu  je razvil kvan tita tiv n o  
raziskavo o rab i, p e rcepc iji o 
razširjenosti in  o d n o su  do  rabe 
lo k a ln ih  m an jšin sk ih  jezikov v 
K analski do lin i; p red m e t obrav
nave so kodi, ki so p rizn an i kot 
lo k a ln i m an jš in sk i kod i z za
k o n o m  4 8 2 /9 9  (torej v a rian te  
fu rlan šč ine , lo k a ln o  slovensko 
narečje, slovenski kn jižn i jezik, 
loka lno  nem ško  narečje, n em š
ki knjižn i jezik).
N agrado za d ip lo m o  2. stopnje 
je p rejela štu d en tk a  ljubljanske 
filozofske fakultete Lara Spinaz- 
zola. Naslov n jene  raziskave se je 
glasil V rednote in  stališča zam e

jskih dijakov v  p rim erjav i z ita l
ijansk im i in  slovenskim i dijaki: 
v  njej se je lo tila  p r im e r
ja ln e  ana lize  v re d n o t in  
stereo tipov  v p ro s to ru , ki 
ga karak teriz ira jo  m edet- 
n ičn i, posebno  italijansko- 
slovenski odnosi.
N ag rado  za d ip lo m o  
d ruge stopnje  sta prejeli še 
C ristina Lorenzi, š tu d en t
ka lep o s lo v n e  faku lte te  
v idem ske u n iv erze , in  
F jona M ezgec, š tu d e n tk a  
pedagoške fakultete.
P red m e t d ip lom ske  
naloge C ristine L orenzi je 
n a re č n o  u s tn o  izročilo  
S lovencev v Reziji, ki m u  
zarad i o p u ščan ja  rabe 
n areč ja  g rozi p o s to p n o  
izum rtje . V delu  je p op isan  kor
pus 118 doslej še neob jav ljen ih  
n a rečn ih  besedil, ki jih  je kan d i
datka zbrala z etnografsko te ren 
sko raziskavo.
M ezgečeva pa  je v  d ip lo m sk i 
n a lo g i p red s tav ila  p o ro č ilo  o 
pedagoškem  d e lu  v  p roseškem  
v rtcu  n a  pod lag i pravljice M uca

copatarica slovenske avtorice Ele 
Peroci. U vodni del naloge je n a 
m e n je n  p red s tav itv i av torice , 
n jenega dela  in  posebej o m e n 
jene pravljice. D iplom ska naloga 
je o sn o v an a  p re težn o  na  
s tro k o v n em  de lu . K and ida tka  
izkazuje sm isel za d o sledno  ap 
likacijo m etodolog ije , snov  o b 
v lad a  d o b ro , p rav  tako  tu d i

češkoslovaške po litike . D elo je 
p rva  m onografska študija o češ
ki in  slovaški p riso tnosti v  Trstu 
te r o  o d n o su  češkoslovaške p o li
tike do tržaškega prostora. Gre za 
izv irn o  z n a n s tv e n o  de lo , ki 
tem elji n a  š irok ih  a rh iv sk ih  in  
časop isn ih  v irih  iz nahaja lišč  v  
Trstu in  n a  Češkem  ozirom a Slo
vaškem . Š tudija  o d p ira  po g led

sm o trn o  po v zem a  o b sežn a  
p o g lav ja  s p o d ro č ja  lite ra rn e  
zg odov ine  in  teo rije , v  tem  
p rim eru  m ladinske književnosti. 
N agrado za doktorsko  delo  si je 
priboril dr. B orut Klabjan z ljubl
janske un iverze : n jegovo  delo  
n o si n aslo v  Trst in  P rim orska  
m ed  svetovnim a vo jnam a v  luči

n a  vsebine, o ka terih  je prej ob 
stajalo v eč in o m a  sam o po sred 
no  in  dokaj o m ejeno  znanje . Je 
tem eljn i prispevek k osvetljevan
ju tržaške zgodovine, zgodovine 
češko-slovenske te r  slovaško- 
slovenske vza jem nosti ko t tu d i 
p o m e n a  Trsta in  P rim orske  v 
češkoslovaški državniški m isli.

Obvestila
V Barkovljah bo v nedeljo , 5. 
o k to b ra ,  p ro c e s i ja  v č a s t  
Rožnovenski Materi Božji po maši 
ob osm ih. Vljudno vabim o vse, 
predvsem noše, da se  udeležijo te 
slovesnosti, ki sega  v leto 1855.
V Mačkovljah bodo v nedeljo, 5. 
o k to b ra ,  o b e le ž ili  s  k ra jšo  
svečanostjo 65-letnico požiga vasi 
te r  p o č a s til i  sp o m in  v e č je g a  
števila padlih vaščanov v tistem  
tragičnem vojnem obdobju. Sveta 
m aša bo ob 11.30.
Gospa Marija Zanevra vabi v 
nedeljo, 12. oktobra, na romanje 
v Sočergo, kjer je  od leta 1942  do 
1 9 4 4  župnikoval priljubljeni g. 
M arijan Živec. R om arje  b o s ta  
spremljala msgr. Franc Vončina in 
msgr. Marij Gerdol. Avtobus bo 
odpotoval ob 14. uri iz Rojana. Za 
informacije lahko pokličete na tel. 
št. 0 4 0  4 1 4 6 4 6  (gospa Elda) in 
0 4 0  578139  (Marija Zanevra).

Društvo slovenskih izobražencev
v ab i v s k lo p u  1 3 . K oro šk ih  
kulturnih dnevov na Primorskem 
na prvi veče r v sezoni, ki bo v 
ponedeljek, 6. oktobra, ob 20 .30  
v Peterlinovi dvorani, Donizettijeva 
3. Na sporedu s ta  odprtje razstave 
Sim one Ane Krajger in literarno- 
g la s b e n i  v e č e r , ki ga  bo d o  
oblikovali S tanko, Sam o in Miro 
Wakounig.
Društvo slovenskih izobražencev
vabi na predstavitev knjige Lučke 
Kralj Jerm an  z naslovom  Janko 
K ralj, u t iš a n i  in p o z a b lje n i 
slovensk i politik (1 8 9 8 -1 9 4 4 ). 
Predstavitev bo v torek, 7. oktobra, 
ob 2 0 .30  v Peterlinovi dvorani v 
Trstu, ul. Donizetti 3. Knjigo bo 
predstavil prof. Peter Černič, ob 
n jem  b o s ta  sp re g o v o rila  tu d i 
avtorica ter prof. Tomaž Simčič. Z 
g la sb e n o  točko bodo nastop ili 
mladi pevci in glasbeniki, pravnuki 
dr. K ralja . V ečer bo vodil Ivo 
Jevnikar. Začetek ob 20.30.

S L O V E N SK A  PROSVETA in Ž U P N IJA  REPENTABOR 

v sklopu 13. Koroških kulturnih dnevov na Primorskem 

v a b i t a  n a

PRIPOVED SVETOPISEMSKIH BESEDIL A INU O
i z v a j a t a  J a n k o  K riš to f  in A n d r e j  F e in ig

n e d e lja , 5 . o k to b r a , o b  18. uri 
ro m a rsk a  ce rk ev  n a  R ep en tab ru

Galerija Kraške hiše

Labirinti Stefana Turka

Zadruga Naš Kras je s p o d 
poro  Urada vlade RS za 
Slovence v zamejstvu in  po 

svetu in  tržaške pokrajine odprla v 
petek, 12. septem bra, v  galeriji 
Kraške h iše razstavo z naslovom  
Labirinti, ki jo je zasnoval tržaški 
um etn ik  Štefan Turk.
"Za tokratno  razstavo sem  razvil 
nekatere zamisli, ki sem  jih  zasno
val že pred časom. Dejstvo, da se 
pri svojem  delu  poslužujem  ra
zličnih tehnik, je m en i v poseben 
izziv. Rdeča n it je vedno povezo
vala m oje stvaritve, ne  glede, ali 
sem  se pri svojem  ustvarjanju 
posluževal m ateričnih  barv oz. 
različnih snovi - od  svinčnika 
do gole m aterije: tovrstni 
tehn ičn i kodi so v času postali 
podlaga, n a  kateri sem  gradil 
koncep tua lno  oz. filozofsko 
izraznost svojega dela".
Tako n am  je povedal um etn ik  
takoj potem , ko je um etnostna 
kritičarka Nives M arvin skleni
la svoj kritični poseg, s katerim  
je uvedla občinstvo v najnovejši 
Turkov n iz  um etn išk ih  
stvaritev.
M arvinova je poudarila, da je 
Štefan Turk ta dela začel snovati 
spomladi. "Um etnik m i jih je v  
tem  času sproti razkazoval in  bi
la sem čisto presenečena, saj se 
je krom atizem  pri tokratn ih  delih 
p o po lnom a um akn il prim arni, 
klasični tehniki svinčnika". Odsot
nost barv je še toliko bolj čutiti, če 
pom islim o, kako m arkantno je bi
lo krom atično bogastvo Turkovih 
ilustracij, ki bodo  v kratkem  ob
javljene in  s katerim i je um etn ik  
žel po m em b n e  uspehe tako v 
našem  ožjem  okolju kot tud i v 
širšem slovenskem prostoru. 
Nives M arvin je prepričana, da je 
ilustrativna dejavnost narekovala 
Štefanu Turku tud i odločitev  za 
uporabo najstarejše -  znano  že od 
paleolitika -  klasične likovne zvrsti 
in  izbire preverjene tradicionalne 
tehn ike s svinčnikom . O čitna je 
nam era v raziskovanju osnovnega 
risarskega elem en ta  -  črte oz. 
m reže črt, ki kljub enobarvnosti 
svinčnika um etn iku  zadostujejo, 
da doseže zaželjen slikarski učinek, 
vo lum inoznost upodobljenega, 
iluzijo prostora in  posebno  svet
lobno  atm osfero. "Ta izbira Šte

fana Turka spom inja na  renesanč
na  in  baročna dela velikih m o 
jstrov v obvladovanju  obrtnega 
znanja, spretnosti in  tehnike", je 
dejala um etnostna kritičarka. 
Tematska razsežnost Turkovega 
dela se razpreda v variaciji na  isto 
tem o, n a  p repoznaven m otiv  
drevesa ali gozda, ki je vedno up 
odobljen  v natu rističn i m aniri. 
"Pajsaž je pa le konkretni zunanji 
izziv in  na  podobah  postane pro
tagonist avtorjeve ideje in  njegov
ega in tim nega  in  kreativnega 
hotenja ter je posledično - kljub re
alistični upodob itv i - na  novo

Foto IG

vizualiziran v skrajno subjek
tivnem  jazu", kar je navsezadnje 
pravi labirint. Razstava je nastala 
pod  tem  geslom  ravno zato, "ker 
človeško oko lahko preko očitne 
v izualne podobe drevesa prodre 
do najbolj skritih  in  krčevitih 
od tenkov naslikanega, narave, 
kozmosa", nam  je povedal Turk. 
Njegova slikarska poetika popelje 
gledalca v  "drugačne, tud i 
nadzem eljske in  nadčasovne di
menzije, v  nove poduhovljene sve
tove, v  neka kontem plativna stan
ja, vsekakor zelo daleč od vsakdan
jih  agresivnih inform acij, od 
vsakodnevnih skrbi in  obveznosti. 
Popelje nas še v  že skoraj pozabljen 
svet harm onije  in  lepote, in  to  
tako, da n am  tu d i dopušča 
razmišljanja in  univerzalno sodob
n i prob lem atik i alienacije o 
minljivosti in  večnosti, o  človeku 
in  un iverzum u", je še zapisala 
Nives Marvin.

IgoiGiegoii
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Občni zbor Slovenskega narodopisnega društva Urban Jarnik

Spomin na preteklost 
s pogledom naprej

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

V četrtek, 25. septem bra, je 
potekal v  Celovcu občn i 
zbor N arodop isnega 

društva U rban Jarnik.
Kot je v  posegu poudaril predsed
n ik  upravnega odbora Nužej Tol- 
m ajer, sta b ila  sedanje društvo in  
in š ti tu t u stan o v ljen a  n a tan k o  
p red  25. leti, ko se je znotraj 
Krščanske ku ltu rn e  zveze začelo 
bolj s is tem atičn o  dela ti n a  p o 
dročju narodopisja. V ta n am en  
se je ustvaril po seben  etno lošk i 
oddelek, katerega po b u d n ik i so

lil v sem  raziskovalcem , ki so v 
teh  le tih  delali pri p ro jek tih  in š
titu ta . M ed tem i je izpostavil Pe
tra in  M ajdo Fister, Bredo Vilhar, 
E ngelberta Logarja, N aška Križ
narja, Uši Sereinig, Po lono Ske
telj in  pokojnega Lajka Milisavlje- 
viča. N adalje je podčrta l stike in  
sodelovanja s so rodn im i u s tan o 
vam i v S loveniji in  Avstriji, ob 
tem  p a  je izpostavil še nekaj 
sm ern ic  za p rihodn je  delovanje 
društva  in  in š titu ta , kot je npr. 
u re jevan je  arhivskega gradiva.

sosveta Pavel Apovnik poudaril, 
da m ora  biti v  ospredju razisko
valne dejavnosti kakovost, poleg 
tega pa je o bčnem u  zboru  p red 
lagal, naj bo  v statu tu  društva do
da tn o  poudarjeno , da je u radn i 
naz iv  d ru š tva  slovenski. V 
zadnjem  času se je nam reč zgodi
lo, da so prejeli u rad n e  dopise s 
sam o n em šk im  nazivom  d ru š t
va. P redlog je b il sog lasno  
sprejet, prav  tako pa so bili sogla
sno  p o tr jen i o rgan i N aro d o p i
snega društva U rban Jarnik.

Ulkusi in belina
Včasih m i uspe pred  n o čn im  spancem  prem isliti 
o  vsem , kar je do ločen dan  naredilo  za vrednega: 
osebe, besede, ki so jih  izrekle, sončni zaton, prvi 
sm ehljaji nekajm esečne nečakinje, nova spoz
nan ja  in  volja po  zorenju, ki nikoli ne usahne, 
kljub dejstvu, da se to likokrat poču tim o  tako zelo 
presihajoči.
Sinoči sem  z zaprtim i očm i gledala dan, ki je bil 
pri koncu, misli so m e vedno znova vodile k žen
ski, s katero si enkrat tedensko na  tečaju joge iz
m enjava nekaj stavkov. Sinoči sem  posredno  iz
vedela, da so dolgi rokavi in  dolge hlačnice, tista 
telesna krhkost kljub gibljivosti, rezultat izjem no 
redke bolezni. O bčasni ulkusi na  in  v telesu, b o 
lečine, zaradi katerih  m ora 
kako n o č  enostavno hoditi 
gor in  dol po  stanovanju, 
ker je ležanje preboleče, 
enkra t tedenski day-hospital 
in  občasno izostajanje od 
lekcij joge in  vsega v  zu
n an jem  svetu zaradi p reh u 
dih  bolečin. Včeraj m i je b i
lo  tud i povedano, kakšna 
m očna volja jo kljub, ali 
m orda ravno zaradi vsega te 
ga, označuje, kako ji uspe 
vsak dan  živeti z naj večjo 
m ožno  m ero  pogum a. Seveda zveni tako zelo re
to rično  in  votlo  in  vendar si ne  m orem  kaj, da bi 
z njo ne  prim erjala vseh svojih občasn ih  upadov 
volje, vseh m alodušij, vseh večnih  vprašanj in  
občutkov, da živim  življenje, kot da bi dejansko 
bila v  pričakovanju nečesa, kar m ora še priti. Da
nes m i je m ož rekel, da n im a nikoli sm isla v n e 
dogled prem levati, kateri naj bi bil življenjski 
projekt, kateri naj bi bil tvoj življenjski talent, 
cekin, ki ti je bil ob rojstvu dan, da iz njega nare
diš najboljše. Življenje m oraš enostavno  živeti, 
po m em b en  je le današnji dan, ne  pa vprašanja o

jutrišnjem . Zdi se m i Jo h n  L ennon in  njegova 
fraza "življenje je vse to, kar se ti dogaja, m edtem  
ko si ti zaposlen v njegovem  načrtovanju”.
Vse im a pač svoj smisel, prav gotovo tud i neko 
čakanje, pričakovanje neke osebne in  življenjske 
prenove, ki je milje daleč od  neke stalne "akcije", 
dejavnosti, noge v stalnem  koraku.
Misel n a  to  m lado žensko in  na  n jeno  m oč v 
življenju m i pokaže -  vse skupaj je seveda tako 
zelo logično -, kaj so pravzaprav "življenjski 
projekti", o  katerih  stalno razm išljam  in  dom a 
govorim . N eznanka, ki je prav, da taka ostane, 
drugače si človek domišlja, da im a lahko lastno
sti, ki jih p rem ore le Bog.
V časopisju so m e vedno pritegnile pripovedi

oseb, ki so tako ali drugače 
povsem  sprem enile svoje 
življenje. N ekateri so se iztr
gali iz prim eža milanskega 
deloholicizm a, drugi odkri
li, da lahko iz svojega 
konjička ustvarijo poklic, 
nekateri so v pozn ih  letih  
odkrili svet poezije, ust
varjanje z barvam i in  željo 
p o  večnem  odkrivanju; 
nekatere d ružine so posvoji
le otroke iz tretjega sveta in 
preko n jih  vzpostavile tud i 

kasneje tra jno  vez in  sodelovanje s tistim  svetom, 
druge so se po  desetletjih  skupnega življenja raz
drle in  včasih slišiš, recim o, da je nekdo  odkril 
pravega življenjskega partnerja  šele pri sedem de
setih, ali "kaj zares p om en i belina", kot m i je 
p red  časom  rekel šestdesetletni likovni ustvarja
lec. "Do trenu tka  na  beneškem  Bienalu tega n i
sem  doum el. Tam sem  hod il po  delu paviljona, 
ki je bil ena  sam a belina, vse tako zelo belo  in  
brezokvirno, da izgubiš občutek prostora in  časa. 
Potem  pa naenk ra t slika: dolg rez n a  belini. Tak
rat razum eš”.

Državnozborske volitve v Avstriji

Desnica na pohodu

Srečanje tajništev SSO In SKGZ

Zaskrbljenost zaradi 
nenaklonjenih časov

D eželn i vodstvi SKGZ in  za slovensko m anjšino ostala ne- 
SSO izražata zaskrbljeno- sprem enjena petnajst let, temveč 
st n ad  zdajšnjim  odno- tudi dogajanja, ki sm o jim  priča v 

som  rim skih in  deželnih inštitu- v idem ski pokrajin i in  n iso  prav

cij do slovenske narodnostne sku
pnosti. Vse bolj se uveljavlja obču
tek, da se vračam o v stanje, kakrš
n o  je bilo  v  prejšnjem  petle tnem  
desnosredinskem  vladanju, ko so 
bile problem atike, vezane predv
sem  na  izvajanje zaščitnega zako
na, povsem  zam rznjene. O tem  je 
tekla beseda n a  srečanju tajništev 
krovnih organizacij, ki je potekalo 
na  sedežu SSO v  Gorici in  sta ga 
vodila predsednika Drago Štoka in  
Rudi Pavšič.
Prisotnih v bistvu ne  zaskrblja le 
m ožnost f inančn ih  restriktivnih 
ukrepov, ki n e  bi bili b ilančno  
opravičljivi, saj je večina postavk

nič vzpodbudna. Tu se je nam reč 
pričela obširna kam panja, ki bi ra
da zreducirala tam kajšnje Sloven
ce na  pripadnike nekega nedefin i
ranega slovanskega naroda. Pri
čelo se je v  Reziji in  se nadaljevalo 
vTerskih in  Nadiških dolinah, kjer 
naj bi ljudje govorili neko svojevr
stno govorico "po našim ". Nega
ciji jezikovne pripadnosti logično 
sledijo zahteve po  reviziji zaščit
n ih  norm , ki so napisane v korist 
Slovencem. Vodstvi krovnih orga
nizacij bosta sprožili vrsto politič
n ih  srečanj, tako na  deželni kot na 
državni ravni, da bi opozorili na 
nesprejem ljivo stanje na  V idem 

skem.
Da tren u tn o  politično ozračje ni 
naklonjeno naši skupnosti, kažejo 
tudi nekateri drugi dogodki. M ed 
obiskom  vTrstu je italijanski zuna
nji m in ister Franco Frattini "ob
šel" slovensko m anjšino  in  kljub 
obljubam  ni sprejel predsednikov 
krovnih. Štoka in  Pavšič še čakata 
na  srečanje s predsednikom  Deže
le Renzom Tondom . Tudi deželni 
odborn ik  Roberto M olinaro, ki je 
zadolžen za ku ltu rne in  m anjšin
ske problem atike, se n i še srečal s 
predstavniki krovnih in  niti n i sk
lical p risto jne deželne kom isije. 
M anjšina ob en em  pričakuje, da 
bo  deželni guverner vendarle pod
pisal dekret, ki ga predvideva 
zaščitni zakon in  katerega je že 
podpisal predsednik države Napo- 
litano.
V nadaljevanju seje so predstav
niki krovnih organizacij izpostavi
li nekaj odprtih  vprašanj, ki zade
vajo m anjšinsko organiziranost. 
Ocenili so stanje v  SSG po  odsto
pu  predsednika in  zaupali p red 
sednikom a skrb, da prispevata k 
rešitvi nastalega položaja. V zvezi 
s Slorijem pa so m nenja, da je za 
našo  n a ro d n o s tn o  skupnost p o 
m em bno , da Inštitu t oh ran i de
želno dim enzijo, kot je bilo  dogo
vorjeno, potem  ko so bili zaprti se
deži v Gorici, Čedadu in  Ukvah.
V kratkem  bosta SKGZ in  SSO da
li pobudo  za srečanje za osrednjo 
Prešernovo proslavo, ki bi bila tok
rat lahko nam en jena  100-letnici 
Glasbene matice. Vodstvi krovnih 
sta tudi m nenja, da bi veljalo orga
nizirati eno  sam o osrednjo prosla
vo, ki bi im ela deželni značaj.

Na vsedržavni ravni - Skok v  nez
nano
Rezultat predčasnih državnozbor
skih volitev v  Avstriji so politični 
kom entatorji že nekaj časa p red
videvali. Na dlani je bilo, da bosta 
obe desni stranki, Haiderjeva Zve
za za bodočnost Avstrije (BZO) in 
Strachejevi svobodnjaki (FPO) pri
dobili veliko glasov "jeznih" in  ra
zočaranih volivcev, ob n jih  pa še 
tud i nekaj m am ljiv ih  glasov 16- 
letnikov, ki so letos p rv ič  lahko 
glasovali. Na dlani je bilo, da bosta 
obe stranki velike koalicije (ljud
ska stranka in  socialdemokrati), ki 
je razpadla prav sredi poletja, doži
veli slabši rezultat, n ihče  pa n i 
predvideval nedeljskega končne
ga rezultata. Tako socialdem okra
ti kot ljudska stranka so doživeli 
najm anj konsenza v svoji zgodovi
ni. Socialdemokrati so sicer ostali 
številčno najm očnejša stranka v 
Avstriji, sicer pa jih politično in  tu 
di aritm etično presegata seštevek 
desnih strank. Po volji ljudstva bo
do sedaj n a  vrsti posvetovanja

vrhov strank, ki bodo  m orale oce
n iti tren u tn i položaj. Jeziček na  
teh tn ic i bo  vsekakor ljudska 
stranka, ki se je znašla v  nelahkem  
položaju: od analize vrha stranke 
bo  odvisno, če bo 
stranka ubrala po t v 
opozicijo, se p o 
no v n o  odločila za 
veliko koalicijo s so
c ialdem okrati ali 
pa šla v  koalicijo s 
svobodnjaki in  Hai
derjem . V avstrij
skem  po litičnem  
prostoru  se skratka 
že p o n o v n o  obe
tajo  skorajda ita 
lijanske po litične 
razmere, kar pom e
n i za državo, ki je 
bila vajena stabil
nosti, pravi skok v 
neznano.
Na Koroškem -  Haider!
Na Koroškem je stranka Jorga Hai
derja na  dobri poti, da n a  n a 
slednjih deželnozborskih volitvah

pridob i celo abso lu tno  večino. 
Tokrat je H aiderju uspelo, da je 
p ridob il glasove tako socialde
m okratsk ih  volivcev kot ljudske 
stranke. Haiderjeva stranka je po
skočila n a  skorajda 40% glasov ter 
p ridobila  14% - prav toliko, ko
likor znaša izguba ljudske in  so
cialdem okratske stranke na  Ko
roškem. V dvojezičnih občinah na

Koroškem velja om eniti rezultat v 
Selah, kjer je zavezništvo m ed  
Enotno listo in  Liberalnim  foru
m o m  z Rudijem  V oukom  pre
pričalo kar 25,30% volilcev.

Šokantni rezultat! - Intervju /  Rudi Vouk
Kako ocenjujete rezultat volitev?

Kot absolutno razočaranje in deloma šok. Nam  
n i uspelo z  Liberalnim forum om  (LiF). Na 
dvojezičnem ozemlju nam  je uspelo v  glavnem  
ohraniti rezultate, ki sm o jih v  preteklosti do
segli z  LiF-om, čeprav so oko
liščine tokrat bile nekoliko  
težje. Na zvezni ravni n i uspe
lo, to je treba sprejeti v  vedno
st. Toda šokantno je, do kakš
nega zasuka je prišlo na desno, 
in  sicer ne samo na desno, am 
pak na skrajno desno. Kaj 
takega, da imajo stranke skraj
ne desnice večino ali m ožno
st za relativno večino v  A v
striji, se v  državi z  zgodovino, 
ko t jo ima Avstrija, pravzaprav 
n e  bi sm elo zgoditi. Zgodilo 
pa se je in  sedaj je zelo resno 
treba analizirati, kako je prišlo 
do tega, kdo je povzročil to, ter 
temeljito odstraniti vse razlo
ge, k i so pripeljali do tega šokantnega rezultata. 

Kaj pa pom eni rezultat državnozborskih vo 
litev za koroške Slovence?

Jaz m islim  prav n ič  dobrega. Mi koroški Slo

venci sm o takšnih nevarnih igric že vajeni. Na 
Koroškem se je vedno igralo na karto nem ške
ga nacionalizma ko t najmanjšega imenovalca 
vseh političnih sil. Rezultat je bil, da so bili so
cialdemokrati in ljudska stranka porinjeni ob 

rob in  da je  Haider postal 
deželni glavar. In danes nihče  
nima recepta proti njem u. Se
daj se nam  lahko nekaj p o 
dobnega zgodi na zvezni rav
ni. Sedanje stanje sta pravza
prav povzročili socialdemok
racija in ljudska stranka sami. 
Ljudska stranka je  kopirala 
politiko  proti tujcem od taj
nika avstrijskih svobodnjakov 
Stracheja, socialdemokrati pa 
so kopirali protievropsko poli
tiko in populizem  od strank 
desnega bloka. Ljudje niso šli 
na lim anice in glasovali so 
"originale", ne pa kopije! To 
je dejansko zaskrbljujoče, da 

se v  osrčju Evrope ponavljajo neki pojavi, ki 
spominjajo na leto 1933, ko  je neka stranka p o 
stala najmočnejša stranka v  Nemčiji. Paraleli s 
tem obdobjem so nedvom no zaskrbljujoči!

b ili pojeg Nužej a T olm ajerja še 
Erich Prunč, Franc Kattnig, Janko 
Zerzer in  Pavle Z ablatnik. O dde
lek je prvo leto vodila H erta Mau- 
rer-Lausegger, v iden  pečat pa  je 
p ri vodstvu etnološkega dela na  
Koroškem pustila Marija M akaro
vič, ki je s svojim  raziskovalnim  
delom  pri Slovenskem  naro d o p i
snem  inštitu tu  U rban Jarnik  (SNI 
UJ) in  n a  te renu  opisala in  anali
zirala m arsika te ri v id ik  vsak
dan jega življenja n a  Koroškem, 
ki bi drugače šel v  pozabo.
V sklopu in š titu ta  je v  teh  le tih  
nastalo  veliko publikacij in  razi
skovalnih dejavnosti. Nužej Tol- 
m ajer je v  svojem  posegu razčle
n il bogato  bero  kn jižn ih  m o n o 
grafij, ki segajo od  oblačilne ku l
tu re  v  Rožu, Podjuni in  n a  Zilji 
do  koroške a rh itek tu rne  dedišči
ne. O b tej p riložnosti se je zahva-

Tolm ajer se je zahvalil slovenske
m u  konzulatu  v  Celovcu in  Ura
du za Slovence v zam ejstvu in  po 
svetu za izkazano pozornost. 
Z nanstven i vodja SNI UJ M arti
n a  Piko-Rustia je v  svojem  pose
gu izpostavila težišča sedanjega 
delovanja. In š titu t je vključen v 
m režo  slovenskih  raziskovalnih 
organizacij, p lo d n o  sodelu je  s 
p o d o b n im i organizacijam i v  Slo
veniji (od ZRC SAZU do  univerz), 
zam ejstvu in  Avstriji. Prav z d ru 
gim i avstrijskim i organizacijam i 
je in š titu t začel sodelovati n a  p o 
dročju  raziskovanja in  o h 
ranjan ja  nesnovne  ku ltu rn e  de
diščine. Pred k ratk im  so se npr. 
u delež ili znanstvenega  posveta 
n a  D unaju  n a  tem o  ljudskega 
zdravilstva.
Po poročilu  blagajničarke Uši Se
rein ig  je p redsednik  strokovnega

Po krajši debati je b ila  n a  vrsti 
projekcija videoposnetka, ki ga je 
Naško K rižnar posnel ob razstavi 
Slovani Evrope v  Bruslju. Delega
cija In š titu ta  U rban Jarn ik  se je 
udeležila odprtja, ki je potekalo  
ob predsedovanju  Slovenije EU, 
saj so b ile  p redstav ljene  ziljske 
noše, ki jih  je za vseslovansko 
razstavo leta 1867 v Rusijo p rin e 
sel M atija M ajar Ziljski. Predsed
n ica  F orum a slovansk ih  k u ltu r 
M ilena D om jan  se je p riso tn im  
na  občnem  zboru  zahvalila za so- 
delovanje  p ri razstavi. Film ski 
posnetek , ki je nastal kot kopro
dukcija m ed  A vdiovizualnim  la 
boratorijem  pri ZRC SAZU in  SNI 
UJ, bo  ostal kot del do k u m en ta 
cije o slovenskem  predsedovanju 
EU, ki ga bo  h ran il Muzej za n o 
vejšo zgodovino.

PR



N O V I

GLAS Sloveniia
  ̂M------- 2 . o k to b r a  2 0 0 8

V kratkem izredni kongres Nove Slovenije

Nujno je obnoviti ozračje 
miru in zaupanja

V Sloveniji se p o litične  razm ere 
p o  p a rla m e n ta rn ih  v o litv ah  še 
n iso  um irile , čeprav se polem ike 
in  d ru g e  ob like  o b raču n av an j 
m ed  s tran k am i p o s to p o m a  
v en d arle  u m irja jo . Janez  
Janša, p rem ier, ki konču je  
m a n d a t š tir ile tn eg a  n o silca  
oblasti v  Sloveniji, te r je tu d i 
p re d se d n ik  S lovenske 
dem okratske stranke, sicer še 
n ad a lje  zatrju je , da je lev 
o sred in sk i p o li tič n i b lo k  n a  
vo litvah  21. sep tem bra  zm a
gal p red v sem  zarad i m o b i
lizacije volilcev v  Ljubljani, ki 
so jo  sp o d b u d ili m ogočneža  
M ilan  K učan, n ek d an ji 
p re d se d n ik  države, in  lju b l
janski žu p an  Z oran  Jankovič 
te r  p red sed n ik i tako  im e n o 
v an eg a  tro jčka, to  je lev
o sred insk ih  s trank  S ocialn ih  
dem okra tov , Zares in  LDS, 
B orut Pahor, G regor G olobič 
in  K atarina Kresal. V endar so 
Janez Janša in  njegovi slednjič 
sprejeli u ra d n e  izide v o litev  
te r B orutu Pahorju  in  celo tne
m u  levo sred in sk em u  b lo k u  
čestitali k zm agi, p rih o d n ji v ladi 
p a  zaželeli u spešno  delo.
N ajbolj verjetn i sestavljalec nove 
vlade, B oru t Pahor, je s p rv im i 
dejanji in  po tezam i p o  vo litvah  
u g o d n o  presenetil politiko  in  tu 
di javnost. V javn ih  nasto p ih  in  
n a  srečan jih  s p red s tav n ik i 
opozicijsk ih  s trank  je poudarjal, 
da S lovenija po  v o litvah  ostaja  
p o litičn o  in  ideo loško  razdvoje
na, zaradi tega pa  si m ora  ce lo t
n a  po litika, torej zm agovalci in  
p o raženci n a  volitvah, p rizade
vati za vzpostavitev ozračja m iru  
in  zaupan ja  v  d ru žb i in  državi. 
Slovenija n u jn o  po trebu je  p reo 
b razb o  (refo rm e) v g o sp o 
darstvu , so c ia ln i p o litik i in  n a  
d ru g ih  področjih , torej izzive, ki 
b o d o  zah tevali p o g u m n e  in  ve

Un iv e rz a  v  N o v i G o ric i 
u s p e š n o  izv a ja  svo jo  
iz o b ra ž e v a ln o  in  
z n a n s tv e n o ra z is k o v a ln o  d e 

ja v n o s t in  b o  tu d i  v  n o v e m  
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razš irila  svoj p ro g ra m , to d a  se 
že ves čas o d  u s tan o v itv e  sooča  
z  v e lik o  te ža v o . N im a  dovo lj 
p ro s to ro v  za sedež  in  d e lo v a n 
je zavoda , p re d a v a n ja  in  tu d i  
za o b lik o v an je  k am p u sa , u n i 

likopotezne odločitve. B orut Pa
h o r poudarja, da se bo  o razvojni 
strategiji nove ob lasti oz. vlade 
treb a  d o b ro  p o g o v o riti in  spo 

razum eti, tu d i v  sodelovanju  in  
s p rispevkom  opozicije. Najbolj 
verje tn i nov i p rem ie r je izjavil, 
da se b o  s tem eljn im a  izzivom a 
Slovenije, to  je o  nad a ljev an ju  
re fo rm  in  o o h ra n itv i socia lne  
države, p red  sestavo nove vlade 
posvetoval tu d i z Jan ezo m  
Janšo, p redsedn ikom  Slovenske 
dem okratske stranke, ki bo  n a 
jvečja opozicijska sila v  novem  
p arlam en tu .
B oru t P ah o r se je o d lo čn o  
p o stav il n a sp ro ti tis tim  p o li
tikom  v  levosred inskem  bloku, 
ki se zavzem ajo za odstav itev  tis
tih  v iso k ih  fu n k c io n a rjev  v 
izvršiln i ob lasti in  v  javn ih  p o d 
jetjih , ki da jih  je p o litičn o  za
poslila  v lada Janeza Janše. Take 
odstavitve so takoj p o  vo litvah

v e rz ite tn e g a  n a se lja  n a  e n e m  
sk u p n e m  p ro s to ru .
D elo v n a  skup ina , ses tav ljena iz 
š tir ih  u n iv e rz ite tn ih  p ro fe so r
jev, je  p r i  isk a n ju  lo k ac ije  
o m e n je n e g a  k a m p u s a  im e la  
več p o g o v o ro v  z ž u p a n i o b č in  
v  V ipavski d o lin i. Z em ljišča so 
U n iv e rz i v  N o v i G o ric i 
p o n u d il i  v  o b č in a h  A jdovšči
n a , N o v a  G orica , R enče-V o- 
grsko  in  Š em peter-V rto jba. Vse

zah tev a li Z oran  Jankovič , 
p o s lan k a  stran k e  Zares D arja 
Lavtižar-Bebler, n o v i p o s lan ec  
iste stranke Jurij Aurelio, pa  tu d i 

p redsedn ik  stranke Zares 
G regor G olobič. T ednik  
M lad ina je v  nov i številki 
že ob jav il im e n a  in  fo 
tog rafije  tis t ih  v iso k ih  
u s lu žb en cev  izv ršilne  
ob lasti, ki naj b i b ili 
"p o lit ič n o  nastav ljen i" . 
N ova vlada naj b i b ila  po  
m n e n ju  n e k a te r ih  "ju- 
rišn ikov" p re težn o  iz 
stranke  Zares in  naj bi 
č im  prej zam en ja la  tu d i 
Barbaro Brezigar, g en er
a ln o  d ržavno  tožilko , 
A lenko Paulin , d irek to ri
co S lovenske tiskovne 
agencije, Jožeta M ožino, 
d irek to rja  TV Slovenija, 
V inka Vasleta, d irek torja  
Radia Slovenija, A n tona  
Guzeja, g en e ra ln eg a  d i
rek to rja  RTV Slovenija, 
D am jan a  Žuglja, d irek 
torja  agencije za trg  vred
n o s tn ih  papirjev , te r 

Jan ija  Soršaka, d irek torja  u rad a  
za varstvo konkurence .
B orut Pahor se je v  dosedan jih  
izjavah od ločno  postavil nasp ro 
ti o d stav itv am  u s lu žb en cev  v 
izv ršiln i o b las ti in  v  g o sp o 
d arsk ih  d ru ž b a h  z d ržav n im  
deležem . P onov il je o b ljubo , 
dano  v  predvo liln i kam panji, da 
b o  nam reč  upošteval le delo in  
sp o so b n o s t p o sa m e z n ih  
funkcionarjev , v  n o b e n e m  
p rim eru  p a  ne  bo  preverjal n ji
hove  p o li tič n e  lo ja ln o s ti. Zdaj 
zagotavlja, "da b i v  p rim eru , če 
b i k akšen  m in is te r  zah teva l 
od s tav itev  oz. zam en javo  
kakšnega funkcionarja, zahteval 
zelo  p o d ro b n o  ob raz lož itev  
vsakega takšnega p red loga". 
V erjetni p rem ie r s p redstavn ik i

o b ra v n a v a n e  lo k ac ije  b i b ile  
p r im e rn e ,  to d a  n o b e n a  
p o n u d b a  n e  b i o m o g o ča la , da  
U n iv e rza  p o s ta n e  la s tn ik  
zem ljišča  ali vsaj n jeg o v  d o lg o 
ro č n i u p o ra b n ik . Z em ljišča  so 
v  za se b n i las ti in  jih  za to  n e  bi 
m o g li h it ro  o d k u p iti. O m e n je 
n a  d e lo v n a  sk u p in a  je za to  m e 
n ila , d a  n o b e n a  o d  p red s tav l
je n ih  re š ite v  n e  z ag o ta v lja  
re š itv e  p ro s to rs k ih  te ža v  u n i 

p o li tič n ih  s tran k  snu je  v lad n o  
koalicijo , saj tr i stranke  
zm agovitega po litičnega trojčka 
zanjo ne  b i im ele dovolj p o slan 
skih g lasov v d ržavnem  zbo ru . 
B orut Pahor se pogaja  s p redsed
n ik o m  D esusa (D em o k ra tičn e  
stranke  up o k o jen cev ) K arlom  
Erjavcem, ki pa  za vstop v v lado 
zah teva jam stva, da si bo  nova 
o b las t zlasti p rizad ev a la  za 
izbo ljšan je  po loža ja  u p o k o 
jencev, ki jih  je v  državi že skoraj 
600.000. V stranki Nova Sloveni
ja, krščanski in  ljudski stranki, ki 
je n a  v o litv ah  d o b ila  p rem alo  
g lasov za vstop  v  p a rlam en t, 
n ap o v ed u je jo  iz red n i kongres. 
Ta naj b i p rispeval k  izh o d u  iz 
krize, pri čem er bo  aktivno  sode
loval tu d i Lojze Peterle. 
Priznanje Janezu Janši in  nje
govi vladi za njun odnos do 
slovenske skupnosti v  Italiji 
In fo rm ativ n i ted n ik  R eporter je 
v  nov i številk i objav il tu d i o b 
sežen, ak tu a len  in  p o m e m b e n  
pogovor, ki ga je im el časnikar 
Andrej Č ern ič  z dr. D am ijanom  
T erp in o m , p red sed n ik o m  
stranke  S lovenska sk u p n o s t v  
Italiji. V in te rv ju ju  " sta se spre
h o d ila  p o  p o litič n e m  in  
d ru žb en em  h u m u su  Slovencev 
v  Italiji, ob rav n av a la  o d n o se  
zno tra j m an jš in e  te r  v  stran k i 
S lovenska sk u p n o s t in  se 
d o ta k n ila  tu d i razm erja  m ed  
m an jš in c i in  L jub ljano". Na 
vprašanje časnikarja o tem , kako 
ocen ju je  m an jšin sk o  p o litik o  
Slovenije v  zadnjem  m anda tu , je 
dr. D am ijan  T erp in  odgovoril: 
"Z am ejci n e  p o m n im o  ses
ta n k o v  s s lovensk im i ob las tm i 
n a  tako  visoki ravni. N aši sogov
o rn ik i so n a  zad n jem  sestanku  
b ili p re d se d n ik  v lade, zu n an ji 
m in is te r, f in a n č n i m in is te r, 
m in is te r za šolstvo, m in is te r za 
reg iona lno  sodelovanje in  m in 
is ter za go sp o d arstv o . Gre za 
sam e k ljučne  resorje, ki so 
n e p o s re d n o  p r is lu h n ili  p o tre 
b am  slovenske m anjšine. Janez 
Jan ša  in  n jegova v lad a  sta 
dokazala, da m islita  resno. Vsega 
tega p ri p re jšn jih  v ladah  n ism o  
bili vajeni. Raven odn o so v  je za
to  n a  b is tveno  višji ravni".

Marijan D robež

verze  v  n a s le d n jih  p e tih  le tih , 
kaj šele v  p o z n e jše m  o b d o b ju . 
U n iverza  je za rad i o m e n je n ih  
ra z lo g o v  z b ira n je  p o n u d b  za 
lokacijo  u n iv e rz ite tn e g a  n a se l
ja razš irila  n a  o b m o č je  L jub l
jan e , P osto jne , K rasa in  so sed 
n j ih  i ta l i ja n s k ih  p o k ra j in . To 
p o m e n i ,  d a  b i se U n iv e rza  v 
N ov i G orici, če b i ji k a te ra  od  
m o ž n ih  n o v ih  lokacij u s tre z a 
la, p re se lila  d ru g a m  v  S lo v en i
jo . P re d se d n ik  U n iv e rze  p ro f. 
dr. D an ilo  Z av rtan ik  m e n i, "da  
je čez m e jo  m a lo  m o ž n o s ti za 
g ra d n jo  u n iv e rz ite tn e g a  n a se l
ja, ke r d a  čas še n i  zrel za take  
p o d v ig e" . S icer p a  b i se p o  n je 
govem  n a  G oriškem  lah k o  n a š 
lo  p r im e r n ih  2 0  h e k ta r je v

b o d o  letos pozabavali 
in  p o u č ili L utkovno  
gledališče M aribor, ki 
bo  p red s tav ilo  Jajce 
(18. ok tobra), g ledal
išče T one Č ufar Je
senice z igrico Plešoči 
o sliček  (15. n o v e m 
bra), m lad i ig ralci 
MAK iz D eskel b o d o  
prikazali igrico Vever- 
iček  p o seb n e  so rte  
(29. no v em b ra ), 
P rešernovo gledališče 
Kranj b o  u p rizo rilo  
p rilju b ljen o  pravljico 
M uca C opatarica  (13. 
d ecem bra), M in i 
tea te r iz L jubljane pa 
igrico Pipi in  M elkijad 
(17. jan u a rja  2009). 
A bonm a bo  sk len ilo  
GOML iz L jub ljane s 
p redstavo  Hej, zb u d i 
se, pravljica (7. febru-

zem lje , če b i b ila  za  to  volja. 
Kaže, d a  p o te k a  n e k a k šn a  t ih a  
p o le m ik a  m e d  p re d s ta v n ik i 
u n iv e rz e  in  z la s ti M O  N ova 
G orica . Ž u p a n i o b č in  n a  
G o rišk e m  so  n a  n e d a v n e m  
sre č a n ju  m e n i li ,  d a  o b s ta ja  
m o č n a  vo lja  in  p rip rav ljen o st, 
d a  U n iv e rz a  o s ta n e  n a  
G o rišk em , p ri č e m e r  zan je  n i 
p o m e m b n o , a li b o  sed ež  v 
n o v o g o rišk i ali d ru g i o b č in i n a  
o ž jem  G oriškem . Vsi ž u p a n i p a  
so n e p r i je tn o  p re s e n e č e n i n a d  
iz javam i p re d se d n ik a  U niverze 
v  N ov i G oric i dr. Z av rtan ika , ki 
o m e n je n im  o b č in a m , zlasti v  
sred s tv ih  jav n eg a  o b v eščan ja , 
n e n e h n o  o č ita  n e u s t re z e n  
o d n o s  d o  U n iv e rze  in

arja 2009).
N ekoliko  starejši a b o n e n ti Ve
likega Polžka pa  si bo d o  ogledali 
predstave: M aček M uri, S loven
sko ljudsko gledališče Celje (25. 
ok tobra), Č rkolandija, avtorska 
predstava Š trom ar -  Geč (8. n o 
vem bra), Č arovnik  iz Oza, Hiša 
o tro k  in  u m e tn o s ti  L jub ljana 
(22. novem bra), M ala čarovnica, 
Loški o d e r Škofja Loka (6. d e 
cem bra), D obri Z lobko, 
L u tkovno  g ledališče  L jubljana 
(24. januarja  2009), Grdi raček, 
M ini tea te r L jubljana (7. m arca 
2009).
N o vogorišk im  o tro k o m  se n a  
veselem  vrtiljaku  v d ružb i igric, 
vsaj p ri predstavah , ki jih  n i na  
p rog ram u  v G oriškem  vrtiljaku 
v G orici, lah k o  p rid ru ž ijo  tu d i 
m alčki iz vrtcev in  šolarji sloven
skih šol iz Goriške o n stran  n ek 
danje  m eje. Lepo jim  bo!

IK

n e p rip ra v lje n o s t, d a  b i zav o d u  
p o n u d i le  u s t r e z n a  zem ljišča . 
N o v o g o rišk i ž u p a n  B ru lc  je 
poveda l, da  o b č in a  za u n iv e rzo  
v  N o v i G o ric i le tn o  n a m e n ja  
34 4 .3 3 9  evrov. O b č in a  je u n i 
verz i v  N ovi G orici p o n u d ila  že 
v eč  m o ž n ih  lokacij za g ra d n jo  
u n iv e rz ite tn e g a  k am p u sa . Le
ta  p a  n ik o li, u g o tav lja  žu p an , 
n i  zad o v o ljn a .
P ro s to r in  oko lje , v  k a te r ih  b o  
v  p r ih o d n je  d e lo v a la  U n iverza  
v  N ovi G orici, to re j še n is ta  jas
n a  in  d o lo č e n a . P rev eč  je 
z a p le to v  in  m o rd a  tu d i  p re d 
sod k o v  v  o d n o s ih  m e d  o b č in a 
m i n a  o ž jem  G orišk em  te r  U n i
verzo.

M.

SNG NOVA GORICA | Goriški vrtiljak

Razigrano prihajajo 
igrice za otroke

Z e do lgo  vrsto  le t se v  Novi 
G orici ob  g ledališk i se
zo n i za o d ras le  g ledalce  

vije n ič  m anj p o m em b n a  gledal
iška sezona za naj m laj še ob isko
valce tega k u ltu rn e g a  h ram a . 
S lovensko n a ro d n o  g ledališče 
N ova G orica že od  u stanov itve  
n a m e n ja  veliko  p o zo rn o s ti 
o trošk im  predstavam , katerih  se 
z n a v d u še n o s tjo  lo teva jo  tu d i 
m lad i sredn ješo lc i, ki se ko t 
gledališki zanesenjaki zbirajo  v 
krogu Am aterskega m ladinskega 
odra, ki ga od  vsega začetka vo
di rež iser in  m e n to r  Em il 
A beršek. Teh u p rizo ritev  p a  je

p rem a lo , da b i lah k o  iz p o ln ili 
vsa p ričakovan ja  o tro ške  p u b 
like, zato je p red  skoraj tr id ese ti
m i le ti, v  g lav n em  p o  zaslugi 
Em ila Aberška, vzklil Goriški v r
tiljak, na  katerem  so se veselo za
v rte le  na jb o ljše  p redstave  za 
o troke , kar jih  n a jd e m o  n a  
slovenskem  d ram skem  p r i
zorišču. Iz gledališke lu p in e  sta 
se porodila M ali in  Veliki Polžek, 
ki že d o lgo  le t razveselju jeta  
predšolske o troke in  tiste, ki že 
zaha ja jo  v o sn o v n o  šolo . Tudi 
le to šn ja , 27. sezona  G oriškega 
vrtiljaka  bo  kar se da p estra  in  
bo  vsebovala kopico  p riv lačn ih

predstav . Vse b o d o  n a  
ogled  ob  sobo tah , v  dveh 
p onov itvah , ob 10. u ri in  
ob  16.30 v  dv o ran i 
S lovenskega n a ro d n e g a  
g ledališča  N ova G orica. 
P o d o b en  p ro g ram  p re d 
stav  je Em il A beršek 
prip rav il tu d i za Polžkove 
ab o n m a je  v Š em petru , 
R enčah in  D esklah. Vpis 
ab o n m ajev  je m o žen  do 
v k lju čn o  10. o k to b ra  
2008. B lagajna gledališča 
je o d p rta  vsak  d e lavn ik  
od  10.00 do 12.00 in  od
15.00 do  18.00. V času 
vpisa abonm ajev  tu d i ob 
so b o ta h  od  10.00 do
13.00 te r  en o  u ro  p red  
vsako predstavo. A bonm a 
obsega šest p red s tav  in  
d o d a tn o  brezp lačno  sed
m o  presenečenje . 
A bonen te  M alega Polžka

Kratki
M an jše  z a n im a n je  k u p c ev  z a  n a k u p  
n ep rem ičn in  v  S loven iji
V s l o v e n s k ih  a g e n c i j a h  in p o d je t j i h  z a  t r g o v a n je  z 
n e p re m ič n in a m i u g o tav lja jo , d a  s e  z m a n jš u je  z a n im a n je  
tu j ih  d r ž a v l ja n o v  z a  n a k u p  n e p r e m ič n in  v S lo v e n i j i .  
D o m n e v a jo , d a  s o  m e d  p o g la v itn im i vzrok i ta k ih  g ib a n j 
n a  trg u  z n e p re m ič n in a m i f i n a n č n a  k riza  v v e č in i d rž a v  
in z n jo  p o v e z a n e  d e n a r n e  s t i s k e  m o re b itn ih  k u p cev . 
T re b a  p a  je  o p o z o r i t i ,  d a  s o  s t a n o v a n ja ,  h iš e  in tu d i  
z a z id a ln a  z e m ljiš č a  v S lo v en iji d ra ž ja  k o t v v eč in i d ru g ih  
e v r o p s k ih  d rž a v . Od v s t o p a  S lo v e n i je  v EU, 1 . m a ja  
2 0 0 4 ,  d o  s e d a j  s o  k u p c i v d ržav i kupili s k u p a j  2 8 6 2  
n e p r e m i č n i n .  N a jv e č  j e  b ilo  A n g le ž e v .  V e č in o  h iš ,  
s ta n o v a n j  t e r  p a rc e l  ali d ru g ih  n e p re m ič n in  s o  kupili n a  
o b m o č ju  M u rsk e  S o b o te ,  n a  G o rišk e m  in G o re n js k e m . 
N a d ru g e m  m e s tu  po  š te v ilu  n a k u p o v  s o  bili I ta lijan i. 
S le d n ji s o  v S lo v en iji d o s le j  kupili 7 4 4  s t a n o v a n j  oz . h iš  
ali p a  z e m ljišč .

Č a s o p is  p r e d s t a v n i š t v a  E v r o p s k e  
k o m isije  v  S loven iji
P re d s ta v n iš tv o  E v ro p sk e  k o m is ije  v S lo v en iji je  iz d a lo  
novo  š te v ilk o  č a s n ik a ,  ki s e  im e n u je  E U e k s p re s . Izše l je

EUEKSPRES
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v 1 5 .0 0 0  izvod ih , č la n k i in d ru g i p r isp e v k i v n jem  pa  
o b ra v n a v a jo  ra z n a  v p ra š a n ja ,  p o m e m b n a  za  S lo v en ijo  in 
n je n o  s o d e lo v a n je  z n a jv a ž n e jš o  e v ro p s k o  p o v e z a v o . 
V elik  d e l  p r o s to r a  j e  n a m e n j e n  v a r o v a n ju  o k o lja  in 
u č in k o v i t i  p o r a b i  e n e r g e t s k i h  v iro v . P o s e b e n  g o s t  
to k r a tn e  š te v i lk e  E U e k s p re s a  je  e v ro p s k i k o m is a r  za  
z n a n o s t  in ra z is k a v e  J a n e z  P o to č n ik , s  k a te r im  s o  s e  
p o g o v a r ja l i  o  v lo g i z n a n o s t i  in r a z i s k a v  pri i s k a n ju  
o d g o v o r o v  n a  o k o l j s k o - e n e r g e t s k a  v p r a š a n j a .  V 
p r isp e v k u  z n a s lo v o m  P o d n e b n e  s p r e m e m b e  s o  re a ln o s t  
j e  k l im a to lo g in ja  L u č k a  K a jfe ž -B o g a ta j  m e d  d ru g im  
z a p is a la ,  “d a  im a  s v e t  n a  s r e č o  te h n o lo g ijo  in f in a n č n a  
s r e d s tv a  za  o m e jite v  k a ta s t ro f a ln ih  p o s le d ic  g lo b a ln e g a  
s e g r e v a n ja ,  ki je  z a je lo  tu d i S lo v en ijo . V e n d a r  je  t r e b a  za 
z n iž a n je  iz p u s to v  to p lo g re d n ih  p linov  u k re p a t i  ta k o j ,  s a j  
b o  že  č e z  d e s e t l e t j e  n a jv e r je tn e je  p re p o z n o " .

L

k
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Ob skorajšnjem koncu trgatve na Primorskem Enogastronomska prireditev privabila v Gorico na desettisoče ljudi

V posameznih vinorodnih Okusi ob meji - množičen
okoliših različen pridelek praznik narodnih jedi

N a P rim orskem  bodo  n a j
kasneje  do  10. ok tobra  
končali letošnjo trgatev, 

ki se je z ob iran jem  najbolj zgod
n jih  sort začela okoli 1. sep tem 
bra. Andreja Škvarč, specialistka 
in  svetovalka za v inogradništvo  
pri Kmetijsko gozdarskem  zavo
du  v Novi Gorici, je v  pogovoru 
za naš časnik dejala, da je bil p ri
delek  v š tirih  v in o ro d n ih  oko
liših, na  toliko tak ih  en o t je raz-

ko t pa  v p o v p rečn ih  le tin ah . V 
o m e n je n ih  š tirih  v in o ro d n ih  
okoliših  im ajo  skupaj 6.835 h ek 
tarov vinogradov, ki so vsi regi
s triran i p ri p ris to jn ih  ob lasteh . 
O m en jene  štiri v in o ro d n e  oko
liše skupaj obravnavajo po d  im e
n o m  V inorodna dežela P rim or
ska. Na P rim orskem  so v  v in o 
gradništvu in  v inarstvu zastopa
ne  nasledn je  sorte: refošk, m er
lot, rebula, m alvazija, chardon-

naj bi od  tam  tu d i izhajala. V Br
d ih  to  sorto  pridelu jejo  n a  23,5 
o d sto tk ih  v seh  v in o g rad n išk ih  
površin.
V inogradništvo in  vinarstvo se si
cer soočata s težavam i, ki so p re
težno  posledica velike konkuren
ce in  d rug ih  težav n a  trgu. Vinske 
k leti n a  D obrovem , v Vipavi, 
Sežani in  n a  oba lnem  obm očju  
še n iso  do ločile  o d k u p n ih  cen  
grozdja letošnjega pridelka. Tudi 
n i zn an o , kdaj b o  o d d an o  
grozdje p lačano. Ponekod im ajo 
tud i zaloge neprodanega v ina  iz 
prejšnjih  let, o  čem er pa v p rede
lovaln ih  k leteh  najraje m olčijo. 
Z m anjšuje se o b nova  v in o g ra 
dov. Lani so n a  P rim orskem  ob
novili le okoli 92 hek tarov  nasa
dov, v  p re jšn jih  o b d o b jih  pa  so 
jih  obnovili čez 300 hektarov  na 
leto. O bnova enega hektarja  sta
ne  več kot 40.000 evrov, kar je za 
večino  pridelovalcev  prevelik  
strošek, čeprav EU prispeva 
10.000 evrov za hek ta r obnovlje
nega vinograda.
V inogradn iška  izvedenka A n
dreja Skvarč je opozorila tu d i na  
pojav, ki je v  javnosti m alo  znan. 
Tudi n a  P rim orskem  so n am reč  
posam ezn i pridelovalci grozdja 
oz. la s tn ik i v ino g rad o v  začeli 
opuščati svojo dejavnost. Za pre
neh an je  ukvarjan ja  z v in o g rad 
ništvom  in  pridelovanjem  v in  so 
se odločili zaradi različnih  razlo
gov, p redvsem  socialnega stanja 
v  družinah . EU v okviru svoje p o 
litike, ki strem i k zm anjšanju vi-

deljena  P rim orska, različen. 
Najboljši je bil v  G oriških Br
dih , kjer n i b ilo  večjih  narav
n ih  ujm , ki bi prizadele v in o 
grade. V tem  v in o ro d n e m  
okolišu  je tu d i kakovost 
grozdja bila dobra, ali celo ze
lo  dobra, saj je b ilo  v  grozdju 
p o p o ln o  skladje m ed  slad
korjem  in  kislinam i. V inorod
n e  okoliše v  Vipavski dolin i, 
na  Krasu in  v  Slovenski Istri pa 
so prizadeli neurja, toče, zm r
zali in  d rugačne  n aravne  
nevšečnosti, kar je povzročilo 
zm anjšanje pridelka in  seveda 
vplivalo tud i na  njegovo kako
vost.
U gledna strokovnjakinja za vi
nog rad n ištv o  m en i, da je le
tošn ji p ride lek  grozdja v  G o
rišk ih  B rdih znašal okoli 
14.000 ton , v  Vipavski dolin i 
prav toliko, n a  Krasu kakih  3.000 
ton , tolikšen pa  je bil pridelek tu 
di v v in o ro d n em  okolišu Sloven
ska Istra. Pričakujejo, da bodo  s 
predelavo  grozdja n a  P rim o r
skem  letos pridelali okoli 28 m i
lijonov litrov različnih  vrst vina. 
Pridelek bo  torej nekoliko nižji

nay, cab e rn e t sauv ignon , 
sauvignon, sivi p ino t, zeleni sau
vignon , laški rizling, beli p inot, 
barbera in  rum en i m uškat. Neka
tere sorte grozdja so za v in o ro d 
ne  okoliše posebej p o m em b n e . 
V G oriških  B rdih že več le t n a 
m enjajo  posebno  skrb rebuli, ki

n o g rad n išk ih  površin , tiste, ki 
opustijo  to  dejavnost, nagrad i z 
d en a rn im  prispevkom . Podatke 
o  tem , koliko je p rim erov opustit
ve in  nasp loh  zm anjševanja v ino 
gradniške dejavnosti, zbira Agen
cija za km etijske trge v Sloveniji.

M.
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SOL V KAVI

Računajmo

Ko sem  se že spravil v  iskanj e čim  bolj banal
n ih  misli - kakor je, n a  prim er, razkrivanje 
presenetljive novice, da je Zemlja okrogla 
-, b o m  začel naštevati ljudske m odrosti in  jih  pre

našati v  vsakdanje življenje. Pisal sem, da je zrno 
na  z rnu  pogača, ozirom a da lahko naša še tako 
nepom em bna  dejanja sprem enijo svet, vendar le, 
če to  počnem o  vsi.
N aredim o izračun in  bom o videli, da je to  povsem  
res. Seveda n isem  m atem atik  ali strokovnjak za 
ekonom ijo, to  pa pom eni, da bo  verjetno moj iz
račun  nekoliko napačen. Zato pa b o m  računal ze
lo konzervativno oz. sebi v  škodo, da ne bi kdo 
rekel, da računam  n am en o m a tako, da dokažem , 
da im am  prav.
Govorili sm o o p lastičnih  vrečkah. Po podatk ih  iz 
zadnjega popisa iz leta 2001 živi v  Gorici 38.505 
prebivalcev, vendar b om o  upoštevali le aktivno 
prebivalstvo, ki šteje 14.068 ljudi. Recimo, da gre 
vsakdo izm ed n jih  v  trgovino sam o dvakrat n a  te
den  (čeprav verjam em , da hodijo  pogosteje) in  pri 
svojem  n ak u p u  kupi en o  sam o vrečko. Skupaj 
im am o torej 28.000 obiskov v trgovini na  teden  in  
ravno  to liko  p las tičn ih  vrečk. Na m esec je to  
112.000 plastičnih vrečk oz. 1,5 tone  odvečne pla
stike v  sm eteh. Vsak mesec! Plastike, ki nikoli ne  
bo  izgnila. Poldruga to n a  plastike sam o v Gorici. 
Seveda sm o že brali, da bi do leta 2010 v Italiji m o
rali sprejeti nov  zakon, s katerim  bi prepovedali 
uporabo  klasičnih p lastičnih  vrečk in  bi dovolili 
le še uporabo biološko razgradljivih vrečk iz koru
ze. Vse to  je lepo in  prav. Vendar se m oram o tud i 
vprašati, kaj pom eni, da je nekaj biorazgradljivo? 
Vzemite vrečko in  jo zakopljite na  svojem vrtu. 
Če je biorazgradljiva, bi m orala izginiti v  nekaj 
m esecih. Stvar pa postane veliko bolj zapletena.

Večino sm eti sežgejo in  toliko večja količina sm e
ti torej predstavlja toliko večjo količino ogljikove
ga dioksida. Preostale vrečke končajo na  smetišču, 
kjer pa n iso  več v naravnem  okolju, po ln em  ae
robn ih  bakterij in  živalic, ki so sposobne razgradi
ti "biovrečko", am pak v neživem  okolju, kjer n ič 
ne  gnije. Odgovor: V trgovino s svojo torbo! 
Počasi se daleč pride, pravi pregovor, in  vrečko za 
vrečko lahko sam o v Gorici zm anjšam o količino 
odpadne plastike za poldrugo tono  vsak mesec. Če 
pa pregovor om enja hitrost, naj navedem  še pred 
kratkim  prebrani izračun o hitrosti naših  avtom o
bilov. Ta draga in  onesnažujoča prevozna sredst
va uporabljam o zato, ker n am  om ogočajo, da se 
h itre je  g ibljem o. Tako vsaj m islim o. H itrost je 
dejansko razm erje m ed  razdaljo in  časom, zato jo 
m erim o v m etrih  na  sekundo ali k ilom etrih  na 
uro. V naši družbi pa je čas denar in  m oram o  to 
rej h itrost našega avtom obilskega prevoza izraču
nati z vso poštenostjo, torej tako, da upoštevam o 
vse podatke, ki vplivajo na  izračun. Avtomobili 
stanejo in, če ga im am o, m oram o toliko več dela
ti, da ga plačam o. Ta čas velja upoštevati pri iz
računu. A vtomobil m oram o peljati na  servis, na 
popravila itd. Za to  po rab im o čas pa tud i denar, ki 
ga spet m oram o zaslužiti, in  torej spet porabim o 
dodaten  čas. A vtomobil rabi gorivo, ki pa stane 
(vedno več) in  je torej spet treba delati in  porabi
ti čas...
Če seštejem o ves čas, ki sm o ga porabili, da za
služim o dovolj denarja, da kupim o avtom obil, go
rivo, plačam o popravila in  servise, avtom obilske 
gum e in  ostalo in  to  delim o z razdaljo, ki jo pre
vozim o, odkrijem o, da je povprečna hitrost naših  
avtom obilov od osem  do deset kilom etrov na  uro. 
Je avtom obil res najhitrejše prevozno sredstvo? Bi 
ne  bili s kolesom  veliko hitrejši? Kdaj b om o  vse to 
razum eli?
O dgovor je vedno isti: Ko b om o  vzgojili novo ge
neracijo, ki bo  veliko pam etnejša od  nas.

Peter Szabo

K aj naj rečem o o letošnjih  
O kusih  ob m eji, m ed n a 
rodni prireditvi, n a  katero 

stavi goriška občinska uprava? 
Predvsem  to, da se je m inu li ko
nec tedna  v  Gorico zgrnilo  n a  de

settisoče ljudi, ki so v lepem  vre
m en u  v središču G orice p redv
sem  opazovali, a tud i okušali do 
brote, ki so jih  predstavili različni 
enogastronom sk i p o n u d n ik i iz 
razn ih  držav. N apisali sm o, da je 
večina ljudi predvsem  opazovala 
stojnice, ker je bilo  zares tako. Fi
n a n č n a  kriza se po zn a  tu d i na  
tako m nožičn ih  prireditvah, kar 
pa ne  pom eni, da prodajalci niso 
im eli po  prireditvi p o ln ih  žepov, 
ljudi je b ilo  nam reč  og rom no , 
tako da goriška občinska uprava 
razmišlja, da bi p rihodn je  leto še 
podaljšala prireditev, s tre h  dn i 
naj bi prireditev razširili n a  štiri. 
Gusti di Frontiera / Okusi ob meji 
so dejansko zelo uspešna enoga
stronom ska prireditev, n a  kateri 
so glavno besedo im eli seveda po
n u d n ik i v in  in  d o b ro t iz naše 
dežele, sosednje Slovenije in  av
strijske Koroške, a tudi od drugod. 
Z balkanskega obm očja so prišli 
v  Gorico albanska, srbska, č rno 
gorska in  bosanska kuhin ja  poleg 
- seveda - slovenske in  hrvaške. 
Približno trideset francoskih stoj

n ic je bilo  postavljenih na  trgu  sv. 
A ntona in  Cavour: tam  ste lahko 
okusili francoske sire, fois gras, 
ostrige, šam panjec, žabe in  druge 
tip ične francoske jedi.
Prav za Francoze je bilo  veliko za

n im anja, kot so seveda na  veliko 
cvrli in  pekli Srbi in  Bosanci, 
predvsem  pa so se tokrat izkazali 
tud i Štandrežci, ki so dobesedno 
dom inirali
n a  Korzu z 
veliko stojni
co in
m nožičn im  
ob iskom  ter 
seveda 
n jihovo  p o 
n u d b o , pri 
kateri n iso  
m anjkali ob 
vezni "vržo- 
ti". Brici so 
se seveda tu 
di predstavi
li in  prav šte- 
verjansko 
društvo F. B.
Sedej je bilo  
deležno
pohval v  središču m esta  zaradi 
ponudbe od ličn ih  briških vin. Če 
pom islim o, da je pri pripravi h ra 
ne  in  strežbi sam o pri štandreški 
stojnici sodelovalo več kot petde

set ljudi, se zavem o, za kako m a
sovno prireditev  gre. Župan Ro- 
m oli je bil izjem no vesel m nožič
nega obiska, po u d aril je, da je 
prišlo  veliko gostov iz bližnje Slo
venije in  Avstrije. Skupno je bilo 

v  G orici 322 stoj
nic, kar pove ve
liko. Krajevni po t
niški prevoznik je 
s parkirišča pri 
Rdeči hiši pripeljal 
v  m esto okrog dva 
tisoč ljudi, večina 
gostov pa je prišla 
v  središče peš. 
Praznik v ina  in  
d o b ro t z m ize so 
prireditelji skušali 
obogatiti z različ
n im i g lasben im i 
ponudbam i, saj je 
na  različnih prizo
riščih  igralo  več 
ansam blov, m ed  
njim i tu d i sloven
ski, a vseeno  im a 

ob tak ih  velikansk ih  ljudskih  
praznikih človek neprijeten obču
tek, da gre v  bistvu sam o za m a
sovno druženje ljudi, ki posred

n o  kaže n a  veliko sam oto  posa
m eznikov v naši družbi, globljega 
pom ena  take prireditve na  žalost 
nim ajo.

ZUT
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NOGOMET
P rom ocijska liga: C a p riv a  -  K ras  0 :3 ,  V esn a  -  
S a n ta m a r ia  0 :0 ,  C e n tro se d ia  -  J u v e n t in a  0 :0
1 . a m a te rs k a  liga: M e d e a  -  S o v o d n je  3 :5 ,
S a n  C a n z ia n  -  P r im o re c  3 :2
2 .  a m a te rs k a  liga: B reg  -  P r im o r je  0 :0 ,  
Z a r j a /G a ja  -  T o rre  3 :2
3 .  a m a te rs k a  liga: M la d o s t -  CGS 0 :2  
KOŠARKA
C liga: B or R a d e n s k a  -  C a o rle  7 5 :7 9 ,  J a d r a n
M a rk  -  M a rg h e ra  4 5 :6 2
ODBOJKA
D eželni pokal
M olki: T r ie s tin a  V olley  -  S lo g a  T a b o r  T e lev ita  
1 :3 ,  0 ly m p ia  T M ed ia  -  F in c a n tie r i  1 :3 , 
0 ly m p ia  T M ed ia  -  T r ie s tin a  V olley  2 :3 , 
F in c a n tie r i  -  S lo g a  3 :0  
Ž en sk e : A ltu ra  -  S lo g a  List 3 :0

krojijo stroški za potovanja, pa tu 
di druge obveznosti (na p rim er 
zimske ali pa službene) tekm oval
cev. M atejina m oč je tud i v  tem, 
da je specialistka za rolke in  da naj
več vlaga prav v po letno  sezono, 
m edtem  ko je za m arsikatero tek
m ico v ospredju tekm ovalna sezo
na  na  snegu. Preizkusila se je sicer 
tu d i v  teku  n a  sm učeh, vendar 
km alu  ocenila, da n a  tej poti ni 
vredno nadaljevati. V rolkanju pa 
je eksplozivna Križanka osvojila že 
vse, od  svetovnih  pokalov  do 

državnih  naslovov in  
pokalov ter kolajn na 
svetovnih  in  evro
pskih  prvenstv ih . 
Kako naprej, se še n i 
izjasnila, je pa  taka 
športna profesionalka, 
da bo  prav  gotovo še 
naprej vsakodnevno  
trenirala in  am bicioz
n o  tekm ovala. N ed
v om no  bo  znala ved
n o  znova sam a najti 
p rim erno  motivacijo, 
navsezadnje je še raz
m erom a m lada, po 
nekaj letih  poškodb in 
zdravstvenih težav pa 
lahko končno  v op ti
m alni form i res uživa 
v  svoji športn i panogi. 
Že v prihodnji sezoni 
2009 se ji ponujajo  (če 
bodo potrjeni) v rh u n 
ski m ednarodni izzivi. 
Kaj pa je za Matejo pri 
M ladini? Brat David 
Bogateč in  Ana Košuta 
sta malce om ejila vne
m o  p ri špo rtu  zaradi 
študijskih obveznosti, 
drugače sta vredna 
najvišje ravni. Spod
b u d n o  pa je m lad in 
sko gibanje, ki ga potr
pežljivo gojijo društve

n i športn i delavci v  disciplini, pri 
kateri je res težko pritegniti m ladi
no . Velika zadoščenja pa  im a 
rolkarski odsek ŠD M ladina tudi 
kot o rgan iza to r tekem  (Bavisela 
šprint, tekm e italijanskega pokala 
in, zakaj ne, nekoč tud i svetovne
ga?) po  zaslugi prispevka m arlji
vih odbornikov, pa tudi nesebične 
pom oči cele vasi.

HC

Uspešna športnica ŠD Mladina Mateja Bogateč

Z vztrajnostjo se je povzpela 
na rolkarski Olimp

Po tem  t o  se je rolkarica 
kriškega Športnega društva 
M ladina Mateja Bogateč, z 

isto lovoriko okrasila že leta 2005, 
je letos spet osvojila svetovni 
pokal. Vsakoletno tekm ovanje je 
letos sestavljalo pet tekem  na  raz
ličnih  koncih  Evrope in  v  raznih 
disciplinah (šprint, ravnina, reber, 
zasledovanje, štafeta): pravzaprav 
je b ilo  p red v id en ih  sedem  
preizkušenj, dve etapi pa so nato  
odpovedali in  jih  črtali s sporeda. 
Zasluženo zmagoslavje je 26-let- 
na  M ateja doživela v  slikovitem  
grškem  Šolunu, kjer je naposled 
na glavnem  m estnem  trgu dvigni
la visoko v zrak kristalni globus či
sto v  slogu smučarskega svetovne
ga pokala. Pokrovitelj rolkarskega 
svetovnega pokala  je nam reč  
m ednarodna smučarska zveza FIS. 
Vedeti je treba, da je rolkanje m la
da disciplina, ki se je rodila prav 
kot p o le tn i cestni tren in g  za 
sm učarje tekače.
D inam ična Bogatčeva, po  izobraz
bi ekonomistka, zraven tega pa tu 
di vaditeljica v  fitnesu, je bila sko
zi preizkušnje letošnjega pokala

dokaj konstantna in  je bila že pred 
odhodom  v Grčijo n a  pragu konč
nega slavja. V Solunu pa jo je čaka
la (ob tekm i navkreber) še 
preizkušnja v 
šprintu, v  kate
rem  je b ila  v i
soka uvrstitev  
povsem  realna, 
saj gre za n jeno 
parad n o  disci
p lino . Pravza
prav bi ji n a 
slov lahko odv
zela sam o n a 
ravna katastro
fa, v  tem  p ri
m eru  m ogoče 
le težave z letal
sko družbo Ali- 
talia, s katero je 
italijanska 
državna repre
zentanca po to 
vala na  Egejski 
polo tok... Na 
koncu pa se je 
vse lepo  iztek
lo, tako da je 
naša od lična  
športn ica  (v 
prenesenem  
pom enu, pa tu 
di dobesedno) 
zanesljivo do
segla rolkarski 
O limp. Za sabo 
je pustila  Ru
sinjo Jektovo in  
reprezentanč
no  kolegico ter prijateljico Eriko 
Bettineschi iz Lombardije. Uspeh 
"azzurrov" sta dopolnila s prv im  
m estom  v skupnem  seštevku pri 
članih Em anuele Sbabo iz Veneta 
in  pri m lad in k ah  Solange Cha- 
bloz iz D oline Aosta.
Rolkanje je dokaj posebna športna 
panoga, s katero se objektivno u k 
varja om ejeno  število ljudi. Italijo 
enačijo skandinavske države, Ru

sija, Turčija, Hrvaška, veliko evro
pskih zastav pa je povsem  odsot
n ih  z rolkarskega zemljevida. O d
povedovanje tekem , pa  tu d i ve

likih tekm ovanj (EP in  SP) pom e
ni, da m ednarodno  gibanje v  tem  
športu  še n i najbolje organizira
no . Vključitev v spored O lim pij
skih iger je najbrž zaradi teh  dveh 
faktorjev še daleč. V svetovnem  
pokalu je v  bistvu tako, da je n a 
grajena zlasti vztrajnost, se pravi 
p riso tnost n a  vseh tekm ah. Nav
zočnost športn ikov  (tudi n a  p ri
m er n a  svetovnem  prvenstvu)

Ob padcu schengenske meje

Misli o nas vseh

O b začetku sezone (to je le 
analitični pripomoček 
in banalizacija, saj je 
življenje nepretrgana, seveda 

kompleksna, a celovito povezana 
zgodba) se moja razmišljanja 
usmerjajo nazaj. Zakaj že l Mora
m o biti pozitivni in predvsem  
uperjeni Naprej, v prihodnost, ki 
jo lahko zna tančnimi izračuni in 
predvidevanji organiziramo! 
Kako otročji smo! Dobro vemo, 
da nas lahko v vsakem 
trenutku življenjska pot 
zavede, čeprav smo sa
m i krojilci svoje usode.
Človek pa potrebuje 
oporne točke, urejene 
predalčke in predvsem 
pokošeno travo na last
nem vrtičku, da se 
lahko mirno prebije 
skozi svojo eksistenco.
Dobro, to lahko sprej
mem. Zakaj pa ne bi 
predalčke in pokošene 
trate napolnili z  veliko 
mero Dobrote in predv
sem Odprtosti za spoz
navanje in komunika
cijo z  drugačnim? Vase 
zagledan posameznik, 
ne skrbi, dovolj prosto
ra bi ostalo za lastna ogledala in 
kozmetične pripomočke!
Zdi se mi, da ima človek kratek 
spomin. To je prva ugotovitev, ki 
jo opažam. Po drugi strani se mi 
zdi, da ima človek dolg in trajen 
spomin. To naj bo dmga ugotovi
tev. Brez strokovnih podatkov in 
opravljenih raziskav pravim, da

je schengenska mrzlica (t. j. obse
denost s takojšnjimi pozitivnimi 
učinki padca oz., boljše, premika 
meje na hrvaško stran) že usah
nila in skurila svoje moči. A se 
mogoče spomnite, koliko pobud  
in besed je bilo (prevečkrat poce
ni) natrošenih ob novoletnem  
času? Dobro, boste rekli, le-to se 
spodobi za dogodek tovrstnega 
kova: in strinjam se z  Vami. A se 
strinjate tudi vi z dejstvom, da je

po pičlih šestih mesecih motiva
cij in sklicevanja na upravičeno 
zgodovinski dogodek premalo, 
da bi lahko konstruktivno peljali 
naprej tako dolgoročen čezmejni 
projekt? Sprehod "Onkraj"po ju
tranjih opravkih, nakupih in 
polnjenju bencina ter, obratno, 
sobotne akcije megashoppinga v

oddaljeni Italiji niso dovolj, da bi 
krepili zavest o bližini, sporazu
mevanju, predvsem pa sodelo
vanju s sosedom. S tem še zdaleč 
ne zanikam in zanemarjam spoš
tovanja vrednih projektov, ki so 
stekli v  tem času, nasprotno. Ve
liko je posameznikov, ki se tru
dijo, da bi premaknili težak ka
men tradicije. To ne pomeni ga 
spremeniti, a ohraniti posebno
sti in jih modernizira ti tako, da se 
bodo lahko ohranile v  tem zah
tevnem času. Problem je, da to
vrstne akcije še vedno štrlijo kot 
osameli sredi opustošenih ravnin 
naših predstav, predsodkov in

od-nekdaj-zasidranih idej. Le-te 
zastirajo pogled čez, ki bi mene 
in njega preuredile v Naju. V ob
dobju globalizacije se vsi bojimo 
asimilacije, stapljanja z  maso in 
izgube lastne identitete. Proble
matika schengenskega mejnika, 
čezmejnih potencialov in tradi
cije je tesno povezana. Gre za nuj

no potrebo po zasuku zaprte in 
zasužnjene mentalitete, ki bi pre
rasla prestrašeni kompleks manj
vrednosti ter postala ponosni gla
snik lastnega kraja, lastnih značil
nosti ter aktivni raziskovalec dru
gačnega, tako v  prostorski dimen
ziji kot predvsem znotraj lastnega 
prostora. Le tovrstna zavest lahko 
ohranja lastno posebnost v  da
našnjih standardiziranih razme
rah ter se razvija brez obremeni
tev, odraslo in razgledano.
Prav tu pa bi navezal drugo plat 
medalje, kolektivni oz. trajnejši 
spomin, ki se večkrat oprijema 
destruktivnih izkušenj zato, da bi 
sam sebe pomiloval. Zakaj se prav 
tovrstni spomini, obdani z  m ot
nim  mitološkim okvirom, naj
bolj zagrizejo v  našo zavest? A je 
Slabo res tako privlačno? Se Vam 
zdi potrebno, da danes, leta 2008 
(čeprav ta letnica ne opravičuje 
ničesar), še vedno iščemo zamere 
in izgovore v preteklosti? Spomin 
je seveda bistveni element oseb
ne in kolektivne zavesti vsakogar, 
ki se čuti del širše entitete, a ni 
dovolj! Kako bi lahko ohranili 
lokalnost in ji dodali začimbe ši- 
rokoglednosti? S tem, da spomi
nu dodamo novosti, v  tem prime
ru zavest o premiku schengenske 
meje. Čeprav to ni izgovor za več- 
desetletno čezmejno šepetanje, 
pa naj bo spodbuda. Spodbuda k  
aktiviranju, aktiviranju možga
nov, ki bodo, o tem sem pre
pričan, omogočili ne le čezmejno 
sodelovanje, a sodelovanje v  sa
m i zamejski raznolikosti.
Lahko se čudite, zakaj pišem o 
schengenskih posledicah ob kon
cu septembra, sam pa se čudim, 
zakaj tudi drugi ne...

Jernej Šček

Delavci podirajo mejni prehod v  naših krajih

GORICA_  Mauro Leban o Mladinskem domu

V službi mladim 
in družinam

dosti bolj poceni, kot če bi najeli 
kakšno prevozno podjetje, kjer bi 
bile cene tud i trikrat večje". 
O brn im o stran: s 15. septem brom  
se je v  popoldanskih  u rah  v pro
sto rih  Alojzijevišča začel reden 
pošolski pouk, ki ga po d  vodst
vom  nove vzgojiteljice, K arm en 
L em ut iz A jdovščine, obiskuje 
dvanajst gojencev. S 1. ok tobrom  
se jim  je pridružila  še skupinica 
sedm ih osnovnošolcev. "Do tega 
je prišlo, ker ti otroci n iso  našli 
prostora pri sestrah v bližnjem  Za
vodu sv. D ružine. Pa sm o si rekli, 
da poskusim o. Razreda m oram o 
seveda ločiti". Pri tem  jim  bo  priš
la v  pom oč še kakšna kvalificirana 
u čna  moč.
Kako pa  sp loh  poteka ta pouk? 
"Otroke grem o iskat ob 13.45, ob 
14. uri im ajo kosilo, do 14.45 so 
prosti, n a to  začnejo  pouk  do 
16.30 in, po  krajšem prem oru, na
daljujejo s študijem  do 17.30”. Za 
osnovnošolce je predviden sam o 
pouk  od  14.45 do 16.30. Vsak dan 
sta pri pouku  prisotni po  dve iz
m ed  treh  vzgojiteljic; pom očnica 
skrbi za prevoz in  za čiščenje, še 
en  sodelavec skrbi za prevoz otrok 
s Plešivega; da vse to n em o teno  
deluje, pa sta lno  skrbi ravnatelj. 
Dve leti so im eli pošolski pouk  tu 
di v  šolskih prostorih  v  D oberdo
bu. Ker bi bilo  letos število zainte
resiranih otrok razm erom a presk
rom no , v  tem  šolskem  le tu  pri 
MD žal n iso  m ogli zagotoviti te 
usluge. "Če bi jih  b ilo  vsaj 7-8, 
sm o pripravljeni jih voziti v  Gori
co. Če bi bila potreba, bi tak pouk 
lahko upravljali tud i v  D oberdo
bu, toda m orali bi se dobro  zm e
n iti z ravnateljstvom  in  starši". 
Zaradi katerih razlogov in  potreb 
dijaki obiskujejo vaš pošolski 
pouk? "N ekateri starši pošiljajo 
svoje otroke zato, ker im ajo pro
b lem  varstva, delajo ipd. M ed 
otroki so nam reč  tud i taki, ki bi 
ne  potrebovali pom oči. Večina pa 
jih  prihaja zato, ker bi starši radi, 
da otroci pod  varstvom  naredijo 
naloge oz. ker n iso  sposobni jih 
sam i spisati. N ekateri, kot sem  
rekel, so res pridni, sam ostojni in  
marljivi. Je pa tud i nekaj takih, le
tos m anj, ki po trebujejo  kaj več 
pom oči. Nekateri nam reč izhajajo 
iz povsem  italijanskih družin. Ve
lika večina pa potrebuje m etodo 
učenja, urejen  ritem , okolje, v  ka
terem  tudi drugi delajo itd. To je 
sp lošna po treba". Kaj pa MD še 
n u d i poleg  pouka? "N udim o 
nekako 'p rvo  pom oč ' dijakom  s 
posebnim i potrebam i. Na razpo
lago im am o logopeda, psihotera
pev ta  ali d ruge strokovnjake za 
posebne težave. Po potrebi posre
du jem o v šoli, ko v id im o, da je 
dijak npr. legastenik. Prirejamo tu 
di različna predavanja, tečaje, 
srečanja: vzgojna v povezavi s 
Sončnico, kakšna druga tud i sa
m ostojno. Tudi letos bom o kaj or
ganizirali, da tum e b om o  še spo
ročili". V zadn jih  le tih  so stekla 
npr. predavanja o  koncentraciji, 
spolni vzgoji in  d rug ih  tem ah, v 
načrtu  pa im ajo tud i tečaj infor
m atike, oblikovanja w eb strani 
ipd.

DD

D ejavnost goriškega M la
dinskega dom a v ul. D on 
Bosco je stekla s p o ln o

paro.
Prve dn i septem bra so za 14 otrok 
organizirali pripravo n a  vstop v 
srednjo šolo. Tudi ta  izkušnja, ki 
sta jo vodila M arta Lom bardi in  
Marko Gus, je šla zelo dobro, n am  
je povedal ravnatelj MD M auro 
Leban. Skupina m lad ih  iz m esta 
in  od  zunaj je bila s pripravo na 
splošno zadovoljna, saj je im ela 
m ožnost si "segreti m išice" v  te
lovadnici slovenščine, italijanšči
ne, m atem atike, zgodovine, an 
gleščine in  drugih  predm etov, po 
leg tega pa so opravili tud i vsto
pne vaje in  prejeli nekaj dragoce
n ih  prak tičn ih  nasvetov o p reho
du z osnovne šole na  srednjo. Ta 
priprava je potekala že četrtič za
poredom a in  je za šolarje vedno 
koristna.
O d ponedeljka, 8. septem bra, ko 
se je začel pouk na  osnovnih  šo
lah, MD spet nud i prevoz otrok s 
Plešivega in  iz okoliških  občin . 
"Do zdaj je b ilo  otrok toliko, da 
sm o jih  zm ogli voziti z en im  sa
m im  vozilom. Letos se je njihovo 
število povečalo: deset prošenj je 
bilo sam o s Plešivega, poleg tega 
bom o vozili tudi tri višješolce in  
pet otrok iz bližnjih  občin. Skupaj 
jih  je torej osem najst". Ko so 
spom ladi izvedeli za vpise, so se 
sestali z vodjo Urada RS za Sloven
ce v zam ejstvu in  po  svetu 
Zorkom Pelikanom, ki je M ladin
skem u dom u obljubil, da bo Urad 
podprl te prevoze še za eno  leto, 
nato  pa da bo  potrebno iskati d ru 
gačne rešitve. "Pri tem  im am o v 
m islih  javno upravo, ki bi m orala 
tako ali drugače poskrbeti za pre
voze šolskih otrok". Na pokrajin
ski ravni se je za rešitev vprašanja 
teh  otrok in  tistih  iz Romjana zav
zel Peter Č ernič ko t predsednik  
pokrajinske konzulte za Slovence. 
"Stekli so pogovori tu d i s p red 
stavniki različnih občin, zaintere
siranih ravnateljstev in  APT-ja". Za 
otroke s K rm inskega naj b i v 
p rihodnje poskrbel avtobus APT; 
nekaj težav pa je še z u rn ik i in  z 
dejstvom, da bi m orali na  postaji 
v  Gorici, kjer se ob tisti uri gnete 
n ad  tisoč dijakov, m en ja ti avto
bus, kar pa zlasti za m anjše  šo- 
larčke n i najbolje. "Zato iščem o 
tud i druge rešitve". Prevoz otrok, 
n a m  je še povedal Leban, se je 
začel pred  leti n a  pobudo odbora 
staršev o trok  ravnateljstva v ul. 
Brolo, ki so želeli, da bi njihovi 
m alčki še naprej obiskovali slo
venske šole, a so im eli težave s pre
vozom . Na začetku je tega 
upravljal sam  odbor, po nekaj le
tih  pa je prevoz prevzel M ladinski 
dom  tud i zato, ker je šlo v  bistvu 
za prevoz srednješolcev. "Število 
se je m ed tem  podvojilo. Čeprav 
gre za privaten prevoz, je vseeno
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GLAS

luna Omik iz

Katarina AuliHsova h  slovaškega gledališča Divadlo Pila' v predstavi Devet mesecev

Elena de Tullio v predstavi Olivia Paperina (CTA Gorica)

skem obzidju, ob glasu pripovedo
valke in  sugestivni glasbi ter igri 
luči. N jihove sence so zarisovale 
skrivnostne figure, ki so še po u 
darjale čarobnost in  drznost prika
zanega.
Poleg predstav  so v C oroninije- 
vem  parku ob jasnih  poznopolet- 
n ih  ju trih  bile delavnice izdelo
vanja lutk iz najrazličnejših pred
metov, za otroke od 4. do 8. leta. 
Vsak dan  zvečer, p o d  naslovom  
A peripuppet, pa so n a  dvorišču 
državne knjižnice potekala 
srečanja z znan im i m ladinskim i 
avtorji, m ed tem i tud i z A ltanom  
in  izvajalci predstave Olivia Pape
rina in  C laudiom  Cavallijem, ki je 
b il dolga leta sodelavec zelo do
g n an e  in  priljubljene oddaje  za 
otroke po  italijanski državni televi
ziji, L 'albero azzurro. O trokom  in 

odraslim  je po kram ljanju 
o svoji poklicni poti v  živi 
in  živahni besedi predsta
vil nekaj zgodb, tudi o  Sne
guljčici, s pom očjo lesenih 
ladjic, gradu... Na ekranu 
pa so se sočasno pojavljale 
fotografije z letošnje izved
be festivala, kakor jih  je v 
svoj objektiv ujel m ladi fo
tograf Giorgio Cossu. 
Puppet Festival se bo  s 
Puppet& M usic nadaljeval 
od  10. do 16. novem bra v 
Trstu in  Gorici; to je dvo
le tn i projekt, pri katerem  
se gledališče figur spaja s 
sodobno glasbo. Na spore
du  bo d o  srečanja, sem i
narji, predstave in  nagraje
vanje predstav, prijavljenih 
n a  gledališki natečaj. V 
m ednarodn i žiriji bo  tud i 
Edi M ajaron, režiser, gla

sbenik in  predavatelj na  ljubljan
ski univerzi.

Alpe Adria Puppet Festival 2008

Obisk lutk osrečil male in 
velike gledalce

Potem  ko so lutke in  njihovi 
anim atorji razgibali zadnje 
avgustovske dn i -  od 25. do 

29. -  v  letoviščarskem Gradežu, se 
zadržale en  dan  -  26. - v  Romansu 
in  se p o m ud ile  konec tedna  na  
dom ačijah v Brdih, so se preselile 
v  Gorico in  tam  od torka, 2., do 
sobote, 6. septem bra. Ponudile so 
bogat, tu d i m ed n aro d n i izbor 
predstav te svojevrstne gledališke 
u m etn o sti o trokom  in  vsem  ti
stim, v  katerih tli še zmeraj otroška 
duša in  se znajo z otroško naivno
stjo vživljati v  d robne zgodbice, 
katerih  p ro tagon isti so ročne 
lutke, m arionete  in  pravzaprav 
vse, kar z dom išljijo  lahko  v 
pravljični pripovedi zaživi neko 
svoje očarljivo življenje. Po vrsti že
17. festival je v  celoti, v  veliko za
dovoljstvo organizatorjev, zabe
ležil 12 tisoč obiskovalcev. Potekal 
je pod  strokovnim  vodstvom  Ro
b erta  Piaggia in  A ntonelle Caruz-

skim prikazom  Circo squilibrato, 
kjer je igralec in  žongler Daniele 
Sardella prikazal nekaj cirkuških 
veščin, tud i žongliranje z goreči
m i baklam i. Za njegovim  hrb tom  
je samozavestno stal kip, ki je v  n a 
ravni velikosti p red 
stavljal znam enitega slo
na, dar Ind ire  G andhi 
Josipu B. T itu 1. 1972; 
slon še živi na  Brionih. 
N ajpom em bnejši del fe
stivala je b il že v  torek 
zvečer, ko je n a  od ru  
KCLB CTA predstavilo  
krstno izvedbo nove igre 
in  hkrati nove stvaritve 
znanega, priljubljenega 
ilustratorja, avtorja ri
sank, Francesca Tullia 
Altana, Olivia Paperina,
Račka Olivia. V režiji Ro
berta Piaggia, ki je tokrat 
res p ris lu h n il otroški 
duši in  na  n jeni valovni

čaka na  odgovor kot otroci, ki n e 
n eh n o  sprašujejo in  si želijo čim  
boljšega in  seveda n jim  razum lji
vega pojasnila. O b izraziti, zelo 
dobri igri obeh  igralcev, z razgiba
n o  m izanscensko postavitvijo, je

Loris Doga na in

izstopala, poleg režije seveda, zelo 
povedna, jasna scenografija Pier- 
paola Bislerija in  Grete Podesta', 
ki je z bistvenim i elem enti naka
zala m ali račkin svet. Kostumi ži
v ih  barv, ki so se čudovito 
u jem ali s prikazanim , in  
d robne lutke, ki so se 
pojavljale, ko se je do 
gajanje preselilo  bolj v 
ozadje, so delo M arie De 
Fornasari. Za u h o  prije t
n im  songom  je glasbo se
stavil Aldo Tarabella. Res le-

naj om en im o Lalanit, z 
n jo je bilo  n a  Puppet Fe
stivalu prisotno Lutkov
n o  gledališče Ljubljana.
V zelo lepo prenovljeni 
dvorani Punto incontro  
pri sv. Roku je v  prisot
nosti ne  p rav  številne 
publike, m ed  katero so 
b ili tu d i slovenski gle
dalci, igralka luna  Ornik 
uprizorila igrico po  ljud
ski pravljici o orjaški re
pi, ki je zrasla n a  v rtu  
m ajhne  hišice, v  kateri 
so živeli dedek in  babi

ca ter n june  ži- 
valice. Zanim i
vost predstave, 
ki je bila skoraj 
brez besed, so 
bile »lutke«, ki 
jih  je igralka 
ustvarjala z robčki, prti, 
srajco, predpasnikom  in  
ščipalkam i n a  vrvi za 
sušenje perila, ob glasbe
ni, klavirski, spremljavi v 
živo, Jožeta Šaleja. Pred
stava je naštela že 200 po
novitev in  prejela nagra
do Zlata paličica 2001 
Ljubljana. Zelo lepa je bi
la tudi igrica lutkovnega 
gledališča Divadlo Piki iz 
Slovaške, ki jo je odigrala 
K atarina Aulitisova. 
Igralka je s svojim »okro
glim  kovčkom«, ki je po 
nazarjal noseč  m aterin  

trebuh, v jasni in  nežni obliki opi
sovala, kaj se dogaja z otrokom , 
preden  pride na  svet, in  s tem  go
tovo pom agala m am icam  iz za
drege, ko o troci postavljajo

vprašanja na  to  delikatno  tem o. 
O der KCLB je bil tu d i prizorišče

igre gledališča Teatrom bria iz Fi
renc. V predstavi sta igralca Clau- 
dio C inelli in  Paola Presciuttini, 
oblečena v kičaste kostum e, v  so
glasju s tekstom , in  z izv irn im i 
lutkam i, izdelanim i iz kuhinjskih 
pripom očkov, v  sim patično  iro 
n ičn i osvetlitvi, pripovedovala, 
kako je bilo v  resnici s Pepelkino 
zgodbo in  hčerkam a n jene  
m ačehe. Svojska predstava, pri ka
teri je gledalcem  zastal dih, pa je 
bila v  četrtek, 4. septembra, na zu
nan jem  obzidju Goriškega gradu. 
Andrea in  Luca Piallini, dva akro
bata gledališča Teatro verticale iz 
m esta Sassari n a  Sardiniji, sta ob 
p om oči plezalcev planinskega 
d ruštva CAI prired ila  enkra ten  
Spektakel, ki se je navezoval na  
pravljične m otive Aliče v Čudežni 
deželi. S pom očjo  vrvi sta se suka

la, gugala, vrtela, delala razne fi
gure, sedela pri mizici... na  graj-

zi ter zavzetih, požrtvovalnih nav
dušencev  C entra  za an im iran o  
gledališče, CTA, iz Gorice. Pri nje
govi uresničitv i so sodelovali 
Dežela, Pokrajina, ki jo je na  slove
snem  odprtju  v  državni knjižnici 
zastopala M ara Černič, odbom išt- 
vo za ku ltu ro  pri goriški občin i 
(predstavnik odborn ik  Devetag), 
deželna ustanova za gledališče 
(ERT) in  Fundacija Carigo. V raz
n ih  m estnih  kotičkih, tudi v  naših 
slovenskih dom ovih, K ulturnem  
cen tru  Lojze Bratuž in  K ulturnem  
dom u, se je zvrstila vrsta predstav, 
ki se je začela z odprtjem  in  svoj

dolžini nazorno, a duhovito  raz
p redel režijsko n it, sta nastopila 
igralca Elena De Tullio v  vlogi zve
dave, komaj rojene račke, velikih 
radovednih oči, in  Loris Dogana 
kot poskočna, prijazna zelena ža
bica, ki sprem lja kom aj zvaljeno 
račko na  odkrivanje d robn ih  stva
ri njenega mikrokozm osa, kateri 
se v rti okrog dom ače m lake in  
bližnjega travnika. Tam se ne  m o 
re nagledati rož, gobic, žuželk, 
rdeče žoge in  rum enega sijočega 
sonca, ki jo vabi n a  raziskovalni 
potep s prijateljem. Vsemu se ču
di, vse občuduje, povprašuje in

pa  predstava, kakršn ih  ni 
veliko videti n a  italijanskih 
o troških odrih, se je po  p r
vi ponovitvi, 3. septembra, 
v  jesenskem  in  zim skem  
času selila na  razne italijan
ske odre. M orda jo bom o še 
videli v  KCLB. A ltanu je 
vsebino navdihnila nekaj
letna vnukinja Olivia, ki je 
bila z avtorjem , nonotom , 
prisotna n a  prem ieri v Go
rici; pred  leti je navdih  za 
svojo Pim po dobil pri 
hčerki Francesci, O livini 
m am ici. Izmed predstav, ki so pre
vetrile goriško k u ltu rn o  ozračje,

Nova Gorica

Na dijaški Di-ve ziji 008 
tudi o gledališču

Od petka, 12., do nedelje, 
14. septem bra, je na  raz
ličnih prizoriščih poteka
la tradicionalna pobuda, v prired

bi Goriške dijaške sekcije, osm a 
Di-verzija 008 z m otom : Di- ver
zija v  neskončnosti. V treh  dneh  se 
je zvrstilo nič koliko raznovrstnih 
delavnic (biljard, joga, ples, foto
grafija, tekm ovanje za naziv Miss 
in  M ister sredn jih  šol, igranje v  
briškoli, skoki s solkanskega m o 
sta - bungee  jum p ing  v  sodelo
vanju  s pod je tjem  Top extrem e 
...), p a  tu d i Di-verzijski ples n i 
m anjkal. V petek, 12., je v  sejni 
dvorani M estne občine Nova Go
rica b ila  okrogla m iza n a  tem o 
Gledališče v prim ežu m ladih, ka
tere predstavnica organizatorjev je 
bila tretješolka Eva Konič. V sode
lovanju  z A m aterskim  m lad in 
skim odrom  iz Slovenskega narod
nega gledališča Nova Gorica, ki ga 
vodi režiser in  m en to r Emil 
Aberšek in  je bil spodbudnik  tega 
srečanja, so študentje, m ed  kateri
m i je bila lepa skupina z dramske 
gim nazije, ob ug led n ih  gostih,

um etniškem  vodju SNG Nova Go
rica Primožu Beblerju, ravnatelju 
šole Bojanu Bratini, podžupanji 
D arinki Kozinc, d irektorju  SNG 
N ova G orica M ojm irju  Koniču, 
nekdanjem  direktorju SNG Nova 
Gorica Sergiju Pelhanu, lektorju 
in  prevajalcu Srečku Fišerju, 
d ram aturg in ji M artin i M rhar 
in  še kom, pretresali obsežno in  
zah tevno  tem atiko  o gleda
lišču, v  katerega zahaja prem a
lo m ladih. Kje tiči vzrok za to? 
Ali novogoriško gledališče n i 
več tako zanim ivo, kot je bilo v 
času M ladih odrov? Beseda je 
tekla o  študentskih abonm ajih, 
o  katerih  je Pelhan m enil, da 
jih  je b ilo  v  solkanskem  ob 
dobju gledališča več, ker je bila 
pač tam kajšn ja  dvorana 
manjša, pa tudi zato, ker je de
lavski sind ikat zaposlen im  
plačeval abonm aje. Kriv je 
m orda tudi izobraževalni sistem; 
dogovarjanje za jutranje predsta
ve je nekako odpadlo, pa tudi re
pertoar gledališča bi m oral biti n a 
ravnan na  obravnavane učne te

m atike, pa še želja p o  duho v n ih  
vredno tah  je upadla. Dijaki bi pač 
m orali im eti vpogled  v sp lošno 
ku ltu rno  delovanje na  Goriškem. 
Pelhan je predlagal, naj bi s te ok
rogle m ize izšla p isna izjava, n a 
slovljena n a  vlado, z zahtevo po 
ohranitvi statusa državnega gleda
lišča za novogoriško gledališče, da 
ne  bi postalo regijsko in  bi zaradi 
zm anjšanih finančn ih  sredstev iz
gubilo izpovedno m oč. To gleda
lišče na  skrajnem  zahodnem  robu 
dom ovine  im a tu d i ob ram b n o  
vlogo. Konič je dejal, da je v  50

ustvarjalnih letih  gledališče poka
zalo visoko kakovost in  da je to  
razvidno iz p re je tih  priznanj in  
nagrad ter uspešnih  nastopov na 
m ed n aro d n ih  festivalih. Želel bi

seveda videti več m lad ih  v  gleda
lišču, tud i tisto veliko druščino, ki 
ob predstavah popiva pred  gleda
liščem. Spraševal se je, kakšen bi 
bil najzanim ivejši p rog ram  za 
dijake. Ravnatelj Bratina je dejal, 
da se na  srednji šoli, predvsem  na 
dram ski gimnaziji, trudijo, da bi 
bili dijaki čim  bolj povezani s kul
tu rn o  dejavnostjo v m estu. Dijaki 
naj bi si ogledali vsaj tri predstave 
dom ačega gledališča v reper
toarju, pa tud i d rug ih  gledaliških 
hiš n a  Slovenskem. Lepo je tudi, 
da dijaki p rihajajo  n a  večerne

predstave, ki so bolj svečano obar
vane, tako da postanejo spom ina 
vreden  k u ltu rn i dogodek. Vsaj 
nekateri izm ed dijakov, ki so obi
skovali gledališče m ed šolo, ga bo 

do vzljubili in  kot odrasli postali 
stalni abonenti. Bebler je m enil, 
da se za šolsko populacijo prevečk
rat izbirajo le zabavne komedijske 
predstave. Pop kultura  je pač na 
pohodu  povsod, tudi v  gledališču. 
Po njegovem  bi m orali dijaki, ki 
se jih  sicer ne  sme voditi v  gleda
lišče s prisilo, gledati zahtevnejša 
dram ska dela, ki terjajo od gledal
ca resna in  trezna razmišljanja o 
družbi in  svetu. Tudi M rharjeva je 
bila m nenja, da so klasična dela 
ob m ladih režiserjih, ki im ajo svež 
odrski pristop, lahko zelo privlač

na  in  razumljiva. M ed predstava
m i za otroke in  odrasle n i potreb
n o  iskati nek ih  izrecno m lad in 
skih predstav, saj si srednješolci z 
ustrezno pripravo lahko ogledajo

vse predstave za odrasle. Vsi so si 
bili složni v  tem , da je pred obi
skom  gledališča nu jna  priprava v 
razredu, ki naj bo  usm erjena tud i 
v  to, kako se je treba v gledališki 
dvorani obnašati, saj se dijaki m ar
sikdaj povsem  neprim erno  vedejo 
in  s tem  m otijo  tiste, ki bi se žele
li zbrano poglobiti v  prikazano. To 
so bile tudi želje podžupanje Ko
zinc, ki je m enila, da m lade pač 
privlačujejo tud i druge sodobne 
p onudbe , in te rne t, DVD-eji itd. 
Treba pa je paziti, da oh ran im o  ta 
ku ltu rn i biser, gledališče; občina 

zmeraj priskoči na  pom oč s fi
nančno  pom očjo  pri pripravah 
abonm ajev za otroke. Dijaki si, 
po  m n en ju  Eve Konič, želijo 
take predstave, ki bi bile priv
lačne in  neobičajne; zanim anje 
za Bakhantke ali za Stekle pse 
je bilo npr. dokaj živahno. 
Zanim iva okrogla m iza je izz
vala še m nogo  drugega kritič
nega razm išljanja, pa tu d i 
opom b in  p ripom b gledališč
nikov ter dijakov, ki čutijo po
trebo po  gledališki ustvarjalno
sti in  bi radi približali gledališče 
tud i vrstnikom , ki jim  n i pre
več do k u ltu rn ih  p o n udb . 

Nakazala je kopico iztočnic, nad  
katerim i se je vredno  zamisliti.

S t r a n  je  p r i p r a v i l a  I v a  K o r š i č


